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SUBJECT: Conments on Book V of the Final Report of the U.S. Senate 
Select C~ittee to Study Governmental Operations with 
Respect to Intelligence Activities 

1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation 

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the 

Intelligence_Agencies, presents a number of issues that address thenselves 

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a 

series of presentations of how various invest"igative leads ~1ere handled, 

and on the non-reporting of various Agency operational activities that 

the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren 

Commission inquiry. 

2. A stated thesis of the SSC Final Report is that the operations 

of the intelligence agencies aqainst Cuba exercised a negative influence 

on the quality of their support for the l-larren CC~~T.~ission investigation. 

The following statements appear in the Re~rt: I 

•tt-(the SSC Report) places particular 

emphasis on the effect their Cuban opera-

tions seemed to have on the investigation.• 

Page 2. 

•rhey (senior CIA offici~ls) should have 

realized that CIA operations against Cuba, 

particularly operations involving the 

assassination of Castro, needed to be con­

sidered in the investigation. Yet, they 

directed their subordinates to conduct 

an investigation without telling them of 

these vital facts.'' Page 7. 
~"' •-!~-:-·t·r'T ~I 
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CONflDEHTis\L 

The significance of these statements. to the authors of the SSC 

Report. is highlighted as follows: 

ucertain1y. concern with public reputation. 

problems of coordination between agencies, 

possible bureaucratic failure and embarrassment, 

and the extreme compartmentation of knowledge 

of sensitive operations may have contribut~d· to 

these shortcomings. But the possibility 

exists that senior officials in both agencies 

made conscious decisions not to disclose 

potentially important information." Page 7. 

A central feature of the rationale is the concept that if Castro 

had learned of these activities it would have provoked him into 

retaliation against President Kennedy. The SSC Final Report makes 

it clear that it feels this theory should have been perceived and 

accepted at the time by the intelligence agencies (not to mention 

the Warren Commission) leading to a review of the various anti-Castro 

programs to see what it might reveal. 

The provocation theory, in the specific form postulated by the 

sse Final Report and the press. is of more recent vintage than the 

perceptions that prevailed in 1964 when the Warren Commission was con­

ducting its investigation. There was a general concern in 1964 that 

the USSR or Cuba might be behind the assassination of President 
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Kennedy. This was based on a more broadly recognized understanding 

of the tensions that existed between the Kennedy administration and the 

Soviet ar.d Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban 

Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocative to 

fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs. 

The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile 
• 

Crisis cannot be dismissed completely as to how it might have b~en 

perceived by a foreign power as a provocation. To note these events 

serves only to remind the reader of the tensions well recognized at 

the time. The SSC Final Report has elected to emphasize instead CIA 

operational activity against Cuba as requiring specific attention. 

This emphasis on CIA's Cuban operations as a possible source of 

provocation of Castro represents. the result of an evolution in percep­

tions. In response to it we undertook an extensive review of the 

various operational activities against Cuba and Castro. 

Organization for the Review 

As there are no persons now in CIA who were directly involved 

at a senior level in the investigation of 1964, it was felt necessary 

to organize a fresh approach to the matter. The persons who. in 1963 

and 1964. knew the details of the various operational activities are 

no longer available. for the most part. to provide the current and 

detailed factual familiarity that existed at the time of the investi­

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for 

3 

~=:~ ~~·~' 1 
... &\ nic ::. I . ...................... ...,. ........ 0"" ......... _ ... ~- ~ • .- ______ ... ., ..... --·· --



•:t 
i;'• 

.• . .. 

• 

~r-~rt~-.~~7' ~! 
\;~h· ... 1.J;..;t' .. -: .• 

the period preceding President Kennedy's death and the period following 

it. 

It was determined that a special research effort would be mounted 

to review those Agency files that might relate to this problem. The 

organization for this research is summarized at Tab A of this paper. 

It required not only the meticulous review of all Cuban operations, 

it necessitated careful analysis of the coAtent and nature of the oper­

~tions with special attention to their security. files relating to the 

Warren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to 

plotting against Castro. 

The results of the efforts of those assigned to the task are 

contained in this covering report and in the separate annexes to it, 

Tabs B through G. 

CIA has now conducted such a review -- looking at •the other end" 

of a possible chain of evidence, where things theoretically could have 

started. This has produced no new evidence bearing on the assassination, 

although it has produced the basis for new lines of speculation. In 

fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying 

to fit facts to the provocation theory rather than being able to 

identify evidence actually bearing o~ the assassination of President 

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this activity 
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CONFIDENTIAL 

(whichever was under review) could have provoked Castro to order the 

assassination of President Kennedy, had he (Castro) learned of it. 

The SSC, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make 

the AMLASH operation actually fit the theory for which the SSC's 

presentation seemed to be tailored. (See Tab D.) 

We have looked at other operational activities with the SSC's 

theory in mind, but have been unable to provide tangible substance 

in support of the theory. In the final analysis the reviewer is 

compelled to fall back on the evidence. A wide variety of theories 

can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones. 

Not all of them are susceptible to conclusive answers; the primary 

possibility of finding such answers was lost with the death of lee 

Harvey Oswald. The fact is that the Warren Commission considered the 

possibility of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi­

dence of it. Were it known at the time of the Warren Commission. it 

would have been reported and dealt with then; that it was not is a 

simple reflection of the fact that it did not exist at that time in 

the minds of Americans knowledgeable on the subject. To hold dif­

ferently would be to accept uncritically a social paranoia often 

prevalent today, whicb would hold that a significant number of 

government employees could engage in such a well-disciplined con­

spiracy to suppress evidence. 
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O~erations Against Castro 

The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a 

capability to join dissident elements among the Cuban leadership into 

a group that could oust the Castro regime. It was conceived by Cuban 

ex11es and sold to the Kennedy Administration. which assigned it to 

CIA. The program was very slow in developing substance and momentum. 

with little concrete progress during President Kennedy's life. At a 

later date, in 1965, it was believed to be co.~promised and CIA withdrew 

from its association; the key members were arrested later and tried in 

Cuba. There are basic questions about the security of the activity 

from its inception, due to the involvement of personalities who are 
. . 

suspected of having pro-Cuban sympathies. including possibly having 

been foreign agents. While the suspicions cannot be verified, the 

reservations are sufficiently basic .to consider the possibility that 

Castro knew of the operation from its earliest days. Its long range 

objectives--the overthrow of Castro and his regime--would have been an 

irritant to Castro; its inability to develop any substance and momentum 

until long after President Kennedy's death suggests that it is unlikely 

that it, of itself, would have moved him at that time to resort to 

assassination in retaliation. This is discussed at Tab C • 

Operation AMLASH centered on a high-level Cuban official. AMLASH/1, 

who had expressed his opposition to Castro and to the Castro regime. 

The SSC final Report undertakes to demonstrate that the operation planned 

Castro's assassination during the period preceding the murder of 
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President Kennedy; to the contrary, a full review of the operation 

shows that prior to the President's assassination not only had CIA 

not agreed to give any support to AMLASH/1, but had rejected his 

proposals to assassinate Castro. When evidence supporting this view 

was offered the drafters of Book V of the sse Final Report, it was 

dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The sse 
Report, instead, having asserted that assassination was the character 

of the operatic~ at that time, then undertook to show that AMLASH/1 

was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot. 

Alternatively, ~t suggested that he may have been acting for Castro 

as a provocateur, to lead the United States into a plot against 

Castro's life which i~ turn was then to provide Castro with the 

justification to order President Kennedy's assassination. Ir. either 

event. had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and 

CIA he would have known only that there was an inconclusive association .. 
that certainly had not progressed to the point that it constituted the 

basis for the postulated provocation. This is discussed in some detail 

at Tab D of this paper. 

The SSC Final Report discounts (at page 68) the possibility that 

actual plotting by CIA with the criminal syndicate served as a source 

for provocation for Castro to have President Kennedy murdered. There 

are new considerations that developed in the course of the present 

review that throw more light on the role of the criminal syndicate, 

but they do not provide a basis.for taking i3sue with the judgment of 

W the Sst Final Report. which dismissed the acthity as having provided 

Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab c. 
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~;!IS Selected b..z the SSC for Critical Cu!:'fn"'nt 

The SSC Final Report pic.ked out a nt.."ilber of selected subjects foa· 

treatment in support of its criticism of the thorou9hn%s of the in-

vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do with 

the allegations in 1·!exico City by a man designated as ''D". Thes~ al-

legations were deconstrated conclusively by the Warren Comoission to. 

have been false; 1~hy they are discussed at all in the SSC Final Report 

is a question in itself. In another instance. reference is made to a 

reported five-hour delay of a Cubana flight froiil l·~exico City, awaiting 

arrival of a private aircraft "'ith a mysteriou~ ·- -- -·---· 
Sec file on ~ilberto 

was the Cubana flight on the ground for four h 

alleged five hour~ in departure) it depar 

alleged arrival of the private aircraft. After CIA reported on a 

Cuban-American who departed on another Cubana flight. the FBI investi­

gated the man extensively. as is revealed by the information available 

for use in the sse Final Report; a single report that caused him to be 

dramatized is so full of errors as to be highly suspect. essentially 

being placed in doubt by ether evidence in the record. In another 

instance considerable emphasis \·tas given by the SSC Final Report to a 

cable•from the !·texico City Station, replying to a 23 r:ovember 1953"1n­

quiry from CIA headquarters asking for reports or. contacts with certain 

named Soviets. The true name of ANLASH/1 \"las given in the Hexico City 

reply, but not as having had contact \·lith the Soviets -- \'lhich \1as the 

purpose of the inq~irY -- but as the subject of a me~;~~9 in Decem~r 

I 
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1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet. concern­

ing a press conference to be held in Mexico City by AMLASH/1 in Feb~Jary 

and March 1961. AMLASH/1's name could have been omitted from the cable 

altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about 

persons having contact with Soviets is concerned. In any event, the 

meeting in December 1960 was prior to President Kennedy's inauguration, 

which removes it y~t, f~rther from any possible relevance to the subject 

matter. It really is not difficult to understand why the reference to 

AHLASH/l's name did not lead to detailed research about him. This is 

discussed further at Tab D. 

Conclusions 

Basically. the research effort for the present paper produced two 

general conclusions. First, the sse Final Report contains numerous 

factual errors, both in the extensive treatment of a selected opera­

tion (~~H) and in a number of separate incidents that it presents. 

Second, while one can make the point in principle that the Warren . 
Commission could well have broadened its review to include the anti-

Cuban programs of the u.s. Government, in trying to make the case for 

that concept Book V of the sse Final Report went to such lengths in its 

treatment as to detract from the point at hand. It is difficult to 

characterize it more generously. 

In a very real sanse, the sse Final Report has compounded the 

problem of public perception. On a flawed presentation it has accused 

the intelligence agencies of derelictions and worse. While it has 

reinforced the public sense of unfinished business yet to be done. it 

has so badly beclouded the issue as to have done a disservice to 
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future attempts at objective and dispassionate inquiry. 

While one can understand today why the Warren Commission limited 

its inquiry to normal avenues of investigation, it would have served 

to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader 

view of the matter. CIA, too, could have considered in specific 

terms what most saw then in general terms--the possibility of Soviet 

or Cuban involvement in the assassination because of tensions of 

the time. It is not enough to be able to point out erroneous 

criticisms made today. The Agency should have taken broader 

initiatives then, as well. That CIA employees at the time felt--as 

they obviously did--that the activities about which they knew had 

rio relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place 

of:a. record of conscious review. The present research effort has 

undertaken to conduct such a review; it is noted that the findings 

are essentially negative. However, it must be recognized that CIA .. 
cannot be as confident of a cold trail in 1977 as it could have 

been in 1964; tttis apparent fact will be noted by the critics of 

the Agency, and by those who have found a career in the questions 

already asked and yet to be asked about the assassination of 

President Kennedy. 
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Organization for and Conduct o~ the Review 

1. Many years have passed since the inquiry by the ~arren Com­

mission. The persons who were most familiar with the activities 

of the Agency during the period preceding the death of President 

Kennedy. and during the investigation of the Warren Commission, are 

no longer in place in the same work. Som~of the employees have 

retired or have been transferred to other work. Some have died. 

2. To respond to the questions raised in Book V of the sse 
final Report, it was necessary to review old files and to assign to 

this undertaking personnel not really familiar with the activities 

of the Agency during a period of a dozen or more years before. A 

study group was established to consider the size of the problem and 

~ develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre­

sentative from the Office of the Inspector General, the group also 

consisted of members from CI Staff, LA Division, and the Office of 

Security. Terms of Reference for the review were agreed upon in 

early August 1976. Points emphasized for the review, because of the 

thrust of Book V of the sse final Report. were (1) to conduct a fu11 

review of information and operations on the Cuban target to identify 

• 

· any activity that might relate to the assassination of President Kennedy, 

and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba 

did. by their nature, cause Castro to order the assassination of 
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President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attached. 

3. The two main holdings of files for the period in question 

were in LA Division and CI Staff, of the Directorate of Operations, 

with less voluminous files being held in the Office of Security and 

the Office of the Inspector General. The organization for the review 

of those files is described below. 

4. LA Division: LA Division was the repository of the files 

~ for Agency operations conducted against Cuba. These files were known 
-~ • i to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the 
~ 
J. period 1 Janua~ 1961 to 1 January 1965 were selected for review, 
~ ! covering a three-year period prior to the death of President Kennedy 

~ and the fo 11 owi n·g year. A research group was formed composed of 

i ~ five full-time researchers, a group leader and a task force supervisor. I An additional four researchers participated in different phases of 

~ the research, which continued to mid-May 1977. 
~-~j 
§ 5. Reference to materi:1 for this research was obtained from 

~ the LA Division regist~. the.Cuba Desk machine runs. and a special 
~ J comprehensive file listing prepared for this purpose by Information 
"' j ·Services Staff (ISS). On the basis of this it rias originally believed 

i that material pertinent to the search would number approximately 900 

~ operational folders, plus numerous related 201-files. It was later 

~ determined, however. that a thorough review should include additional 
i 
~ operational and subject files which brought the total to well over 

J ~ two thousand files. In view of the date of the material, much of it. 
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both operational and subject. had been retired to Archives at 

irginia. The remainder is held at Headquarters in the ,__ ___ __. 

files or archival material of Information Processing Group. This 

material is easily retrievable through the use of specific job 

numbers and file reference numbers recorded and retained in the 

LA Division research group files (too numerous to cite herein). 

6. following is a breakdown of the types and numbers of files 

reviewed, criteria employed in the research, the findings. and 

organization of the material: 

a. Types and Number of files Reviewed 

(1) 

(2) 

Operational 
{601 with findin9s and 1,128 
with no findings) · 

Subject files 
(186 with findings and 361 
with no findings) 

(3) Cuba Policy files 

(4) Chief, WH Division Chrono files 
(Task force W Chronos) 

(5} Official 201 Dossiers 

1,129 

547 

101 

37 

100-plus 

Total 2,514 

b. Criteria Used in the Research 

As a guide the research group followed the Terms of 

Reference referred to above. In addition to the Terms of 

Reference. the group remained alert to other items of interest 
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brought to its attention by the IG Staff, on an ad hoc basis • 

and to additional questions raised in the course of the 

study. A name trace was always run, and/or the 201-file was 

reviewed. if available, on any individual allegedly involved 

in an assassination plot against President Kennedy or Fidel 

Castro. This task was made somewhat easier as the result of 

a memorandum prepared by the Cu~a Desk. in August 1975, 

based on traces of the names in the so-called Black Book 

that Fidel castro passed to Senator McGovern, which dealt 

with individuals the Cubans alleged were involved in assassi­

nation attempts against Castro. 

c. Findings and Organization of the Findings 

Each researcher submitted a draft paper noting the 

su~ject of the fo1der(s) reviewed, a brief description of the 

activity. and a copy of those document(s) or findings which 

contained information believed to be pertinent to the review. 

Also included were job numbers, official file numbers. 

inclusive dates of material researched. and the number of 

. volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request 

of the IG Staff, the researchers also began noting FBI and/or 

other government agencies knowledge of information, to the 

extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda 

were prepared, on the basis of these data, including the 
' . 

heading findings. This heading lists the specific document 

number(s) and ott·!r pertinent data, and a few Hnes providing 
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the gist of the document(s) for purpose of easy and quick 

reference. These memoranda, with a copy of the document(s) 

attached, are filed in alphabetical order, by project and 

subject, in hard-back green folders as part of the official 

LA Division research group files under the official classi-

fication number 019-604-001 (Volumes XI through XX). Also . 
included in the records are two folders (Volumes IX and X) 

containing 1,439 draft memoranda with negative findings. 

These records are restricted in LA Division. 

1. The LA Division research effort proved to be far more 

complex than originally estimated. · Research continued to. lead to new 

files. and the requirements. for meticulous analysis and correlation 

of material further extended· .the time required to complete the under­

taking. By completing this exhaustive review of files the Agency 

can speak with considerable confidence as to what the records of 

Cuban operations show. so far as they ~late to the question of the 

death of President Kennedy. 

8. CI Staff: CI Staff assigned one senior officer to review 

its files on Lee Harvey Oswald, working under the general Terms of 

Reference referred to above, and also to generate papers on points 

not covered by the guidelines but pertinent to the general subject. 

9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point 

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the 
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Agency's role in the investigation conducted by the Warren Com­

mission. The so-called "Oswald File" now fills 57 volumes comprising 

some 142 file folders and portfolios. In addition. the Staff has 

accumulated some 50 supplemental files including the master copy 

of those documents released under provisions of the fOIA to the public 

in March 1976 {first series) and those documents (second series) 

released 1n September 1976 and March 1977.· 

10. By necessity the documents in the file are held in chrono­

logical order; however~ the file has become much more than just a 

chronological file on lee Harvey Oswald. It has now become the 

Agency's central repository for information and documentation that 

it holds on: 

a. The 11fe of Harvey Oswald; 

b. The Agency's role in the investigation conducted 

by the Warren Commission. 1963--1964; 

c. The testimony by various Agency officers before 

the several commissions and committees set up to review 

the validity of previous investigations. (NB: It should 

be pointed out that this portion of this file is not 

complete); and 

d. The point of record for Agency action taken in 

response to requests submitted to the Agency under pro­

visions of the freedom of Information Act. 
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11. In order to come to grips with the voluminous material in 

the Oswald files, it soon became obvious that, in order to be in 

a position to respond effectively and expeditiously to the Te~ of 

Reference and to allegations and accusations in Book V of the sse 

Final Report. it would be necessary to copy much of the file and to 

place these copies in folders set up according to general and specific 

subjects. In order to check charges that this Agency had withheld 

information from the FBI and the Warren Commission, and that there 

was "no evidence that the FBI asked the Agency to conduct an investi­

gation or gather information,• the following files were set up: 

a. Correspondence from the Warren Commission; 

b. Correspondence from the Agency to the Warren 

Commission; 

c. Agency disseminations to the Intelligence Community, 

particularly the FBI; 

d. Correspondence from the FBI to the Agency requesting 

assistance and information; 

e. Chronological summa~ of information on and actions 

taken relating to Silvia Tirado de DURAll; and 

f. Chronological summa~ of information on and actions 

taken relating to Gilberte AlVARADO Ugarte. 

These files provided a basis for checking statements included in the 

SSC Final Report and to determine what the Agency actually did do 

tn relation to the Warren C~ssion inquiry. 

COtUIDEHTJAL 
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12. The approach to the problem at hand was to assemble by 

chronological and statistical compilations the Agency's record on 

the matter, (a) its initiation of collection requirements for infor­

mation, and the papers it originated on various aspects of the 

investigation for passage to the Intelligence Community, particularly 

the FBI and the Warren Commission. and (b). its response to require­

ments and requests levied upon it by the Intelligence Community and 

the Warren Commission. Certain parts of the record were summarized 

to record what actually happened in those instances in which it 

differs from representations in the SSC Report. 

13. Office of Security: The Offi~e of Security assigned one 

officer to identify material in its records believed to have some 

possible relation to the Kennedy assassination. During the course of 

this review, approximately fifty subject fifes were ·identified as 

containing material of some relevance. This mate~al amounted to 

the equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed 

included volumes on Lee Harvey Oswald, AMLASH. various individuals 

connected with the Criminal Underworld Plot, and a collection of 

files containing the results of name traces conducted at the time 

of the "Garrison Investigation.• 

14. Office of the Inspect~r General: The Office of the Inspector 

General held the report that ft produced in 1967 on plotting against 

Castro, as well as related materials accumulated subsequently. It 

also received files developed in 1973 in response to a 9 Hay 1973 
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable 

activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to 

the project, responsible for Dverall coordination of the research 

effort. Additionally, because of the emphasis given to events in 

Mexico by Book V of the SSC Final Report, the Office of the Inspector 

General employed on contract a retired employee who had served a~ 

a special case officer in·Mexico City duri~g the period preceding 

President Kennedy•s death and during the investigation afterwards. 

The retired employee recalled for this task conducted an extensive 

review of all Mexico City files and materials held fn Headquarters 

or retired to Archives. The result of her research is found in 

Tabs B and F. 

15. The file holdings. ie; the Office of the Inpsector General 

are less than one safe drawer. However, the AMLASH-file, held by 

lA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of 

the Office of the Inspector General, as were parts of the AHTRUNK 

file, also held by LA Division. These two activities are discussed 

in Annexes D and C, respectively. 

16. There were a limited number of interviews to clarify 

specific points. 

.- •• .,...,..*** 

Detailed records of the research undertaken are held in the 

respective components participating in this effort. Selected back­

up material for the final report is also held in the Office of the 

Inspector General. 
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable 

activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to 

the project, responsible for Dverall coordination of the research 

effort. Additionally, because of the emphasis given to events in 

Mexico by Book V of the SSC Final Report, the Office of the Inspector 

General employed on contract a retired employee who had served a~ · 
• a special case officer in Mexico City during the period preceding 

President Kennedy's death and during the investigation afterwards. 

The retired employee recalled for this task conducted an extensive 

review of all Mexico City files and materials held in Headquarters 

or retired to Archives. The result of her research is found in 

Tabs B and F. 

15. The file holdin~s. i,; the Office of the Inpsector General 

are less than one safe drawer. However, the AMlASH file, held by 

LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of 

the Office of the Inspector General, as were parts of the AHTRUNK 

file, also held by LA Division. These two activities are discussed 

in Annexes D and C, respectively. 

16. There were a limited number of interviews to clarify 

specific points. 

******** 
Detailed records of the research undertaken are held in the 

respective components participating in this effort. Selected back­

up material for the final report is also held in the Office of the 

Inspector General. 
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4 AUG 1973 

TERMS OF REFERE~CE 

FOR REVIEW 0 F 

ISSUES RAISED rn 

BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE 

FINAL REPORT 

1. The Schweiker Subcommittee has 1.\vo basic theses,--
(1) the general idea that the intelligence corr..munity--primarily 
CIA and FBI--did not underta.'l.te a full review o£ the poss~bitity 
of Cuban involvement in the assassination oi President Kennedy, 
and {2) Lhe idea that CIA activities against Cuba were pro1.·ocative 
and may have led to the assassination of President I<er,r,edy. The 
former by itself is not too difficult a problem to address. Either 
there was or there was not an extensive intelligence collection 
program to ascertain all possible information on the subject. 
Either there was or there was not an exhaustive review of all 
information in the Agency that might in some way relate to this 
question. Either the Agency did or did not report what it had 
to the Warren Commission for further inquiry and review. 

2. The second portion of the Subcom•nittee's presentation 
is somewhat more dif.fuse and complex. By way of generai back­
ground it sw:runarizes Agency and U.S. operations against Castro 1s 
Cuba. There is an inference--almost subliminal--that these 
general activities were provocative. More specific. howev~r, 
is the detailed treatment oC the-AMLASH operation as an activity 
that the report suggests could have provoked Castro into retaliatory 
action against President Kennedy. The failure of CIA ~o report 
this to the Warren Commission. in the context o! the provocation 
theory. is advanced as a failure to report relevant information. 
Detailed treatment of the oper:1tion is given i.'"l the report in 
support o£ the thesis. 
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3. The issue of operational activity that could have provoked 
a retaliatory strike by Castro against Preside::1t Ken.'ledy cannot 
be restricted to the AMLASH operation. L"l itself. it ma~· be one of 
the poorer examples of something that might have proven so pro­
vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against 
President Kennedy. There were other operations with the un­
qualified objective of killing Castro. These contrast with the 
AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear and 
in which the sequence of events throws co!lsiderable doubt on the 
Subcommittee's treatment of the activity in this respect. 

a. The following questions are intended to serve as 
a. guide in a records review of the extent of the Agency's 
investigation prior to the end of tbe Warren Commission • 

. 
(1) What collection requirements were issued to 

the field with regard to Kennedy's assassination? 

{2) What follow-up o£ these requirements was 
there during 1964? 

(3) What form did the follow-up take? 

(4) Identify and describe the records with regard 
to this activity. · 

(S) What reporting was there from the field in 
response to Headquarters 1 requirements? 

• 
(6) What dissemination and review was this 

reporting given? 

(7) Was dissemination made on this reporting to 
the CI StaH? 

(8) Was this reporting given to the Warren Commission? 

(9) What review of Headquarters' material was 
ordered through 1964? 
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(10) What \\ere the parameters of these instructions? 

(11) What responses were there and where are they? 

(12) What evidence is there that the "provocation" 
theory was considered during the Warren Commission 
enquiries, either in CIA or the Warren Commission? 

(13) What action was taken with reference to this 
concept as a basis for reviewing relating Agency programs? 

(14) What records are there on this and where are they? 

(15) Were there any effocts made to develop an 
Oswald/Cuban connection? 

(16) What form did they take? 

(17) What exchanges were there with the FBI on this 
subject? 

(18) What action developed from these exchanges? 

(19} What records are there on these exchanges and 
where are they? 

(ZO} To what extent were elements of the Agency 
other than the CI Staif and LA Division involved in·in­
vestigating the assassination during the Warren Commission 
tenure? 

(21) What is the total CIA information on the two 
nights from Mexico City to Havana? 

(ZZ) What was done at the time to develop further 
information on this matter? 

(23) Ca.'1. further inforrr..ation be acquired on this 
lll13.tter now? 
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(24) What is the total CIA information on "D11 ? 

(25) Is further information on 11D 11 needed in vi.::w 
o£ the SSG Subcommittee reference to it? 

(26) What information does ClA have on Oswald 
FPCC relations? 

(Z7) What does CIA know about the New Orleans 
training activity and was anything provided on this to 
the Warren Commission? 

(28) What is the total CLA information on 11A 11 ? 

(Z9) Who is the man photographed in Mexic~ City? 

(30) What is the CIA information on the 4 December 
1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba? 

(31) What is the total CIA information on Cuban 
assassination policies and programs up to November ZZ, 
1963? 

(3Z) What is the total ClA information on Castro's 
1 September 1963 statements re retribution? 

(33) Does the testimony before the SSC of CIA 
employees contain anything on the above questio:u? 
II so, what? 

b. On the subject o! possible provocation for the 
assassination plots against Castro, each of the known ·activities 
should be reviewed to the extent possible in order to determine 
any additional relevant information on this plot. 

(1} What is the total information on the plots involving 
the criminal syndicates? 

(Z) Who was witting o£ the planning for the syndicate 
operation? 
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(3) Are there current considerations on the syndicate 
operation not faced previously (e. g., a former O!!kc 
ol Security ofii.cer may have knowledge that was .r.ot 
surfaced in the interviews with him with the sse or 
Agency personnel. Additionally, a former LA Didsion 
career agent may have so::1e insights that could th:-ow 
light on one of the operatio::1s). 

(4) There are a couple of cases based on agent 
traffic (reported to the sse during the study of alleged 
assassination plots) indicating plans during the Bay of 
Pigs period to shoot Castro. What is the total CL-\ 
information on these? • 

(5) What is the significance on the subject of 
provocation in the book given Senator McGovern by 
Castro? 

(6) While the AMLASH operation is subject to fairly 
detailed reconstruction fron"l a very complete record, 
there are points that should be addressed particclarly, 
because of their treatment in the sse Subcommittee report. 
For instance, is there significance in the fact that CIA 
contacted AMLASH/1 in September 1963 aCt:er sue~ a 
long time? Or was it simply that this was the first. time 
the opportunity had prese!l.ted itself since earlier ~eetings? 

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1 
when making plans !or the ZZ November meeting? 

(8) What was the security of the relatio:1ship with 
AMLASH/1 during the period preceding the assassination 
of President Kennedy? -

(9) In what time frame was Fitzgerald's Executive 
Officer speaking when he stated 'his judgment that the 
AMLASH/1 operation was an assassination plot? 
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c:. \\•hat other a.c:Ho!l might CIA have taken in co:mcc:tion 

with the investigation? J\n eHort Khoultl be made to list 
these, including c:onscltation with IIIUr\"ivbg officials to 
determine not only what they consldo red the requirement 
at the time, but what was omitted nud why. 

4. In conclusion, these "Terms oC Rererence" undertake 
to address the entire question of possible provocation oC U.S. 
policy and CIA programs in the period preceding the assassination 
of President Kennedy. An aspect o! this is the SSC Subcommittee's 
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated 
a retaliatory strike by Castro agaL'lst President Kennedy, which, 
therefore, should have been reported to the Warren Commission. 
Just as importantly, the final paper sl'iould reflect findin:;s in the 
area of what the Agency did ill response to Warren Commission 
requirements (both stated by the \'ian·en Commission and those 
that could have been conceived by the Agency), and how it pursued 
these lines o£ action and reported them to the Commission. This 
will include consideration oi specific new and unanswered questions 
raised in the Schweiker report. 

i' 

~9~~~c~r 
S. D. Breckinridge 1 

0/Inspector General 

,.,....--

- 6-

~r.r:;:r.l 
~-~~----~~-

II: "'filPll" .. -dl>.~..........,_ ...... .......--..----· ... --··~·--· 
- ~ ~ ---..- .. __ .. ______________ --. - •• ----- ,.__.J 

I 
I 

l 
·~~~~;;;+, 



I 

I 
' 
i~ 
! 
l 
I 
t 
l 

I 
I 
1 . 
I • 
j 

I 
CIA PERFORMANCE ON THE INQUIRIES 

I I , 
I 

I , 

I 
I 
I 

! 

! I 



• 1 

i 

I 
r. 
i 

I 
I 
I 

·'-' 

CONFIDENTIA[ 

CIA's Performance on the Inquiries 

Book V of the SSC Final Report challenges the performance of the 

intelligence agencies during the Warren Commission inquiry. empha­

sizing things that it feels should have been done but which it asserts 

were not. 

It is correct to say that CIA has not produced evidence or 

analysis that addresses every theory that has been advanced over the 

years. A record of the volume of CIA reporting to the FBI and the 

Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every 

theoretical question that can be conceived cannot be answered con­

clusively; there simply may be no evidence at all, or if there is 

evidence sanewhere it may not be accessible. · The issue is what the 

intelligence agencies did -- in the present instance. what was the 

performance of CIA-- with Book V of the SSC Final .Report portraying 

a patter of neglect or avoidance that is not supported by the record. 

The sse Final Report offers a number of separate subjects in 

support of its case: 

a. It refers to an allegation by a person identified as 

•on (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and 

saw Oswald being handed money in Mexico City for the purpose 

of assassinating President Kennedy; this was proven false. both 

by polygraph and by determining that Oswald was in New Orleans 

.instead of Mexico City at the time the incident was supposed to 

have occurred. This subject is treated in a confusing and in­

conclusive manner in the sse Fin~1 Report. 

NFIDENTIAL 
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b. A considerable portion of the Report is given to the 

AMLASH operation. The operation is described inaccurately. 

The Report assigns it characteristics that it did not have during 

the period preceding the assassination of President Kennedy, in 

order to support the sse view that it should have been reported 

to the Warren Commission. This is treated in some detail at Tab D 
;· 
.o; of this report. See sc'[)aratc folder:-
" '· : 

' ? .. 
' 

~·. 
·;.: 
~Z: 

~) \ 

·' .. 
' 
·".'; 
) 
"' "' 

•·. ., .. 
:."'; 
,; 

,;; 
·:~ 

. .. 

.. .... 
:.: ~ 
,· 

) 

~w 
~ --
~; 

c. Space is devoted to two aircraft flights from Mexico 
• 

City to Havana, on 22 November and 27 November (see pages 60-

63). The first of these flights, as described in the SSe Report, 

1s based on an inaccurate report about a delay of the 22 November 

flight to meet a mysterious private aircraft; the correct story 

removes the basis for the inferences of the sse version. The 

second of these flights had to do with a man whose significance 

arises from a patently erroneous report; the FBI investigated him 

thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the sse 

final Report. , 

These examples illustrate the problem of commenting on the sse Final 

Report, the question becoming that of how to deal with Congressional 1 

! 
criticism presented on the basis of inaccurate factual perceptions. 

To treat the problem it was felt necessary to review the record in-depth 

and to report the findings. whatever they are. 

Recognizing the possibility of error or oversight fn 1964--both 

on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was given 

to courses of action CIA might have taken to throw some light on the 
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questions as understood at the tiMe, as well as considering those 

questions that have developed since then. ~~hat \'IOuld be the areas of 

inquiry? Oswald was an obvious subject of investigation. 

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent 

to his return to private life from the !~rine Corps in September 1959. 

These overseas adventures were ap,ropriate for CIA attention. The 

first of these overseas trips was when he went to the Soviet Union in 

October 1959 from which he returned in June 1962. The second of these 

trips was when he went to Mexico City in late September 1963, from 

which he returned in early October 1963. 

In addition to these two areas of obvious specific inquiry for CIA, 

there is the problem of general foreign intelligence collection that 

might in some way produce infor.nation on the subject. The sse Final 

Report adds to these considerations operations being conducted by CIA 

as part of a general U.S. program agai~st the Castro regime. These 

four general areas of inquiry are covered below • 

I. Travel to and from the USSR 1959-1962 

On 26 November 1963 a cable~was sent to Paris, Rome, r~drid» 

Hague. london, and Ottawa 

giving biographic information on lee Harvey Oswald. It noted his 

discharge from the Marine Corps in September 1959 and his travel to 

the Soviet Union in October 1959, including s~etchy details as to his 

employment and marriage while ir. the USSR. The cable requested: 

•any scrap information which bears on President's 
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On 27 November the various addressee stations replied~ with 
....---.........., 

nd L..:11don providing additional details on the travel of 

'--Os_w_a-ld_t_,o the USSR. Additionally, londo~\'reported that a British 

journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959 

there was a U.S. gangster there by the name of Santos, who was living 

in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source 

stated that Santos was "visited frequently by another American 

rangster named 'Ruby'.• (See pages 24--25, Tab c.) 
\)I 

Also on 27 November Cttawa reported the "delight" of the Cuban 

Embassy staff over th! assassination of President Kennedy although 

the staff was instructed to "cease looking happy in public." in 

conformance with instructions from Cuba to "govern their actions by 

official attitude of Govt to which they accredited." the 

same date. reported that the Soviets were shocked. blaming the 

assassination on extreme right-wing elements. · Otherwise, the initial 

responses produced no other information. 
I 

. ... , 
On 29 November The Hague and Frankfurt were queried about Oswald•s 

travel back from the USSR. This query was followed on 2 December by 
~>t: • a similar cable to Berlin. Frankfurt,.Bonn and The Hague. Var1ous 

reporting produced details about the travel of Oswald and his wife 

from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the 

United States in June 1962. 

The other stations involved in these inquiries had no traces or 

information on Oswald; liaison services were also queried without 

j ~'DIR 85973. 29 ~nber 1963 
,...... . ··-· - .. . . -·-- ---·--·-··-" ·- --

~' LOSD 6097 (r: 69 lQ,0) 
27 ~ovcnbcr 1963 . 

t./ OTTA 1277 (r: 6~ 233 ) 
27 sovcnbcr 196 3 · 
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detailed results although there were some technical operations that 

produced peripheral information about the reactions of various groups 

under intelligence surveillance. Considerable exchanges were held 

with the Warren Commission on Oswald's Soviet record and its possible 

significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald's 

assassination of Presid~nt Kenr.edy. Bo~k V of the sse Final Report, 

in not criticising the Agency's performance in this aspect of the 

investigation. seems to have accepted it as adequate, and it will 

not be detailed here. 

II. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963 

The visit by Oswald to Mexico City. in his attempt to get 

visas for travel to the Soviet Union and Cuba. has received extensive 

attention. The details concerning the coverage of Oswald's visit to 

Mexico is treated in another annex to this paper (Tab F). The concern 

felt by all initially for the possible significance of Oswald's visit, 

and his contacts with the Cuban and Soviet embassies, was obvious at 

the time. The following statement is in a cable to Mexico City•on 

·28 November 1963: 

•we have by no means excluded the possibility 

that other as yet unknown persons may have 

been involved or even that other powers may 

have played a role. Please continue all your 

coverage of Soviet and Cuban installations 

and your liaison with Mexicans.a 
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The allegations made by "D," about having seen Oswald taking f!lOney 

from Cubans in the Cuban embassy in nexico City, received intensive 

attention from CIA and the FSI, working together closely on the matt~r. 

and with the nexican authorities. This was demonstrated conclusively 

to have been a false allegation. Oswald was in tlew Orleans at the 

time of the reported incident, and the person making the allegations 

was demonstrated by polyqraph to have been 1yinq. After the allegations 

by "D" had been demonstrated to be false. Heatlquarters made the fo 11 owing 
3() ~~;r...v,\<. .. • we 

statement to the t1exico City Station on 1--DecembE>r 1963: 

.. ...... ~· 

I 
J· 
' .. 

·. 

.,\;: 
"P1s continue to follow all leads and tips. 'DIP.. %064, 30.11.63 

\ The question of whether Oswald acted solely 

on his own has still not been finally resolved." 
2 +'"' . . Again, on p- December 1963 the ~1ex1co C1ty Station was cabled as 

follows: DIP. 8S6SO. 12 Deccnber 
..... 

"P1se continue watch for Soviet or Cuban reaction ·---------

to investigation of assassination, evidence 

of their complicity, signs they putting out 

pro~ganda about case. FYI only. Soviet Intel 

in India had letters sent to [U.S. Government] 

leaders demanding full investigation of case." 
,\. ~ 

On 11 December 1963 Headquarters''forwarded a dispatch to the ?'!exico 

City Station stated as fo11o,ts: 

• ••• Mexico City has been the only major ; ~ 
,~ H"'R'l" }?}03 

J L l 'l 't- - ~· IJ 

overseas reporter in the_ case. Uhi1e this 
17.12.63 

partly dictated by the facts of lee Oswald's 
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life, we have not overlooked the really out­

standing performance of Mexico City's major 

assets and the speed, precision. and perception 

with which the data was forwarded. Here it was 

relayed within minutes to the White House, 

[Department of State] and [the FBI]. 

"Your liB1~'0Y data, the statements of Silvia 

DURAN, and your analyses were major factors in 

the quick clarification of the case. blanking 

out the really ominous spectre of foreign backing.n 

Essentially, Oswald's visit to Mexico City was investigated as 

thoroughly as possible, producing no evidence there of Soviet or 

Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything. 

events during Oswald's visit there are more subject to being seen as 

counter to such a possibility, given his troubles with both Cubans 

and Soviets. We do no_t offer this thought as the final word, but more 
-

simply that if it bears on the subject at all it is inconsistent with 

speculation that he had some special re1ationship with either nat~on. 

It is noted that various allegations have been.made in the press 

in connection with the House Select Committee on Assassinations 
! 

inquiry concerning CIA inforw4tion regarding Oswald's Mexico visit; 1 

these are commented on at Tab G. 
------------j 

I DIR 84608, 22.11. 3 I :.~ t -
III. General Collection ReQuirements ' ! 

On 22 "ovember 1963,..a11 CIA stations abroad received a cable-------------~ 

from Headquarters with the following statement: 
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•rragic death of President Kennedy requires all 

of us to look sharp for any unusual intelligence 

developments. Although we have no reason to 

expect anything of a particular military nature, 

an hands should be on the qtiick alert at least 

for the next few days while ·the new President 

takes over the reins.• 

It is appropriate at this point to observe the general reaction 

to be expected from such a communication. Without any leads, other 

than those arising from Oswald's identification, the requirements to 

field stations were necessarily general. General reporting can be 

stimulated by general reques_ts, if there is something to report, and 

this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence 

assets and liaison services overseas are quick to realize the signifi­

cance of impcrtant information and will report it on their own initiative. 

It is significant. in the light of these considerations. that there has 

been the most limited reporting on the subject. Were there relevant 

or significant information on the subject it would have been reported 

either in responses to the expression of general interest, or 

spontaneously, if such information was known to Agency sources. 

If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved, 

one must accept the likelihood that his fellow conspirators would not 

have shared their knowledge beyond the narrow circle of those directly 

involved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously 
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would be nothing to report in the first place. The absence of concrete 

reporting seems to serve, regardless of which is the case, as the basis 

for the apparent sse view that no collection effort was undertaken. 

As has been noted above. there were initial CIA collection re­

quirements to the field. What they could be realistically expected to 

produce must be related to whether there was any information to collect 

at all, and if so whether it was accessible. The requirements were issued, 

but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who­

what-where-when·how information that typifies intelligence collection 

reporting. A reflection of the basic nature of the problem is found in 
br~h ~ 

the Headquarters ~ to Mexico City on 17 December 1963 (note above) 

which contains the fo11~wing comment about the limited reportina from 

other stations: 
·-I,._ 
! ., li'!'!! .. -12193, 17.12.13 

. -~ this partly dictated by the facts of lee' II 

~,..kGiRoi~~---~-~--

The SSC final Report speaks in rather unqualified terms at page 10 

about the resources of the intelligence agencies, including a description 

of •an extensive inte11igenQe network in Cuba,• suggesting that it was 

only necessary to ask. to get. It 1s correct to say that there were 

sources in Cuba able to report on events, such as troop rr~~ements, but 

there were no penetrations of Castro's inner circle, where any infor-

mation on the subject in question would exist. The distinction apparently 

was missed -- or ignored -- by the authors of the sse Final Report. As 

stated by the Miami Chief of Station. quoted at page 58 of the SSC Report: 

•Now if you are referring to our capability to conduct 

an investigation in Cuba, I would have to say it was 

... limited.• 

t· . This does not ~•• that sue~ ~s.s~:~ ;~:~~:~ ~re did not have reporting 

· .·~,ii1:'liJIW""" _ _,.....__.:.>.<,;;;."·:,-~~S.-,.-"' .. ,;,.;;.:~'~....:._. """"""'- --------------..,--------
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requirements lev.ied on them. in fact. there 11;as considerable activity 

in this respect. In the course of the present rcvie\'1 a nu;11ber of case 

officers at the Station during that period have described the fren~tic 

activity in this respect. The -::haracterization by the Chief of Station 

as to passive collection by CIA inside the United States should not be 

extended to apply to \'/hat \·las done \·tith reporting assets outside the 

United States. as the sse Final P.eport attempts to do at the bottom of 

page 53. 

The SSe Final Report has undertaken to paint this in very different 

teros than the record.supports. The extensive reporting to the FBJ 

and the l~arren Commh;::;ion provides a truer reflection of the -level of 

activity by CIA (see Tab E). even if its sources did not bear on every 

question that has been conceived since then. 

IV "Unpursued Leads" 

At pages 60-67, in Book V of the SSC Final Report, there is a section 

that addresses leads that \'/ere felt to not have been fol1m·1ed by the 

intelligence ayencies. This follows the section on CIA's Perfr.r.r.a~ 

on. the Inquiries. This section first addresses_ two Cubana fl;fghts to 

\ 

; 
i . 

Havana from r-texico City on 22 Novei!lber (the date of President Kennedy's · 

murder) and 27 ~~ovember 1963. raising questions about passengers reported ___ .._ ______ -jl~--
to be aboard those flights~ 

·. 
By way of background it is notel that during that period Cubana 

flights traveled on a round trip basis bebreen Havana and nexico 

City every other day. f'.ore specifically, there \·tere flights at this 

time on 22 r:ovember, 2'> November and ?..7 ~;ov~ilber. 

10 
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22 and 25 November to Havana were passenger fliqhts, while the one 

on 27 November appears to have been essentially a cargo flight, with 

one passenger, the ~n referred to in the sse discussion. All flights 

to Havana apparently carried some freight. 

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable 

CIA surveillance .__ ___ _. 

telll'l (1. !FIRE') that observed arrivals and departures of Cubana flights, 

repcrtir.;J t.tr.y ur.~.;~n•l incidents and provid,ng copies of flight manifests. 

The also had a surveillance team of its own at the 

airport, which provided photographs of passports and also provided copies ... 

of passenger lists itionally, a telephone tap operation (liENVOY) 

against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with 

the Cubana office and the Mexican Airport Control Office. 

The 22 November 1~63 Flight 

At pages 30, 60, 61 and 103 of Book V of the SSC Final Report, 

reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from 

Mexico City to Havana the evening of President Kennedy's assassination, 

22 November 1963. The SSC Report describes the delay as being from 

6:00P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect 

of the report was that the reported delay was to await arrival at 

10:30 P.M. EST of a private twin-engined aircraft, which deposited 

an unidentified passenger who boarded the Cubana aircraft without customs 

clearance and traveled to Havana in the pilot's cabin. The SSC Final 

Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring 

further into th~ ~tter. 
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Book V of the sse Final Report states that CIA could not explain. 

at the time of the writing of the sse Report, why there was no .·ecord 

of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori­

ties were asked about the reported flight delay. although there was no 

recorded response. The current review revealed additional information 

from the surveillance noted above, which bears directly on thP. subject. 

In reviewing that information below, it is noted that the conversion 

of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSC Final 

Report tends to distort the time perspective somewhat. Mexico City 

times are used in the following discussion. 

The liENVOY transcripts record a series of discuss1ons about the 

status of the 22 November flight--when it was to arrive and when it 

departed. These records show that the flight arrived at the platform 

at the airport at 1620 hours-Mexico City time; presumably it landed 

a few minutes earlier. At one point prior to arrival of the aircraft, 

one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due 
• 

at 1630 hours and "it will go" at 1730, suggesting a quick turnaround 

that would have reduced unloading and loading time. as well as 

servicing, to a relatively short period. However, the key report on 

the departure of the aircraft was a statement at 2040 hours that the 

aircraft had taken off five minutes earlier, i.e., 2035 hours. 
I 

The following facts stand out, in contrast to the presentation in 

the SSC Final Report: 

1. The Cubana flight was on the ground fn Mexico City 

for a tota 1 of four hours and z.bor1t ten minutes. It was not 
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delayed five hours, as alleged. 

2. The Cubana flight took off at 2035 hours Mexico City 

time, 55 minutes ahead of the alleged arrival at 2130 of a 

private flight with a secret passenger. This also contrasts 

further with the alleged departure time of the Cubana flight. 

which the report stated to be 2200. Actual departure preceded 

substantially the reported arrival of the aircraft for which it 

allegedly was delayed. 

In view of the surveillance coverage of the Cubana flight, it is 

very doubtful that the alleged activity involving the private twin­

engined aircraft and passenger would have gone unnoticed or unreported 

had it occurred. Personnel in Mexico City at the time were aware of 

these sources and probably knew the above facts, feeling no need to 

follow further. 

The repo~t in question was in error, and misled the sse in its 

summary of the matter. I 

The Passenger on the 27 November 1963 Flight 

At pages 61-63 and 104, the SSC Final Report describes in con­

siderable· detail information concerning a Cuban-American who came to 

the attention of the CIA and the FBI in the period following the 

assassination of President Kennedy. The introductory comments of the 

SSC Final Report state that: 

; . 

.. •• one source alleged that the Cuban-American 

was • involved • in the assassination." 
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The sse Report states that the CIA reported the case to the FBI "almost 

1nvnediate1y." but that the Bureau did not conduct a follow-up investi­

gation "as part of (its) \'IOrk for the Warren Ccmnission." Further 

down the same page the SSC Report states that "(t}he FBI did investi­

gate this individual after receiving the CIA report of his unusual 

travel. 10 At page 63 the sse Report observes that II ••• the suspicious 

travel of this individual coupled with the possibility that Oswald had 

contacted the Tampa chapter (of the Fair P,ay for Cuba Committee--FPCC) 

certainly should have prompted a far more thorough and timely investi­

gation than the FBI conducted ••• " t~e do not know just what the Bureau 

did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon­

sistencies in the SSC Report noted above, but the SSe Final Report 

contains considerable detail about the man, presumably reflacting the 

results of FBI inquiries. 

While this section of the SSC Report is directed primarily at the 

FBI, we reviewed the reporting because of CIA's initial role in reporting 

about the man. There is also one implicit criticism of CIA, which w111 

be noted. 

Book V of the sse Final Report has the following summary statement 

at page 104, in the chronology section: 

•oecember .5 - Mexico Station cables that someone who 

saw the Cuban-American board the aircraft to Havana 

on November 27 reported that he 'looked suspicious' ... " 

At page 61 it states that there "is no indication that CIA followed­

up on this report (that the man was "involved in the assassination"), 
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except to ask a Cuban defector about his knowiedqe of the Cuban-

American's activities." 

The presentation of this matter in the sse Report contains some 

inaccuracies. First, the fofexico City Station did not ~Washington 

that the man "looked suspicious." There was a cable! dated 5 December 

1963. but it reported that the man had "crossed at Laredo, Texas on 

23 November. n that he registered at a certain 1-.otel in ~lexica City at 

a certain time on 25 November, that he cheeked out of the hotel at a 

certain time and departed for Havana "as only passenger on Cubana 

flight on night 27 November." and that there was a good photograph of 
,.,.. 

him taken at the airport. This was followed by a dispatch the same 

I 
i. 

date. repeating the basic information in the cable, enclosing the photo---·--------~-·~--

graph. and containing the following cryptic statement: 

"Source states the timing and circumstances surrounding 

Subject's travel through Mexico and departure for Havana 

are suspicious." 

This comment fs cryptic, at least. and--given that dramatic moment in 

history--doubtless reflects a preliminary comment of a person who 

was on the alert at that time for anything that might be construed as 

possibly unusual. The above quotation was the Station's actual report 

of the observation by the source, and is what was reported to the FBI; 

it differs from the quotation in the SSC Report. There was an internal 

•"" memo~fn the Station that was even more cryptic, but which was in the 

nature of an informal reminder, which stated that the man was reported 
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to have "iooked suspicious"; but this formulation never found its way 

into the more careful statements that usually characterize official 

reporting. The point is that the observation was cryrtic and impres­

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic 

activity or final conclusions. 

There is one piece of reporting that could confuse those reviewing 

the record, but which is essentially resolved when considered in the 

* context of known facts. On 19 March 1964~ Monterrey Base cabled 

that a source of a local (Monterrey) "agent of the federal judicial 

police" had information on a man; the description seems to have the 

same Cuban-American in 111ind. The following should be noted about the 

report: it misspelled the man's name; it offered a bare statement 

that he "was involved in Kennedy assassination"; it states that he 

entered Mexico "on foot" from Laredo, Texas (according to the SSC Final 

Report, the FBI concluded that he entered by automobile); it asserts 

ttlat he stayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and 

times of his registration and check-out at a specific hotel·in-Mexico 

City, where he stayed, were known); it gave an incorrect number for his • 
passport; and, it stated that his Mexican tourist card Was issued 

in Nuevo Laredo (when it was known to have been issued in Tampa, 

florida). The report, on its face. was factually incorrect on a. number 

of known points. The source patently was extensively misinformed, the 

hard facts'of his report being in error. The Chief of Base at the time, 

when queried about the report in the course of the present review. could 

not reca 11 ft. 

-
16 

. 
L . 

' 
I . ·.- -· .. ___ j;:\·;( ... 

~ ~.t;TY-0829 (I:'! 43193) 

19 ~larch 1964 
1. 

' 
---~~~ 

I 

\ 



i 
I 
! 
I 

I • 

I 
I 
u 
li 

.. ~ .. 

~~ 

I 

There is one additional aspect of the matter, in which the 

record is confused. If we are to comment negatively on~e pre­

sentation by the sse in its emphasis on report. we must point out 

that the Mexico City Station's response to the r~onterrey re1.1ort 

. contributes to such confusion as may exist on the matter. When 

Mexico City received the Monterrey cable the Deputy Chief of 

Station rep1ied~that the information in the report "jibes fully 

with that provided Station by (Mexico City source) 4 December 63." 

It did not jibe in m~st respects, other than the date and place of 

entry into Mexico. The mistake of that cable cannot be explained 

today. but wrong it obviously was. It does, however, serve to 

highlight the basic unreliability of the report and indicate how 

it should be considered responsibly. 

Implicit criticism of CIA's not collecting more information 

on the man is not well founded. It had no real sources with access 

to information concerning him; when a defector from Cuba became 

available with such information he was queried and the results 

were provided the authorities. 
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The SSC Fit•ai Report sp~ol..s of O:>'lr4t~.:'lr,~ a~tinc;t C1:b~ and the 

Castrc n!3ime, ar,c! r.nntends tilc:i.: they should have c"!!en reported in 

deU«l to the W~l'".·.:n Comh:t'~t'n fS cut '>f lile su!lj~t matter that 

i! c:.on;;c:icus1y to~lc ir.to c:onsi\:e;·ation. A ~oue can te ::tad£. fo_r 

spP.cific considerations c. ~~cstl "ad lu:s (IC:thlft'las l:ly the Warren 

Colllilission, at lt::!lst. ac; ~crt of ~:he un1 ~1.1\J bac:kgrcn:d of the times; 

it might have pro\ided it additiorll 1nv~'L·~'tivs lPGjs. However, 

to advance the ge:teral t:1ousht i:: nGt tc lt\S('o:\rd thP u:ua 1 t~SC:s of 

evidence that must st~11 contrr.i how the fin~i~gs ~~e trcat~d. 

It should be noted th&: at the tiOE o~ the w~~r-en Commission 

inquiry there was no secret about the tensions between the Kennedy 

Administration an~ the Castro regim(l. !u~~ ~ of the SSC Final 

·Report refers briefly to some of the moru dramatic events. such as 

the Bay of Pigs 1n April i961 and the Hiss~le Crisis in October 1962 

(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totality of American -policy and practice must have appeared threatening to the Castro 

regime. and most certainly must have been considered by it as pro­

vocative. 

Additional U. S. policies and programs that could hav~ been 

viewed negatively by Castro were the breaking of diplom~tic relations. 
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economic and political sanctions, paramilitary operations (which re­

ceived recurring publicity in the press), as well as a variety of 

covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963 

President Kennedy -- four days before his death-- delivered a major 

policy ~ddress in Miami, a~cusing Castro of having betrayed the Cuban 

revolution; at the time the press. reportedly on the basis of what 

"White House sources" said about it, viewed it as a call for the Cuban • 
people to overthrow the Castro regime. 

The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who 

conducted their independent operations against the Castro government. 

Some of these exiles had the support of CIA. as well as from other 

elements of the U.S. Government, ar.d still others had support from 

private sources. With or without official U.S. support these exiles 

spoke in forceful latin terms about what they hoped to do. The Cuban 

intelligence services had agents in the exile community in America 

and it ts likely that what they reported back to Havana ass!gned to 

CIA responsibility for many of the activities under consideration; 

whether CIA was involved or not. 

We do not know the extent to which the Warren Commission took 

what might be characterized as "judicial notice" of the tensions 

between the two governments and their leaders; it certainly was in 

the public domain. That consideration was given the possibility of 

I 
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Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret. clearly 

reflecting a recognition of the question at the time. That a request 

was not made by the Warren Commission. nor volunteered by the intel­

ligence agencies. for extensive review of a11 Cuban operations is being 

faulted today. Yet, in the light of understandings at that time, it 

could we11 have appeared to members of the Warren Commission and its 

'staff as not directly relevant, in fact. to the specific issue of the 

murder of the President. In the absence ~f evidence to the contrary 

a case could still be made for that view, although the evolution of 

public perceptions probably would not accept it without reservation. 

The SSC Final Report has fixed on the Cuban operations of the 

1nte111gence agencies--primarily those of CIA--for special attention 

1n considering the question. Implicitly it accepts the theory that 

there couid well have been conspiracy in the murder of President 

Kennedy, and that Castro could have been behind it, having been pro­

voked by depredations against Cuba or plotting against his own life. 

However, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it 

had aseen no evidence that Fidel Castro or others in the Cuban govern­

ment plotted President Kennedy•s assassination in retaliation for U.S. 

operations against Cuba.a 

In response to this perception, conveyed in Book V of the sse 
final Report, we have conducted a major review of Agency files (the 

i I 

! 

I 
I 
I 
I 

I 
l 

l 

I 
I 
I 



) 

I 

~ .. 
SECRET. 

organization of that effort is discussed at Tab A of this report). 1his 

was for the express purpose of identifying any separate activities that 

could have provoked Castro to order the assassination of President 

Kennedy had he learned of them, and to evaluate their security. 

Today. in 1977. it is difficult to reconstruct exactly everythfr.g 

that did and did not occur in the course of the Warren Commission in-

quiries in 1964. Not all that happened fs.a matter of record. For 

instance. in CIA at that time there were many individuals assigned to 

various aspects of Cuban operations. They were familiar in detail with 

those activities. with what they were and with their strengths and 

weaknesses. They doubtless made numerous conscious but unrecorded 

judgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera­

tions of the Warren Commission. Had they been aware of any aspects of 

those activities that may have related to the assassination of the 

President it is safe to say it would have been surfaced in some way. 

While CIA produced considerable material for the investigation (see 
• Tab E) that more was not reported is a meaningful indication of what 

was known then by those actually involved, as distinguished from what 

might be hypothesized at a later date. To contend to the contrary -­

which has been suggested by some-- would-require a unanimous con­

spiracy of many American citizens. employees of CIA, many of whom 

knew aspects of even the most closely guarded activities. 
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Today. the knowledge of the persons involved directly in the 

various Cuban operations in the period preceding President KennedY's 

death cannot be recaptured in the form that it existed then. Those 

persons are scattered, their memories are blurred by time. and son1e 

are dead. The sse. for instance -- in its attempt to capture ele­

ucnts of the past -- seems to have led some employees into expressing 

opinions on subject matter they did not know in 1964, apparently in 

response to representations by sse staff members as to the facts; this 

illustrates at best the difficulties in resolving hypothetical fss~es. 

today. on a responsible basis. 

The sse Final Report devotes considerable time to the so-called 

AMLASH operation, which centered on a high Cuba~ official who was 

dissatisfied with the castro regime. The Agency had only a tentative 

relationship with this man during President Kennedy•s life, although 

the SSe Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted 

to present it differently. Because the case is discussed so ext~n­

sively fn the sse Final Report, it is treated in a separate annex in 

this paper. at Tab D. The key point is that prior to President 

Kennedy's death the relationship with AMLASH/1 was amorphous and 

without substance. Had Castro learned of it he could learn only that 

there was a contact that had not developed to the point of an under­

taking. This will not be treated further in this section of this 

dhc:ussion. 

5 

.............. ------.......... Do.. .. ~A-~o.:-·t;.~,tcl'-..: ............ --.\11-•....._ ... , ... _ .... ---.. --·-·----..,·---- ---------...._... 

f 

I 
~ 

' 



-' 

) 

........ :- .. , .... ' . 
UL,;. · .. • 

In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report, 

it has been felt necessary to review in depth al1 records of Cuban 

operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964. 

The organization of the review is described at Tab A. It was not 

possible to predict the form that information turne~ up by this 

inquiry might take, and special care had to be exercised in the effort. 

In doing this the "provocation concept" of the sse Report was kept 1n 

mind. In the months that it took to compl~te this extens1ve review, 

it is significant to observe that three areas of specific operational 

activity were found that either might meet some of the requirements 

of the provocation theory, or throw some further light on issues 

already considered. To report this conclusion is not to dismiss the 

original questions that faced the Warren Commis~ion as to whether 

there might have been Cuban or Soviet connections with Oswald. That 

such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but 

that the records of CIA, in such a review, do not add significantly 

to evidence on the subject, is the conclusion of the present inquiry. 

The areas of operational activity noted above can be described 

briefly as follows: 

1. Operations directed against the Cuban leadership (AMTRUNK). 

2. Operations involving the criminal underworld. 

3. Other reports of plans to assassinate Castro. 
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~ Operation AHTRL.'•o: 

There is one other general activ~::· tllat was cor.sftlilred fn the 

course of the present research. which fs discussed below, This 

activity. A~RUNK. was to develop a capability for splitting the 

leadership of the Castro regime and eventually overthrowing it. It 

never reached the point of implementation; however. because 1t suffered 

possible se~urity vulnerabilities, it is treated here ev~n though ft 

never materialized. In our professional judgment this a'tfvity, 

because of its failure to ever develop substance. is not r~a11y rele­

vant to the question. It is included simply because it mtght be viewed. 

by virtue of its security vulnerabilities. as fitting in part the 

hypothesis of the SSC Final Report1 it seemed better to fnclude it than 

try and explain at some later date why it was omitted, although the 

reasoning should be apparent. If its inclusion in thfs report i~ subject 

to question because of its lack of substance, perhaps it ltrves some 

purpose in indicating how little turned up in the course of this 

research to meet any of the.rather loosely formulated provocation thesis 

of the SSC Report. 

In early 1963 there were Cuban exiles who wished to change the 

direction that events seemed to have taken in Cuba. Two of them. Nestor • 
Antonio Moreno lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper· 

ational concept to overthrow the Castro government, which came to be 

known as the leonardo Plan. Cayardo had been a public ffqure in Cuba, 

who had no apparent role in the activity following original inception 

of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and H1nfster of Public 

Works; as a lawyer in Cuba he had been involved in only a mfnor way in 

the antf-Batista movement. 

1 See Polder ~o. 7 - Opera­

tions to Split CA~iRO Re-

Y.i"'e: (NITRID:Ji: Operation) 

i 
----~· 

I 

t 
~ 
I 

I 

·<~~~: ~;~ 



!f>+OOOOO 

I 

j . 
I ( 

I 

I 
I 

I 
I 
l 
I 

I -
!(0 
! 

l".orer.o defected to the United States in f•.pril 1961, settt ing 

in 1-!iarni where he associated with anti-Castro exile:.. fv-::ong his 

associates \'IdS Jorge AJbusz.)C \'olsl<y, a Cuban citizen of Polish oriain. 

Volsky had been in prison in the USSR in the 1940's, and enlisted in 

the ?olish Mr force during \1'1'1II under the Briti~h /i"ir Co:rmand. ·After 

~dli he married a Cuban national, and for a period operated his own 

business in Havana. Although avidly pro-Castro he reportedly was 

imprisoned for a fe\'# ueel..s following the Bay of Pigs invasion. As 

he hald a valid U.S. visa. he left Cuba, arri'Jin!J in !Hami in May·1961. 

Cayardo and llcrer:o di>:=ussed the leonardo Plan \·lith Vo1sky. lie, 

in turn, disct..~ss~d it with Tadeus (Tad) Uitold Szulc, a reporter with 

the !lew York Times. Szu1 c had reported on Cuban activities for the 

New York Tim~s prior to the fall of Batista, during which time ~e had 

developed a wide acquaintance among Cubans. ~e was transf~rred to 

the Times Washington 6ureau in April 1961, where he claimed to have 

an entree to the White :i~use through his uncle, Ambassador John C. 

Wiiey. He also claimet.l to have a standing invitation for dire·ct con­

tact with President Kennedy. Attorney General Robert Kennedy, and 

McGeorge Bundy on 1natters concerning Cuba. While the actual nature of 

this entree is not known to CIA, it is th~ugh his intercession that 

the leonardo Plan gained go~ernment-1eve1 su~port and approval. 
·: . 

In early 1(}53 Szulc arranged an intervie-. ., in 1.Jashington with 

Hr. Richard Goodwin, a White Hou~e advisor. Volsky and Szulc then met 

with Robert Hun1itch, a senior official in the Department of State, 

who rresented the ::C'nce~t to the CIA t~i th Department c:.pprova 1 . CIA 

assigned it to its Hiami Station, where it became known as AHTRU?iK.. 
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Af4TRUNK was conceived as first identifying disaffected key per­

sonnel in the Cuban armed forces with the long range objecti~e of 

uniting them against the Castro regime. On 4 April 1963 CIA cabled 

certain stations and bases orders to identify Cubans who might be 

used in the activity, During that period the CIA Chief of Station 

in Miami questioned CIA control of the operation. Noting uncertain 

security considerations, he felt it best to fund the operation gen-. 
erously in order for it to proceed independently. 

On 17 April 1963 Szulc informed Hurwitch that the Miami Station 

bad given Volsky responsibility for the decision of whethe•· or not 

the operation was to proceed; this was not consistent with CIA 

intentions. 

In August 1963 things still had not progressed very far. A 

Headquarters cable on 5 August 1963 to certain stations and bases 

complained about the absence of responses to the 4 April cable. It 

emphasized that activity to penetrate the Cuba armed forces was a 

high priority objective. In early September 1963 AMTRUMK had three 

intelligence sources in Cuba: Miguel A. Oiaz Isalgue, Ramon Guin 

Hector Robello, and Modesto Orozco Basulto. One of these sources. 

Guin, was reportedly r.lose to ~~SH/1, a man with whom CIA was 

dealing separately through a Headquarters case officer ·- but at 
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that time unsuccessfully -- in trying to develop an operational ap­

proach similar in some respects to AMTRUNK. The M1lASH operation is 

discussed at Tab D. 

It was decided at the end of October 1963 that f1oreno should be 

separated from the operational details of the AMTRUNK operation be-

. cause of numerous indiscretions and poor security practice. Arrange­

ments were made to involve him in a radio ~rogram to be used in con­

nection with the Rebel Army that eventually it was hoped would arise 

against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through 

Volsky and Szulc to the President. 

In November 1963 the program was still trying to develop leads 

into higher echelons of the military.-and civiHan leadership. The 

operation moved slowly, with prelimina~y infiltrations designed to 

set up infiltration/exfiltratior routes. Although it had success­

fully recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac­

tically no progress in establishing an organizat1on or any capability 

for action. At a much later date as its numbers increased its secur­

ity became less certain. In 1965 its security was believed to have 

been seriously compromised and the decision was taken to cut off re­

lations with it. Various figures were arrested, including Guin, Diaz 

and AML.ASH/1. 
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The reason for selecting this operation for discussion here is 

just not its denouement in 1965, but p~ssible security weaknesses 

from the beginning. Szulc and Volsky are :onsidered to be highly 

sus~ect and they are discussed below, with another person who became 

involved in the activity. 

a. Tad Szulc. Szulc has been suspect since 1948 when 

the FBI recorded reports that he was a co11111unist. Re-
• 

portedly he was in frequent contact with communist party 

leaders and functionaries throughout latin America. Sus­

picions about his motives or possible connections with 

foreign intelligence services, have never been proven. 

Nicole Szulc. daughter ~f Tad Szulc, is reportedly an avid 

communist. Philip Agee's In~ide the Comoany: A CIA Diary 

credits Nicole Szulc with having uobtained vital research 

materials in New York and Washington, o.c.• She is be-

1 ieved to be an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad 

Szu1c are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin 

Szulc became a U.S. citizen in 1954 by a special bill of 

Congreo;s. 

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish 

origin. He and Szulc became acquainted in 1959-1960 in 

n 
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Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared 

by a JMWAVE analy:;t. makes the following statement: "Volsky's 

knowledge of clandestine methods of operation, together with 

his Russian prison background and his ingenuity as a middleman 

in U.S. Government/CIA activities, made him an excellent 

candidate for a communist penetration agent and that the pos­

sibility existed that he might be a s\ng1eton, sleeper or 

stringer for the RIS." There has been no confirmation of 

these suspicions. Volsky became a naturalized U.S. citizen 

on 10 April 1969. 

c. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the 

son of a native born American citizen. He was educated both 

in tuba and in the States and later (1940) enlisted in the 

U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept 

moving back and forth between the U.S. and Cuba. Viewed in 

retrospect, his career presents a patteqiof changing alle­

giances. He ..d6oined the anti-Batista forces in March 1952 

first with the Cuban exiles in the United States and later 

from inside Cuba. He joined the Cuban Army under Batista 

and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis­

sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his 
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entire period in the Cuban Army. he was involved with 

dissident army elements. RABEL was arrested in April 1956 when 

he participated in an attempted coup. After a short imprison­

ment he returned to the U.S. and ~orked with or.e cf his brothers. 

In October 1957. he returned to Cuba and became involved with 

the 26th of July Movement and later with the Cienfuegos Group. 

Shortly after the Castro victory. Castro called upon RABEL to 

set up a Cuban Marine Corps, a job he held until 1960. at which 

time he was appointed Chief of Viviendos tampesinas (Rural 

Housing). Approached by CIA, he refused to work in place but 

was willing to defect. which he did in Oecewber 1962, being 

recruited by JMWAVE Station where he was used :;n AMTRUNK 

activities. He returned to Cuba on his own in 1965. reportedly 

to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba 
• he was arrested and sentenced to 30 years i~prisonment but was 

set free in Juiy or August 1967. There were accusations that 

RABEL was a Cuban agent as early as Juiy 1963. The accusations 

torere never proven. 

In view of the later roil-up of the AMTRUNK operation the 

tentative opinion has been offered that the operation could have 

been an ingenious plan by the Cubans from the beginning. using access 

at high levels in the u.s. Government to learn the identities of 
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individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime. 

Whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of 

Szulc and Volsky, in the early phase of the operation, could have 

exposed both its members and eventual objectives to Cuban inte11i-

gence. 

Accepting the possibility of vital security flaws in the 

operation, it must be observed that ther~ was very little progress 

and no concrete planning during the life of President Kennedy. The 

eventual objective was to develop sufficient support and organization 

to overthrow the Cuban regime. It never made much progress. 

although it did lay down caches and conducted some infiltrations 

and exftltrations in 1964 and 1965. 

An attempt to build support that might eventually have the 

capability to attempt 4 ~oup against the Castro regime obviously 

would have been irritating to Castro. That it never really prog­

ressed very far during the iife of President Kennedy is a relevant 

consideration to whether or not the tentative beginnings would have 

provoked Castro to order the assassination of President Kennedy. 

New Considerations on the Syndicate Operation 

In the course of the present review a by-line story by Paul 

Meskil i~ the New York Daily News attracted special attention because 
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of one statement that it contained. One of a series of stories 

printed 20-25 April 1975. it quoted F;·ank Sturgis as follows: 

"The third (assassination) scheT!e involved 

planting a bomb in Castro's office. 'I had 

access to the Prime Minister's office.' Sturgis 

said. 1 I knew Fidel's private secretary Juan 

Orta. I recruited him to wor~ with the embassy 

(American Embassy in Havana).•• 

Sturgis has been something of a soldier of fortune over the 

years. having served in different branches of the U.S. military 

and having been in the anti-Batista movement prior to Castro's 

takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959. during which 

time he reportedly had some role in the Castro regime's control · 

of the gambling interests. He came to the United States in 1959. 

Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 in the Water­

gate break-in. He has claimed on a number of occasions to have been 

an employee of CIA, although there is no record of any such relation­

ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the 

Miami area, but had no direct relationships with the Agency. 

The particular feature in the above excerpt from the newspaper 

story is that it constitutes the first public reference to Juan 

Orta in the role of an assassin in Plans against Castro. Orta was, 
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in fact. the first man who reportedly was to have been used in the 

operation that CIA had, with the criminal syndicate, to kill Castro. 

Orta was the director of the Office of the Prime Minister, which 

gave him the access that would make it possible for him to pois~n 

Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with 

it his access, in late January 1961. This was prior to delivery 

of the poison pills to him in late Februarl' or early March 1961. 

Orta's role in this connection was over when he took refuge in the 

Venezuelan Embassy in Havana in April 1961. He was allowed to leave 

Cuba in October 1964 and settled in mami in February 1965. As for 

Sturgis' assertion that he recruited Orta to work with the embassy, 

CIA files have no reco~d that Orta was recruited for CIA by anyone 

during the period there was an embassy in Cuba. ~lhile Orta was 

reported in early 1961 as being used in the CIA-syndicate attempt 

against Castro. CIA had no direct relationships with him until he 

left Cuba, at which time he was used as a source of information on 

the Cuban leadership. 

o?1he fact remains that Orta did at one time have the role of 

intended assassin. Sturgis' identificaticn of Orta in this capacity, 

prior to its becoming known to external investigators in 1975, raised 

the question of just what Sturgis had known, and whether he could 
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have been a source of information on the subject whereby Castro 

could have learned of CIA•s earlier plan against his life. 

Newspaper stories are not necessarily reliable sources of 

information. However, because the statement by Sturgis in 1975 

indicated a familiarity with Orta's availability to play the role 

of assassin in 1960, additional attention was given the statement 

in the press to see how it might fit in with other things that are 
• 

known. What follows is subject to reservations that must attach 

to the reliability of newspaper stories. 

The New York Daily News stories (20-25 April 1975), and another 

story by the same author on 13 June 1976, refer to possible relation­

ships between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Norman 

Rothman as a gambling partner of Trafficante. The Office of Security 

wrote a memorandum in 1975, in conjunction with the first set of New 
I --

York Daily News stories, noting that there was a connection between 

Sturgis and Rothman in 1960. citing FBI reports. It is pertinP.nt 

to note here that in addition to the role Sturgis is reported to 

have had with the Castro government in relation to the gambling 

activities. Juan Orta's availability for the assassination assignment 

was understood to be due to his having lost payoffs that he had once 

received from the gambling interests. One can deduce that Sturgis 

and Orta could have kno~n one another because of their connections 
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with the gambling activities as well as having contacts with 

the men heading the ga~ling organizations. 

The New York Daily ~ews sto~ of 1976 also reports a claim by a 

Marie lorenz that she acted in 1960 in behalf of Sturgis. in an 

attempt to assassinate Castro. She had also been mentioned in the 

1975 stories. Ms. Lorenz reportedly was·Castro's mistress at one 

point. and her access. so the story indic~tes, was used as a means 

for getting to him. The 1976 news story concludes that nsoon after 

her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters .•• to 

kill Castro ••• " In the news story she claimed that the plan 

involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face 

creami they dissolved and could not be used. 

On page 79 of the SSC Interim Report on Alleged Assassination 

Plots the following is extracted from an 18 October 1960 memorandum 

from the Director of the Federal Bureau of Investigation to the CI~ 

Deputy Director for Plans: 

''During recent conversations with several 

friends, (Sam) Giancana. stated that Fidel 

Castro was to be done away with very shortly. 

When doubt was expressed regarding this state­

ment, Giancana. reportedly assured those 

present that Castro's assassination would ~cur 

in November. Moreover. he allegedly indica~ed 

that he had already met with the assassin-~be 
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on three occasions ••. Giancana claimed that 

everything has been perfected for the killing 

of Castro, and that the 'assassin' had arranged 

with a girl, not further described, to drop a 'pill' 

in some drink or food of Castro.u 

This seems to confirm soffle plot involving a woman to kill Castro 

with poison. However, the dating of events does not fit the time 

frame known to CIA. While consideration had been given to various 

schemes, there were no CIA pills for delivery until February 1961. 

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own. 

Following collapse of CIA's access to Castro through Orta, 

Johnny Roselli, the man who had served as the Agency's original inter­

mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exile leader 

who might participate. This man, Tony Varona, headed the Democratic 

Revolutionary Front, one of the exile groups that also received 

support from CIA as part of the larger Cuban operation. Varona was 

dissatisfied with the nature and extent of that support; Miami Station 

suspected that he was not keeping his bargain with the Agency. In 

fact, it is possible that Var?na already was involved in independent 

operations with the criminal syndicate when first approached prior to 

the Bay of Pig~ in ~~rch 1961 to carry out the Castro assassination. 

The 1967 IG Report refers to two FBI reports that bear on this. 

One of them, on 21 December 1960. indicates support by the criminal 

Sf CHEf 
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underworld for s~e of the Cuban exiles. The other report, on 

18 January 1961, suggests that Varona was one of those recefvtng 

that support. although this was not confirmed. As a matter of 

interest. as late as 10 June 1964 there was a report that gangster 

elements in the Miami area were offering $150,000 for anyone who 

would kill Castro (an amount mentioned to the syndicate repre­

sentatives by CIA case officers at an earJier date). These bits 

of information. fitted together. could provide the basis for an 

explanation of why Varona was so readily available when approached 

by Roselli. It also may throw light on a question r.oted in the 

1967 IG Report. The operation with the syndicate had been called 

off following the Bay of Pigs in April 1961• yet, whe~ it was 

reactivated in April 1962.the case offi~er felt there was something 

alreadY ongoing io spite of the fact that the operation had been 

terminated a year earlier. It is possible that CIA simply found itself 

involved in providing additional resources for independent operations 

that the syndicate already had under w~y. The criminal syndicate 

had important interests in Cuba, and to recover them may well have 

sought on its own to eliminate Castro. In a sense CIA may have been 

piggy-backing on the syndicate and in addition to its material contri­

butions was also supplying an aura of official sanction. 
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What do these various considerations suggest? It is obvious 

that many lines of speculation can be developed, not the least of 

which is that the Ager.cy did not know the full extent of syndicate 

activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were 

initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing 

the elimination of Castro. The additional considerations c~ be 

listed as follows: 

1. The criminal syndicate may well have had some inde­

p~ndent activities of its own underway prior to CIA involve­

ment in late 1960. These operations could well have con­

tinued after the CIA standdown following the Bay of Pigs, 

being ongoing in sorne form when CIA reactivated the plan 

in April 1962. 

Jl. The syndicate operations could have activities such 

as those that are reported in the New York Daily News 

stories in 1975 and 1976. 

3. Frank Sturgis seems to have had contacts with the 

criminal syndicate. although from outward appearances he 

was not a member of it. He could well have been used by 

the syndicate in its activities. 

4. Sturgis has not been a reliable source, so his 

statements are treated with considerable reserve. He 

probably did know Juan Orta when both of them were in Cuba. 

He was outside of Cuba, however. when Orta was given the 
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role of assassin. Whatever he knew at that time--and 

his knowledge may be of a much later date--could have ~een 

in the form reported fifteen years later in the 1975 

newspaper stories. If there was such an operation it 

was not CIA's; it could have been an earlier operation 

of the syndicate. While Sturgis could have known of 

or have been involved in earlier activity by the syndicate. 

whatever its form, he may also have had no part in any 

of it; he may merely have fabricated a story from bits 

and pieces learned by him from gossip in the Miami 

community after Orta settled there in 1965. 

5. If the syndicate was conducting its own operations. 

that would tend to reinforce ~he thought that the details 

of its operations would have been characterized by discre· 

t.fon--or security--despite the FlU report fn October 1960 • 
• 

The authors of Book Y of the SSC Final Report felt that the 

operation seeking to employ the resources of the criminal syndicate 

would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe­

sized for the A. .. USH operation. At page 68 the Report stated: 

• ••. it is unlikely that Castro could have 
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distinguished the CIA plots with the underworld 

from those plots not backed by CIA. In fact. 

the methods the CIA used in these attempts were 

designed to prevent the Cuban government from 

attributing them to the CIA." 

In a sense the sse made a conscious judgment. in the context of its 

provocation theory, that was made less co~sciously and in a different 

context in 1964 by the few CIA employees who knew of the operations 

with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination 

of President Kennedy. 

Possible Ruby--Trafficante Contact 

-.. There are fragments of unevaluated reports that leave one aspect 

of the involvement of the criminal syndicate as a question. This can 

only be noted here, as the means for resolving it one way or another 

are not within. the.Agency•s?capabilities. 

As noted earlier .Csee-Tab 8.. _page 4). a 27 November 1963 

report records statements by a British journalist that during his own 

imprisonment in Cuba in 1959 he knew of a gangster type named "Santos• 

who was in jail where he was visited by another American gangster type 

named "Ruby.• Current speculation has considered the possibility that 

•santos" was Santos Trafficante who may have been in jail there in 

1959. An FBI report of i4 August 1964 recorded a statement by a person 

jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante. 

- ~--~-------- ··-- -----
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If the "Santos" in the British rep,rt was Trafficante, the 

British and FBI reports tend to support one another on the narrow 

point of his imprisonment i~ Cuba in 1959. This is a material 

consideration, as there are reservations about both sources. 

It may be that the FBI has more information on this point, but 

there is no further known relevant information in the Agency 

on the matter. 

The significance of this is that if Trafficante was in 

jail in Cuba in 1959, he could have been available for a visit 

by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit 

Cuba in 1959. The long time gap between 1959 and November 1963 

removes the two incidents from candidacy for consideration as 

evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if 

Ruby was running an errand for someone in 1959, it would provide 

an interesting lead for those inquiring into the possible signi­

ficance of past assocations or contacts. 

Both the British report and the confirmation of Ruby's 

1959 visit were known to the Warren Commission, and Ruby 

reportedly spoke at length about his visit when questioned. 
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However. Ruby is dead and Trafficante has declined to testify 

at all. A later allegation of a visit by Ruby to Cuba in late 

1962 or early 1963 is believed not to be true. 

Ot:,er Reported Assassination Proposals 

There were other references to possible assassination plots 

against Castro that seem not to have been addressed in the Interim 

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign 
• leaders. They are summarized briefly below: 

In May 1975 a Cuban exile who came to be a contract employee 

stated that i;, February 1961 he was given a rifle and the missi;:m 

to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to 

enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to 

Cuba. Agency files have no further records on this matter. 

As a result of a column by Jack Anderson in May 1917. a check 

~s made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited 

by Anderson as a CIA employee. The man was never an employee of the 

Agency. but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement. 

On three separate occasions (December 1960, July 1962, April 1966) 

he proposed to CIA employees the assassination of Fidel Castro. 

He was rebuffed on each occasion. Again in 1970 there was a report 

of his making a si~ilar proposal while an AID employee at an overseas 

post. The details of his actual role~•unknown to the Agency, 

although the FBI may have more details on him. This fs touched on in 

Tab ~· which comments on selected newspaper stories published in the 

course of this research effort. 
'('l 
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Agent Messages in 1961 11entioning Plans to K111 Castro 

1. Dur'i!'!g the tnvt:stigations in 1975 five agent messages were 

identified that made reference to plans to kill Castro. or proposing 

such action. Three of these messages related to the same operation. 

the other two relating to separate proposals; there is no indication 

that any of these proposals was the result of CIA initiative. The 
• 

existc~ce of th~se me~sages was mentioned durfng Mr. Colby's t~stimor.y 

before the Church Committee. In response to a request from the Deputy 

Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages 

.and on 8 August 1975 forwarded it to the Review Staff. then charged 

~th serving as an interface with the congressional committees. 

Records of the Review Staff do not show how this paper was handled. 

The subject was not covered·_in the Churct{ Committee•s interim report 

on Alleged Assassination Plots Involving Foreign leaders and is 

summarized again below. 

I 

2. Three of the messages involved the same group of agents, 

and seem to relate to the same plan. The first message, dated 

27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency 

asset. AMBRONC/5. The message requested the Agency's opinion on 

a proposed sabotage of the electric company in Havana. stating that 

this could be coordinated "with attempt against fidel in public 

appearance (at} Sports Palace." The cable expressed the view that 

26 
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an "attempt against Fidel (is) in accordance with seneral plan.• 

There is no record that this ~essage was answered. Two days later. 

on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the 

same agent sent another message. This stated that the plan was 

scheduled for 9 April. Castro was to speak at the Palace. and an 

"assassination attempt at said place (will be) followed by a general 

shuttir.g off of main electric plants in ifavana.• General antt-regime -s·-t> ,. 

developments to follow this were then outlined. This message was 

answered on 30 March agreeing that a •major effort should be launched 

Havana on date you selected.u It recommended contacting other named 

persons. looking to a more general uprising. The message addressed 

the general issue, making no comment on the proposal to k111 Castro • 

A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent, 

reported that the persons he had been directed to contact had arms 

for only 50 men. While stating that the sabotage of the electric 

company and •possibly attempt on Fidel• would be carried out 9 April. 

he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a 

clandestine organization in Cuba; ayour military aid is decisive. If it 

does not come that date we are lost.• There is no indication that 

this message was answered. No further reference to this plan has 

been found. 

3. We have reviewed the files of the persons identified in the 

cables, and have interviewed a case officer who was responsible for 

one of them, in an attempt to learn more about the matter. The 

four agents in question are commented on briefly below: 



/ 

0 

a. AMBROHC/5 is the agent who sent the mess~ges out-

1ining the proposed sabotage effort and attempt against 

Castro. 

(1) 201 file opened 15 July 1960. A POA was 

not fssued until 18 December 1961, and an OA on 

31 January 1962. A debriefing of him in November 

1960, prior to the Kennedy Administration. revealed 

that he had been in touch with people who had 

plotted the ~ssassination of Fidel Castro, and claimed 

to have tried himself to make similar plans. He was 

infiltrated on 9 December 1960, exfi1trating 15 February 

1961. 

· (2) AHBRONC/5 was infiltrated again 3 March 

1961 and exffltrated again 19 June 1961. This 

covered the period of his messages and the Bay of 
• 

P1gs. His sole mission was to organize resistance 

groups. 

(3} AHBRONC/5 was infiltrated again on 19 December 

1961, exfiltrating 29 March 1962, again with the same 

mission. 

· (4) AHBRONC/5 was infiltrated finally 2 May 

1962. was arrested 29 May 1962, and was executed 

30 August 1962. He has been reported as never admitting 

that he was a CIA agent. His name is not one of those 
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in the book given Senator ~tGovern by Castro, listing 

those claimed by Castro to have plotted attempts against 

was one of those .f~HBRONC/5 was told to 

contact for his general plan for April 1961. 

(1) POA on 5 January 1961. His mission was to 

organize paramilitary activities in Cuba. He in­

filtrated in February 1961 and exfiltrated in July 

1961 following the Bay of Pigs. This period covered 

the above messages. 

(2} Re-infiltrated 29 July 1961, with the same 

organizing mission, he was arrested on 17 August 1961, 

and is serving a thirty year term. His name appears 

1n the book given Senator McGovern. , 
c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/5 was told to 

contact for his general plan in April 1961. 

(1) Recruited in September 1960, he was in­

filtrated that month, receiving airdrops in December 

1960. He returned to the U.S. 15 May 1961, following 

the Bay of Pigs. 

(2) Infiltrated again on 29 June 1961, with the 

mission to organize resistance groups and conduct 

sabotage operations was arrested in July 1961, and 

is serving a thirty year term:t His name is among those 

in the book given· senator McGovern by Castro.~ 
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d. AMPANIC/7 was another of those that ~V.BRONC/5 was 

told to cont~ct for ~is general plan in April 1961. 

(1) This man was a "walk-tn" 15 April 1960, 

a POA being issued 30 January 1961 (although there was 

a MOC since 12 July 1960). He was to organize resistance 

groups in the Havana and Pinar del Rio areas. 

(2) Infiltrated 3 March 1961, he was arrested 

23 April 1961, and is serving & thirty year term. His 

name is among those in the book given Senator McGovern 

by Castro. 

(3) Records relating to this man mention his in­

filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration 

in November 1960 (prior to his being issued a POA). 

His "mission" during that period is mentioned tersely 

as being "to organize resistance groups • • • for 

mounting sabotage operations ••• and assassination 

of prominent Cuban Communist members in the Castro 

entourage • • • " The records refer to "his own 

personal objectives" during this period and criticizes 

how he functioned during his stay in Cuba from August 

to November 1960. The record then specifies how he is 

·to conduct himself and focus his efforts on his return, 

which was to develop satotage operations. We were able 

to contact one of his two case officers, who has retired 
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(the other had died), to ascertain h1s recollections. 

Stating th~t at the time tbe focus was on developing 

organizations for operations, he stated that an 

assassination mission, such as attributed to ~~PANIC/7 

on his earlier time in Cuba, not only was not authorized, 

but would have compromised the effort to organize. 

Any such assassination mission, the case officer states, 

would have been at Ar~PANIC/7' s 6wn initiative. 

4. It is clear that At1BRONC/5 envisioned a general uprising 

in Cuba, to commence with sabotage of the electric plant in Havana 

and an attempt on Castro's life. The third of his messages reflected 

pessimism. and the fact is that the operation did not come off. 

While the man had no express mission from the Agency to mount an 

operation against Castro personally, it is clear that no specific 

objection was recorded to his statement ~f intentions. The one 

recorded reply addresses the concept of general action and makes 

no reference to the proposal to make an attempt on Castro. 

5. The fact is that the 9 April 1961 operation did not come 

off, and AMBRONC/5 has not baen identified as an Agency asset. 

Hor was his name included fn the book given Senator McGovern 

by Castro. The other men, none of whom had a mission of assassi­

nation f~ the Agency. ar~w serving thirty year terms( That 

their names were included in the list given Senator McGovern by 

Castro may be an attempt on Castro's part to enlarge on the fa~ts 
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rather than to report what he tr,.1y believes. They were not 

executed, a consideration that may support this view. 

6. The records are incomplete on the events identified by 

the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs. 

ihe men mentioned above had more specific missions, other than 

that of assassination. They exfi1trated subsequent to the event 

described in the messages, and were arrested during subsequent 

infiltrations into Cuba. There is no record that any of them had . 
a mission from CIA to kill Castro. The person who proposed the 

act in 1961 -- AMBRONC/5 -- never acknowledged that he was a CIA 

agent~nd is not listed among those Castro reportedly believes 

had the mission of his assassination.J 

n 
1. 'Anotner agent message dated 4 June 1961 asked about a 

man who had identified himself as Moratori of the .Italian Embassy. 

who claimed to work for u~·s. inte11ig"Emce and to be in touch with 

one Hartin Elena and others {none identifiable), who "have plans 

for an invasion within 30 days, after the killing of Fide1.n A 

reply, dated 6 June. stated that the information was untrue and 

that f.toratori was not known and should not be ·trusted. (Insofar 

as CIA records show, there was an Italian diplomat of that name 

in Cuba at that time. little is known about him.) The originator 

of the agent message cannot be identified from present records. 
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8. Another agent message. dated 3 f-!ay 1961 from a member of 

the Revolutionary Recovery Movement in Cuba said "will try to kill 

Fidel today. •• A reply to this message dated 4 t·lay told the agent 

and his companions to "lay low" for the time being, and "Will 

advise when operations can resume." There were no follow-up 

messages on this subject in the records. The agent who sent the 

message possibly was AMPUG/1, but as notea earlier his mission did 

not include instructions to kill Fidel. His companions have not 

been identified. 
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I. Ar~LASH OPEFATIO~l 

COMMent on the A!1LASH operation, in !he context of its presenta­

tion in Book V of the Final ~eport of the SSC, is complicated by the 

treatment given 1t ·in the lte!)ort. Rather than being treated in a 

unified way. reference and discussion is found througt~ut the Report.* 

The actual nature and the significance of the .AMLASH operation 

differs rnat~rially fron that presented in the SSC O.e~o~t. The qeport 

-~• leaves the inference that A!1LASH/1 was perhaps an agent of Castro. with 

the mission of provoking a plot against Castro (pages 3. 74 and 79), 

which in turn provided Castro with the justification for launching 

lee Harvey ~swald against President Kenneey in retaliation. Alternatively, 

the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct of his· 

activities that the details of his plottinq could have become known to 

Castro. thereby ~rovfdfnq the same basic motivation (pages 74 and 75). 

Whichever of these alternatives, so the reasoning would be. the A~LASH 

opertrtion should have been reported to the ~rren COI:T:'Iission. "le believe 

that neither thesis applies. The character of the relationship between 

CIA and AlaASH/1, prior to Oswald's assassination of President ~ennedy~ 

was so insubstantial and inconclusive that it provided no basis for 

lo 

*See pages 2. 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17. 18, 19, 20, 24, 25. 26, 27. 23 
29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 14, 75, 17, 73, 79, and 
86 of the 97-~aqe text, and pages 100, 101, 102, 103, 104, ·and 105 

of the eight-page chronology following the text. 
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AHLASH/l to fet1 that he had any tangible CIA sup9ort for plotting 

against Castro. Whether one is inclined to see N1LASH/1 as eit~er a 

double aqent or provocateur, or simply as a man who carelessly revealed 

what he was doing, there was little for him to report or to leak • 

* * * * * * * * * * * * * 

In preparinq the current conment on the AHLASII operation, as 

treated in the SSC Report, it was judged best to a~proach it in two 

ways. A sequential su~ary of the M~SH bperation is intended to 

present the Agency's understanding of the true nature of the activity. 

Followinq that, selected points ~ade in the SSC ~eport are addressed. 

It is hoped that this presentation will help establish a clearer per­

spective for judqing the actual substance-of the operation. 

* * * * * * * * * * * * * 

As early as ~rch 1959, AMI..ASH/1 was reported as expressing 

directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba. 

At that time he also was reported as expressing his disillusionment 

and that if he " ••• did not get out of the country soon. he would kill 

Castro h1mse 1 f." 

Two years later, in March 1961. AMLASH/1 was met fn r~ico City 

by a CIA case officer stationed there. The occasion t1as AP.U\SH/1's 
.. 

presence at the leftist-s~onsored latin America Conference on ~ationa1 

Sovereiqnty, Emanci~ation, and Peace. The meeting ~s arranged by 

AHWHlP/1. a long-time friend of AMLASH/1. A dis~atth in July 1961. 

_giving a general round-up on operational activity a,ainst Cubans in 
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Mexico City. described the meetinq (along with others) as follows: 
I 

" ••• the Station made an unsuccessful •ap?roach' 

to (MU.ASH/1) ••• the 'approach' consisted of a 

'friendly'. talk between a case officer·. a mutual 

friend of (AHLASH/1} and (AillASH/1) wr~n he last 

was visiting in Mexico. While {~~/1) did not 

pick up the O!)portunity at that time_, i1e apparently 

did not report the incident to his s.upen.ors and 

the ground work may have been 1a~'d :for a similar action 

in the future." 

later in f·1arch there was a report that ANLASH/1 alfd. another Cuban wanted 

to defect and needed help in escaping. Consideratfon of their exfn­

tration ended with a report that the Cuban police were aware of AHLASH/l's 

intention and plans. 

In August 1961 AMWHIP/1 reported plans by ~~H/1 to attend the 
• 

french National Student Union Cultural Festival, Jnd that ~~SH/1 

wanted to meet with a Kfriend" of the Mexico CitJ'ase officer's. The 

files do not reveal that such a contact actua11ymtcurred. 

In June 1962 there was a repcrt that ANLASH(D would be travelling 

via Praque to the World Youth Festival in Helsintfi. ll~lASH/1 was 

reported as wanting to defect, and also that on ·~tdfs return from Helsinki 

he would pass through Paris where he hoped to meett ~{HIP/1. The fBI. 

which was aware of CIA's association with A~IWID- met with ~IP/1 

in Miami and took steps f~r him to be ~f.err~ tD CIIA if he should 

contact the Paris legal Attache. 
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· in· J~l~ 196Z CIA contact:ed .. M'MHIFil; -who rmade lrnown his dis-
c- .,. .. ,. . I 

satisfaction with the way-CIA ·handled At~SH/l's ~planned defection" in 
A 7 Septe:::~,: .. · c.;t;-'"· ··1r,-- ... ,., ...... _, ... -~'·-~ __ . .. ... 

Paris in August"l96L'·P1ans'were'l'la<ie for a.:CIAtcase officer and 
:· :""Cl I f :i 2 .; c.~·~ 

AMWHIP/1 to"travel to Helsinki ·and anywhere~else:necessary in an attempt 
~~~ 11 a c ~\~ (< r ":, ' i ") ~ ,.. .. ~ ., ~ .. ' . 
· •.... , to ·bring a~ut Af1LAS.H/t·~nde;fect;foi{. of the u~~e o7":::ers 

c~f t:0;" :o .::::--:: ..... ~···. ·- ; .. , . ··.· 
The first of a sede·s of meetings with NtlASH/1 was held in 

··-:v;_,-.:_ :·:~: :---··-·!. ~.-···i1- .... ...... , .,, 

Helsinki on 1 August 1962'. ·'The'orighlal .. 'ot:ijective of his defection 
!._ ~> ,3 ~ , - .~: ! ·- , r' ~ ::. \ , "' • ~ ,. ,. ..._ , , 

became one of recruiting him 'in place·.- 'JI.Mt)\S1Vl· wus reported as feeling 

that if he could "do'som'ething'·rea11y sH;nificant for the creation of a 
1

~~~/ct~·. 1 'h~ ~~i-fnt~reSte~··i~:ret~rn1ii9'·'to urr_t;.on the fight there." 

AHi..AsHh~ sp~k~-;~f s~boUge' ofar{'oiFref1ner;':and tbe. execution of a 

c;A ht!aquar;:~~~ ~~~n'k.'i·~g 'c~str-12~~bohfina~e·~;~f ~hf!>'Sov~et )·Ambassador and of castro 
II t· ..J • 

Minsel·f :'aYhe ~~~i'1»~f1ib~i-~•"s Ve~rt= ~1:ed':-1ve for 
sub~ec: ho~e~ar a-~a·~s ~a·- ~ 1 . 

v: . •mane ~w-'Were'lna'k'1ri9'1fo ~ftlrlents lor -pUrns. 

perfemer a~ ¢1.iiiJ ~Jt'r~c(~I1J"'tfiitcutaemes like 
spirator a1 itJ·,::d •;: re~r:.tit ~· • 

he envbionea certafnt,Y11ladhtfieirapt·ace,· tbn that 

whom ~ :':::!lya :lft ~~01~obtd{nat1oriicp~anJ\inq~o1ilformaU~-
. ~, ·. .d i 

5 
tar..:;e a,n~o1'1-~tio'h: 5 iit~! n~re nece'ssary prerequi:st>tes to 

'ii'J- n'tl,'i1e t-!',en lien·t Oi· te: ~-."';1 ~, .• 1,.,._ r·r-o,. · 
enii.ire' thif value- arut -succes3:0f2:Sbtfr:'P1ans:.." 

ii'J aG-ti·Orl. ~9Sf::i·or. S:JCh ~:-:r<-,···oi .-nor•-,·•- '" .. 
(Eriiphasls C'invor'fgina:Y) .aS rv.LA5!i/l may p..;:: 

The security hazard of too frequent meetings i:n Helsinki led to 
Cleari.y, c.: t-,- --.ir• .. >,-', ·v• ·- .... 

furtber"ineeting's 'in stcii~tioim''~nd''Cop~nMgen~t~/1 was next 
i:;;_ "!·:'~~t,;--t;.e. c: ~ :.-: ..;:s ·;:.-· .. ~.-: -.. , a ~"'"'""'~ -.: ,., ~ . 
. - .· ~ . met on 16 ancr17'AUgust·fn ParisCfifietenA.'WIUP/lictfid the case officer 

.rwg 1:'1<1-D9··care7'~: ~.: ~o,r.;-,:;~-" ~,. .. ,.lc--nr;- "-
. wre joined by anottrer dse 'officer~ a tA.'4:ASR1trftas~~ven SW training 
~?.":1~ Gil t:h-1-.t ;:;.i g -. L , 2. ::: r ;: - ; J e . 

j .: . .:) and suppH~~-- On .. 2.~ .. August he was taken to the' soUih of France for 
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a demolition demonstration. ~~~refused to be _polygraphed. 
J r t : · ~ . ; _. ·: .:. · . ~ -- ·M • • ; • ~ •• _ M •• • _ ... • : : •• _ • 

The case 

officer reported on 17 August: 
' ;, ' '•• -:-: • ' ' ' ,l ; , , : 'M •~ ,. , I , : < ", • 

0
.:. 

, . ."Have no int£n::ion give [AMLASH/1] physical 
Lf1:':._~ ~·~~~- .. ~ ~S· 1fi\:·.: . :~, · .~· · . 

, . . elill!ination r.d~::.ion as requiJ"eP.ent but recognize 
l~'·l~ ~·Jt .:~·~·:'__:~~~--~~-- ;; ... ~~-' ~ - -: ..... 4.~ •• ~ 

this something ::·: could or might try to carry 
a tJ.S. J:~i.:r 0~- 3Ct·ac:L 1 :~· .~.; _ ._..: -~-

out on hh o1·m initiative." 
This suggests a plan of action tarqette~ sr~::f~:31ly aga~· · · .. 5tro 

The Headquarters cabled reply the next day1tatel: 
: \. >-: ·. • . • 

. "Strongly concur that no physical elin1nation 
:Report, L~\; th·::a.c.:.:!l :.:~JfuJ-:::c ·1 ~-··;".l.: .. _ ·:::.~- · ~c--- .;~·:-:.-·..:r.~1 .. ~·: 

IJ 
I 
I 

missfons be given [A~ASH/1]." 
;.~'L·\~ 1 l '\·.: :.::·~·:: :.':t;, .··.; 

On 29 August 1962 AMLASH/1 left Prague by air for ~na. This was 
c t- ~ r~ : £' ~·, · • . · : !i s · .~ r..t •• ·:· . :J r · ~ '·. ·· · _ : ~ ~ ~ ; ~ 

the last time that he was. m~t until he next left Cl&t in Septemter 
c,.. c: .. _- :! 1 =-- . ~ • _ :. • f! : :. t."' r . ) -~ · ... j . . • • ..~ . .=. ~ c· :·..: i ·. _. 

, v· J.963 ...... _.. t.,. . , .. _ , . . 
J-~ .•.. ,r--....... •· .... .,."::.'"': s ''' ar~a1t1ng ·.·' .. ~ rcvea~ r.;ar: o; 

COHNT: 
dctior.. · 

It. ~s noted at this point that AHL.ASH/1 was not a 

. matter •. as Operational ftpprova1 was never granted for 
nan w1tn, :- :~e(f r.:1.:: ::::c·~ - ·,:r..: :,~.:-::r;:.:r::!·!"·: . 
... • ~ .• ~his_purpose. B_y_thc er.d of August 1962 the CIA ~ela-
K-•lr.;,H/. ".·::.-.s ;,e•·e c- •r-:-- ·:~: ,.,~·:: ·,.e~y ·;-2-:<:r:J 

. tionship with 1\MLASH/1 bd made no rea! progress .• 
as ~1~ht ~~ t:"~.:2ct-:-s a':':2r ~. -:·ri; :···-:. . ..... ~ ~c::1~ 

although he was viewed ~s an operational contact >lith 
reference : :. : ~. "i r. s ~ :: e j c c; ·· - _ : s ~ ::--:: i .: y .: ~ s: !" J , 

_ poten~ial. O!~r _a year passed between August 19e and 
a~ S.U~ge-;:-.::~ 1"" ~.;e $_,~.,. repJ: ~- . .· . .':S C1rec:::.:: :::v,1:!rc. 

September 1963 _when _he ~-;as next contacted by CIA. 
ttle c-Ore -:::r.er·. C'125tiCr: o· . ; :.-·".~ ;~~..;: ,:r;r·~e. 

In terms of the.re1ationsh1p that he ~d with Cit the 
lt w£~:; c· "'~· ?~ 31ternativ::y.. ·_ --e CCf'te ... : o; :~;n-

. . cr1tic:a1 peri9d, for purposes of this paper, ~s 3here-
S1denn~ ~~ ·- :::.•~erna1 :r.: :· ·. .:!:::~r., ~;: "':'~ w1: 

fore between 5 September and 22 NovEmber 1963. 
the Sf'Je:::·:.: ccr:"'c~a:ic""" :r., . ~/ ~:.e ~sc :r252:---:.a~i, 

Nt..ASH/1 attended the Collegiate Games in Porto .flegre. Brazil 

_ frua 5 through 8 September 1963, as l representative 'lf the Cuban 
. 3 

!'!!"'•.. 5 Jc-:·,..~ 
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Governnent.' He was met there by ~n4P/1, and by the CIA case 

officer who was to take over the relationship with him. AMLASH/1 

·said that he had written twa SW messages· (on{y one had been received). 

•-·~r-r: , E-f ·He expressed his reluctance to use thfs form of ccmnunications because 

r.- · of Cuban postal censorship;· '· · -, 

"charac~:.:d :-~·-It ts /pertinent 'tO what followed to ·ooi!e~ the relationship 

is disp·u.betweeri AMI..ASH/1 and CIA stood at that time/t:At !j,'lli!ge 13 of Book V 

th~t the ofl:lie sse f1nat·Report 'ttae'foflo'flffng''stitm&lt ~ars: 
• 

cor.c 1 u~c: _ : · .: : :.· c · · • ••• the CIA took s t.eps to renf:W its contact 

operat;_ .... ·--~:i~:·. L with a high-level Cuban official 'na.t!~Jl!!'! AMLASH. The 

ohas~" of tb~ r·i.Jt-..t::·. CIA's,. previous contact with him had Ell sporadic; 

!. i i t::;c i ~-~ ~-~ :·, i .. _. '· ~ ·: · he had not been in contact' with" t~ o:lll s'f nee 

the first contact 1·/i :before: the· mfssne criSis of october 1JI!L. The 

it \~as uncertain \•/f:etieuct' purpese~tfie:cu~ .. hacffor iinewtft.g crmttact h 

(Page . ::!). 7t-,e ooin:oot tti<Mt~~·t:ut'there!ts~ncFev'J.dMce ihe~ intenr!ed 

itself describes the atrthts~ttme w:use ~ fn~ii31~1on 
by MLAS:.l/1: and the operation.;'• I! U.S. res;:~or.s~ (supra). • ·• 

Any diHlhl nasor.:.for.'there~Ftf.lvlrig -bieri ricVcootaet3$ince~gus! 1962 was 

tiae- arisil:pJy>:thl.t .. ·NO:ASH/l-·'dfd ·not' Teave· C1ibcl after tflrtat.untn September 

sse Re;d9.6l. =:Jf ·it :h ·narf'OW1i ·comet :w--stite tblt·~he •exa;t purpose• 

. express.for.·:n!liewftlg.· contact· ' .. s ric:it 'b\awn ·'to· iii€ ati~nf:Qf-.tlu: SSC Report, 

s~ Fir.2tt WNertheless is quite clear why he was met. He was m important 

. Thpotlmtialr asset whos~ usefulnesif rena1necf<' t.cfJleSexploret'. At this 

i11 '1-nf€: point-.· not only teS' therif"no ·evidence'ttbat) ••• an nsassination 

~1i'th ar,operation':'· was~ intended~ • it· ts· qu~te· dear~" that·· ;t;Wis rrot under 

consideration. The problem at the time was flow to deal with the man; 
';-

At page 14 of the sse Report it is 5tlldled that the first meeting 

--------·-- ... _ 



in September 1963: 
II • may have been to gain intelligence and to 

cultivate him as an asset for covert operations . " 

A 7 September cable, cited on another point in the sse Report, 

provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as 

well as emphasizing the uncertainty in the minds of the case officers 

of how to deal with him in the future: 

"AHLASH cocky totally spoiled brat who will always . 
be a control problem •• (he) will not take time or 

have patience prepare or receive constant strPam S/1~ 

messages.let alone OWVL. ~1LASH also needs strong 

confidant inside who will push and serve as chaplain 

CIA headquarters replied on 9 September, saying in part: 

• ••• Based on what little feel ~ here have for 

subject however appears he is hopeless as inte11 

performer and is best approached ~s a chief con­

spirator allowed to recruit his own cohorts among 

whom we may then find persons susceptible to long 

distance and covert disciplines ••• • 
·-

The cable then went on to spell out long-range requirements prior to 

any action based on such internal organization as AMLASH/1 may put 

together. 

Clearly. at that point, while AHLASH/1 was v1ewed as potentially 

important. he also was viewed as a person of uncertain capabilities. 
. . 

requiring careful but long-range development for ~atever course of 
- : 

;I 

action that aright later_ ensue. __ '~· J; _ !·: __ 
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Page 14 of the SSC Final Report cites the 1 September 1963 

cable reporting the first 1963 meeting with NtlASH/1 as follows: 

"At·ILASH was interested primarily in getting the 

United States to invade Cuba, or in attempting an 

'inside job' against Castro, and that he \'tas awaiting 

a U.S. plan of action.• (Empahsis added). 

This suggests a plan of action targetted specifically against Castro 

himself. That may have seemed implicit to"the authors of the sse 

Report, but the actual language of the cable states it s~ewhat differently: 

"AHLASH still feels there only t\'10 ways accomplish 

change either inside job or invasi~n he realistic .. 
enough realize latter out of question. According 

AMWHIP, Al~ASH still awaiting for US reveal plan of 

action." 

C0Mro£NT: 

At this point. after a year out of touch with a 

man with whom there had been no working understanding. 

Af·II..ASH/l's views were of interest, but were very general, 

as might be expected after such a long time. The actual 

- reference to an •inside job" did not specify Castro, 

as suggested in the sse Report, but was directed to~rds 

the more general question of how to bring about change. 

It was offered alternatively. fn the context of con­

sidering both external and internal action. and not ~th 
' 

the specific connotation ~rovided by the sse presentation. 
I ;-
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The point is, as stated in the sse Report, that it left 

AMLASH/1 "awaiting a U.S. plan of action." There \'laS 

nothing substantive or conclusive. To the contrary, things 

were left very much up in the air. 

Footnote 17 on page 14 of the SSe Report states that 

"characterization of this phase of the AMLASH operation 

1s disputed.• (Emphasis added). The footnote observes 

that the SSe Interim Report on A,leged Assassination Plots 

concluded that the AMLASH operation was an assassination 

operation, which begs the question of what it was for "this 

phase" of the matter. In fact, the sse Interim Report on 

Alleged Assassination Plots notes specifically that "From 

the first contact with N~lASH until the latter part of 1963, 

it was uncertain whether he would defect or remain in Cuba.• 

(Page 86). The point is that the sse final Report, Book V, 

, itself describes the very general nature of the approach 

by AMLASH/1, and the absence of a u.s. response (supra). 

Any dispute over how to characterize the operation at that 

time arises from the presentation of it in Book V of the 

SSC Report. Reference to the dispute may reflect views 

expressed by CIA representatives on reviewing the draft of ~~e 

SSC Final Report. 

The next paragraph in the SSC Report, Book V, presents 

1n inferential sequ~~ce, ap interview Castro held 

~th an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro inveighed 

9 _, 

~-----~-.. ~ 

. 
I, 
I 

-+.,; 
! 

r 
i 
I 

~ 
' 
I 
I 

I 
I 
I 
i 

' ' I 
I .. 



~ ._:' 

•i 

l 
l 
' i 
i 
I 
! 
i 
I 
I 

I 
I 
1 
i 

! 
I 
I 
! 

. ~·. . ·-
-.:. 

- .-. 

',, ·. 

I 
I 

I 

I 
I 
I 
i 
l 
I ·"""'\ 

'~-J 

: . ::t 

~ 
l~·;J~~ ... ....--

against anti-Cuban terrorist plans of u.~. leaders. 

The intended inference, as is known from discussions with 

sse staff members. was that AMLASH/1 may have reported (or 

leaked) to Castro what the authors of the report elected 

to see then as assassination plotting. This characteri­

zation is even more explicit at pages 3-4 of the Summary 

and Findings of the SSC Report, presenting the inter­

pretation as categorically as ~hough it were fact. 

The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have 

expressed, he had no response from his CIA contacts of 

any support for his.proposals at that time. Whatever 

may have been the cause for Castro's remarks at that time 

they could not have stemmed from anything said to 

AI~H/1 by CIA officers as they proposed nothing and 

undertook nothing. 

AMlASH/1 flew to Paris on 14 September, ostensibly to attend a 
• meeting of the Alliance Francaise. The trip actually was for an 

extended vacation. which AMLASH/1 intended to report to Castro 

after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not 

•intend to see (be interviewed by) your friend again" referring to 

the CIA case officer. On 3 October 1963 the case officer nevertheless 

arrived in Paris to meet with AMLASH/1. Station officers were already 

in ~ontact with him, two of whom participated in meetings that followed. 

On 11 October the case.officer cabled Headquarters reporting that 

M..ASH/1 claimed to have the "necessary people and equipment inside 
' 
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[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance." Af~ASH/1 

was reported as wishing a meeting with a senior U.S. official, 

preferably Robert f. Kennedy. for assurance of "mora 1 support" for 

any action AtlASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that 

the request for a meeting: 

"be given highest and profound consideration as 

feeling drawn by all who in contact Ar~SH is that 

he determined attempt op against"[Castro] with or 

without [U.S.] support.• 

A 21 October cable to Washington reported a 17 October meeting with 

AMLASH/1--"Basically he wants assurance that [U.S.] will support him 

if his enterprise is successful." (Emphasis added). 

Desmond fitzgerald. then Chief of the Special Affairs Staff. 

~s going to Paris on other business and undertook to meet with AMLASH/1. 

The plan for the meeting, written in advance. was outlined as follows: 

•fitzgerald will represent self as personal 

representative of Robert F. Kennedy who traveled 

to Paris for specific purpose of meeting [AMLASH/1] 

and giving him assurances of full U.S. support if 

there is change of the present government in Cuba.• 

(Emphasis added). 
"" On 29 October fitzgerald met with ~~H/1 in Paris; representing 

himself as a spokesman of Attorney ~eneral Kennedy. The third person 

at the meeting was the case officer. who served as an interpreter. 
1 .. ~· 

H 
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On 13 November the case officer wrote a memorandum summarizing high­

lights of the meeting. It reads in part as follows: 

"Fitzgerald info~ed [AMLASH/1] that the United 

States is prepared to render a11 necessary 

assistance to any anti-communist Cuban group which 

succeeds in neutralizing the present Cuban leader­

ship and assumes sufficient control to invite the 

United States to render the assistance it is 

prepared to give. It was ernohasized that the 

above support will be forthcomina only after a 

real couo has been effected and the group involved 

is in a position to request U.S. (probablr, under 

OAS auspices) recognition and support. (Emphasis · 

added). It was made clear that the U.S. was not 

prepared to tCim'Dit itself to supporting an isolated 

uprising, as such an uprising can be extinguished 

in 1 matter of hours if the present government is 

st111 in control in Havana. As for the post-coup 

period. the U.S. does not desire that the political 

clock be turned back but will support the necessary 

econor.rlt and political refonns which will benefit 

the mass of the Cuban people. n 

At the time of the CIA Inspector General's report on the subject 

fn 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, whore-
.. 
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called that AMLASH/1 spoke repeatedly of the need for an assassination 

weapon. He wanted a high-power rifle with telescopic sights. or some 

other weapon that could be used to kill Castro from a distance. Fitzgerald 

stated that he rejected this request. Fitzgerald's Executive Officer, 

although not present at the meeting, was kept posted by Fitzgerald and 

had a recollection the same as the one noted above. The case officer 

fs reported as not recalling the exchange on the weapon. His memorandum 

stated that: 

"Nothing of an operational nature was discussed at 

the Fitzgerald meeting. After the meeting [AMLASH/1] stated 

that he was satisfied with the policy discussion but now 

desired to know what technical support we could provide him.a 

On 14 November 1963 AMWHIP/1 was met in ~ew York City. He reported 

on AHLASH/l's· reaction to the 29 October meeting in Paris. The c~ntact 

report on what AMI..ASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/1, h as . . 

follows: 

•rhe visit with Fitzgerald, who acted in the 

~apacity of a representative of high levels of 

the Government concerned with the Cuban problem 

satisfied [AMLASH/1] as far as policy was con­

cerned, but he was not at all happy with the fact 

that he still was not given the technical assistance 

for the operational plan as he saw it. (AHWHIP/1] 

said that [AMLASH/1] dwelt constantly on this point. 
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He could not understand why he was denied certain 

small pieces of equipment which promised a final 

solution to the problem. while, on the other hand, 

the U.S. Government gave much equipment and money 

to exile groups for their ineffective excursions 

against Cuban coastal targets. According to 

[AMWHIP/1]. [AMLASH/1] feels strongly on this point, 

and if he does not get advice and materials from a 
• 

U.S. Government technician. he will probably become 

fed up again, and we will lose whatever progress we 

have made to date.a 

COMMENT: 

At this point it is important to note that Agency 

documents sulll11ilrfze what AMlASH/1 was to be told. 

and what he was told, which matches a later report 

of what he understood. In essence he was told there 

would be no u.s. support until after the fact, and then 

only if he was successful. While that may not seem a 

very realistic way in which to bring about the overthrow 

of a government, it is directly relevant to the question 

of what AHLASH/1 was told and what he understood. It is 

contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18) 

to the effect that it was not clear how AMLASH/1 inter­

preted the put-off by Fitzgerald • 
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Interesting confirmation of AMLASH/l's understanding 

is provided by a July 1964 FBI report (mentioned variously 

at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This 

report was from an FBI informant who stated t~~t AMLASH/1 

was unhappy with the CIA response and that Attorney General 

Kennedy had refused to support the plan. Given the substance 

of this aspect of the report it is apparent that although the 

date of the report is June 1964, tnis particular information 

dates back to 29 October 1963 when AMLASH/l was told by 

Fitzgerald, representing himself as speaking for Robert F. 
. - . :: ~ ... 

Kennedy, that he would not be 9iven support in this opera-
. . ·_ ":t... l "'"' 

tion. Whi1~ this is not the reason the FBI report was cited 
~' -~';: ·. . . . - . . -~!. --~ .. r:.w 

,.J'-

_in Book V_of the SSC Final Report, it provides additional· 

. clear confirmation that AMLASH/1 understood that he t.ad 
· ---~~ cha~ 

been turned down at the 29 October meeting. 
;· · ' · . · · ~~r the c , ·_ · 

fol~owing the 14 November meeting with AMWHIP/1 CIA reviewed what 
: .:S: :2en : 

could be done to maintain the contact with AHlASH/1. On 19 November 1963 
::' :'~t 1 i ... , 

fitzgerald uapproved telling ~~H/1 he would be given a cache inside 

Cuba. The cache could, if he requested it, include ••• high-power 
· _astro c~ . 

. , rifles_. w/scope ••• • 
.: i -: :~ts ·,.;itb · 
On 19 November ArUSH/1 told a CIA officer that he planned to 

. . ' .. ..: 

return to Cuba~ On 20 November Headquarters cabled Paris requesting 

that AMlASH/1 "delay departure ••• (to) permit one more meeting which 
-~(.. ·, ' . . • • ... ~; . ..!~ ~}' 

AMLASH/1 requested." On the S~me day (20 November) in response to 
; i. ·. .• ', .: :.:x •. , 

15 
18 

. ~--)f.l. ........ -:ilt!I-""'.<Qa-~ ................ ~'(..J .... ~-, :;..._,., ....... . 

.:. 

i 

. .j ·" 

' 1 
~- -J 

l' i 

' t ji}> 
j ,. I ~ 

~; 
, .. . '•'' •· i f 

I r 
I 
6 
! ' 

I 
t 
' I 
I 

I . 
!- ' 

i 

- M ·--- ""'lioo 



a telephonic request. AMLASH/1 agreed to delay his departure u;f it 

is something interesting.w The case officer told him that "he could not 

assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH 

had requested." The cable reporting this exchange r.oted that it was 

a •rapid conversation• inhibited by the presence of a second person 
.. 

in the rOOTI. 

The' SSC Final Report (page 19) attempts· to eJCpand this brief 

and cryptic telephone conversation into the Rfirst indication that he 

might receive the specific support he requested.u More factually. and 

quite significantly,. the Report acknowledges that no specific support 

had been offered up to then. Beyond that it is at best a piece of 

highly speculative analysis, not supported by the evidence. 

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of 

22 November and met with .Ai'USH/1 late that afternoon. As they left 

the meeting they learned of President Kennedy's assassination. They 

probably were meeting when President Kennedy was shot • 

• Whatever the relationship with AMLASH/1 following the death of 

President Kennedy, there is every indication that during President 

Keno~s life Ar4LASH/1 had no basis for believing that he had CIA 

support for much of anything. Were he a provocateur reporting to Castro, 

or if he wa·s merely careless and leaked what he knew, he had no 

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed 

against Castro. 
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II. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT 

Section 1, B 

This section of the SSC Final Report, the Surrrnary, states that "it 

places particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies) 

Cuban operations seemed to have on their investigation." It states 

that the report "details these operations to illustrate why they were 

relevant to the investigation.• It states that presentation of the 
• 

AMLASH operation is to illustrate why that operation should have been 

examined by the Warren Commission. 

The view of the Subcommittee, as to why the AMLASH opP.ration 

warranted such review, is summarized at page 5 of the Report as 

follows: 

•ne AMI.ASH plot was more relevant to the ~larren 

Commission's work than the early CIA assassination 

plots with the underworld. Unlike those earlier 

plots the AMLASH operation was in progress at the 

time of the assassination; unlike the earlier plots, 

the AMLASH operation could clearly be traced to CIA; 

and unlike the earlier plots, the CIA had endorsed 

AHLASH's proposal for a coup, the first step to him 

being Castro's assassination, despite Castro's threat 

of retaliation for such plotting.• 

As stated in the preceeding discussion the AMLASH operation was 

~thout substance prior to President Kennedy's death; it is particularly 
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unsuited to make the Subcorrmittee' s intended point. It is literally 

accurate to note a coincidence in tirr:e, of the contacts with AMLASH/1 

prior to the death of President Kenncd:;, but that 1s all. It is incorrect 

to say that "CIA had endorsed AHLASH' s rroposa 1." There was no agree­

ment with AMlASH/1, or commitment to hin, and even had Castro learned 

of the contacts with him there was nothtng to learn beyond the fact 

. of the contact. The relationship was most tenuous and without any 

support promised to him for whatever L. i-1anned. Castro's "threat" 

--as noted· above--must be considered ir·;·~levant to the substantive 

nature of the AULASH relationship at i.!; t time. 

This viewpoint was conveyed to t:.~- Subcor.rnittee prior to publica­

tion of the report. At the same time ·;t was observed that theoretically 

there was greater possibn ity of leaks from the earlier operations 

.involving the criminal underworld, although there was no known evidence 

of such leaks. While general rather than specific, this could have 

provided more reaso·nable support for the Subcorrmittee•s view that there 

were CIA operations that should have bean reported to the Warren Commission. 

The ssc·subcommittee saw otherwise. cut1ining its position at page 68 

u follows: 

.• ••• it is unlikely that Castro could have 

distinguished the CIA plots ~1ith the underworld 

from·those plots not backed Ly CIA. In fact, 

. the methods the CIA used in these attempts were 

designed to prevent the Cuban government from 

attributing them to the CIA.w 
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The result this has on the present comment on the sse Final 

Report may seem anomalous. It places CIA in the position of con­

testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC 

Final Report, and to that extent the thesis that the presentation 

was supposed to support. At the same time. however. we are 

inclined to acknowledge in principle the possibility--not seriously 

considered as a likelihood during the Warren Commission inquiry-­

that other operations could have suffered the defects attributed . 
to the AMLASH operation by t~e SSC Report. In protesting the 

presentation in one instance. and the specific conclusions it seeks 

to· support. the effect is to disagree with a substantial portion 

of the report as written. On the other hand we tend to not contest 

a general thesis that more specific attention could have been given 

by the Warren Commission to the·anti-Castro programs of the U.S. 

·Government. including CIA activities. 

************* 
. ·At page 4 of the SSC Final Report Degmond Fitzgerald, in a 

meeting with AMLASH/1, is quoted as having: 

. •stated the United States would support a coup." 

Again, at page 19, the report states that Fitzgerald: 

8a1so gave general assurances that the United 

States would help in bringing about the coup.• 

·The last version is attributed to the ease officer who was present at 

the meeting 1n 1963. in his testimony before the SSC in 1975. This 

presentation· of the case officer's statements 1n 1975 does not match 
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the report of the meeting in 1963, which was written by him at the time. 

In considering the processes by which this version came into being. it 

is noted that the following statement appears at page 87 of the sse 
Interim Report on Alleged Assassination Plots: 

•fitzgerald met AMLASH/1 in late fa11 1963 and 

promised him that the United States ~rould support 

a coup against Castro.• 

citing testimony by the case officer who was present at the meeting • 
• 

An interesting footnote (13) on that page reads as follows: 

•J. The contact plan for the proposed meeting 

stated: 'Fitzgerald will represent self as personal 

.representative of Robert F. Kennedy who travelled to 

(foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1 

and gfving him assurances of full support with 

a change of the present government in Cuba.•• 

. (Emphasis added). 

The underscored portion--the word •with"--in fact read in the actual 

document "if there is." This substitution of language in a purported 

quotation may seem only a matter of nuance, but it treats with what 

fitzgerald planned to say. which takes on special significance when 

matched with the expressly limited statements that he actually made 

(as discussed at pages 11 and 12 of this annex) and what AllwASH/1 

understood {as discussed at pages 13-15). 

* * * * * * * * * * 
.At page S .the SSC final Report quotes officers in CIA responsible 

'· .... . .. L
,..,... .... _.,.._. 
;:..,,.....J;ALa J • 
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for the investigation at the time of the Warren Commission as stating 

to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it 

would have affected the investigation. It is only noted that it is 

likely that views elicited from CIA employees in 1975 probably were 

responsive to representations by sse staff members as to what the 

operation involved, as distinguished from what it actually was. 

*******"'"'**** 
At.page 24 the SSC Final Report contains the following 

statement: 

nAccording to the 1967 Inspector General Report, 

CIA Headquarters cabled the AMLASH case officer on 

the morning of November 23, and ordered him to break 

contact with AMLASH due to the President's assassi­

nation and to return to Headquarters.• 

· This statement is at least a literary extension of the statement of 

:.·the IG report, which was in its entirety as follows: 

n[The case officer] states that he received an 

OPlM cab1e from Fitzgerald that night or early 

the next morning telling him that everything was 

off." 

The sse was unable to get the case officer to support its expansion on 

the reference in the 1967 IG report. His testimony is cited, 

apparently despite suggestive prompting. that: 

• ••• he recalled receiving such a cabJe. but 

could not recall whether it made specific mention 
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of the President's assassination as the reason for 

breaking contact ••• " 

It is noted that the cable was never found; it may never have been 

sent, being a misrecollection of the case officer. In any event, 

the two sources cited in the SSC Report do not support its version. 

* * * * * * * * * * 
Footnote 30 on page 17 treats the question of tne security of the 

AMLASH operation. As noted in the above ~eview of the AMLASH operation, 

AI1LASH/1 was on the record as expressing his disenchantment with the 

Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1. 

Through sensitive sources we know that other Cubans were aware of his 

fulminations against the Castro regime. We do not know, beyond these 

generalized statements, what he actually conveyed at that time to what 

persons. We do know how little substance there was to his relationships 

with CIA during this period, and how little he had to tell others were 

he inclined to do so. 

Assuming that AMlASH/1 was to attempt to organize a coup, he 

·obviously had to try and associate himself with people of a like mind. 

·To crystallize their support he might have felt constrained to convey 

assurances of external support. To the extent that he may have, we 

do not know whether he would have claimed to have been promised things 

that fn fact had been denied him. It was not until much later that the 

question of security--always a consideration, especially when more than 

one person is involved--became a point of sufficient concern for CIA 

to break relations with him. 
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Some have speculated that ru~H/1 was, in some way. Castro's 

provocateur. Such a possibility is always a proper subject for 

consideration. There are questions that feed the theory, but the 

issue remains debatable. We do not offer an opinion here, although 

we do note that he was rewarded strangely if he was. When finally 

arrested he served ten years of a thirty-year term. H~s public trial 

did not mention his Agency associations for the period ~~rch 1961 to 

November 1964.- An interesting consideration is that when Castro pro­

vided Senator McGovern with a list of persons the Cubans claimed had the 

mission of his assassination, although AMlASH/1 was among those 

included, the reported period for his activity also omitted this 

earlier period. 

* * * * * * * * * * * * * 

. At page 26 of the SSC Final Report it is stated that on 24 November 

~he_Mexico Station responded to a Headquarters request for the names 

.. of known con~acts of certain.Soviet personnel fn Mexico City. The sse 
Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to 

:determine the significance of-Oswald's contact with Soviets and to 

assess their activities. The sse Report states that: 

•AMLASH's real name was included in the list 

of names on the Mexico Station cable." 

This fs used as a basis for a discussion in the SSC Final Report of why 

the inclusion of that name in the cable did not lead to the identification 

of the AMLASH operation. 

The_ treatment of this point in the SSC Final Report seems to rest 

on a misconception of the context in which the name of AKLASH/1 was 

mentioned. The reference had to do with a contact between a member of 
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the Soviet embassy and a Cuban cultural attache -· in December 1960 -­

about a press conference planned for AHLASH/1 in Mexico City in 

february and March 1961. It was not a report of a contact between 

AHLASH/1 and the Soviet, which was the subject of the inquiry; the 

name of ~H/1 could well have been omitted from the cable. In 

any event, the December 1960 date preceded the inauguration of 

President Kennedy, which further rew~ves the question from any 

relevance to the subjeet. There was no.reason to check the name. 

The presentation in the SSC Final Report is confusing and mislead­

ing on this point. 

* * * * * * * * * * * * * 
Page 72 of the sse Report refers to a July 1964 FBI report con­

ce~ning a CIA meeting with A:·USH. The sse Report states "that the 

purpose of those meetings had been to plan the assassination of 
- -

_ castro. • This is the same FBI report that helped confirm the 
- -

earlier turn-down of AHI...ASH/1 at the 29 October 1963 meeting (pages 

14 and 15, this paper). While it stated that •there is now under 

discussion some plan to kill Fidel Castrow (July 1964) it badly 

_mixes times and events. In any event, this ~spect of the report 

substantially post-dates the death of President Kennedy, and is 

not directly relevant to the Warren Commission inquiry. 
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* * * * * * * * * * * * * 
At p3ge 75, the SSC final Report quotes the testiw.vny of the Chief, 

SAS Counterintelligence. His recollections ere very uncertain. He 

is quoted specifically as saying that he cocld not recall the exact 

tir.~e fr~e. \·1hich is ceiltral to analysis of the operation. and speaks 

of his •vague recollections" that the Fitzgerald 1~eeting \·li.IS related 

to an assassination plot against Castro. The sse Report nevertheless 

gives this opinion full play despite the extensive ,~~t:fication as to 

its reliability. 

* * * * * * * * * * * * * 
At pages 68-75 of Book V of the SSC Final Report, consideration 

is given to \-/hat was known of the Ar-llASH operation by certain CIA 

employees, how they understood it, and what conclusions they could or 

should have drawn from what they knew. The treatment se~s to accept 

as a p~ise that the relationship was an assassination plot.throughout, 

and overlooks the basically inchoate quality of the relationship with 

AJ~SH/1 during the period in question. • 
There will always be uncertainties in the developing relationship 

with political action assets; that such was the case with ru~LASH/1 is 

noted-in the discussion above. In the present instance the uncertainties 

were recognized and clearly recorded, as well as the lil'lits. placed on 

positions that would be and were taken.~ith M~ASH/1. It is important 

to keep this in mind in considering the testinony of witnesses. as 

presented in the SSC fina1 Report. 
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Different witnesses before the sse would obviously view the AMLASH 

affair in different lights, the basis for their understanding relating 

to different levels of knowledge at different periods in time. What 

did they know in 1963. and what more did they learn under what circum­

stances at a later date? What they testified to in 1975--perhaps 

on the basis of representations by sse staff members as to what ·it 

was--required quite a clear and precise treatment. The SSC Final 

Report did not accord the subject that treatment • 
• 

********** 
At pages 78. 79 and 105 of the SSC Final Report reference is made 

to a Cuban exile designated as "A," who informed the FBI and CIA in 

mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and 

of his involvement with CIA. A careful reading of the sse Report made 

1t clear that "A" was unaware of AMLASH/l's 1963 associations with CIA. 

, This information. reported in the context of the badly blurred 

time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it 

did not otherwise have. First, the information was a year and a half 

after the death of President Kennedy. further, the informant had no 

knowledge of the earlier period of eiA-AMlASH/1 relationships. When 

this is placed alongside the clear record of the inconclusive nature 

of the relationships in the 1963 period, it becomes something of an 

irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this 

point, records the fact that the book of material given to Senator 

McGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his 
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~ assassination also conta~ne~ no reference to that period, although 

AMLASH/l's later activities were cited. 

* * * * * * * * * * * * * * 
It 1s useful to recap the sequence of events. The record shows 

that initially there was uncertainty as to what ~~ASH/1 represented 

as a potential asset. There was early consideration of his defection, 

which changed to his possible use for intelligence purposes. As his 

self-discipline was assessed as being inadequate for this task it was 

determined that it was best for him to go it"alone, developing his 

own organization for whatever followed. The reservations that were 

held concerning his qualities were reflected in the specifically 

conditional arms-length position taken with him during the period 

preceding President Kennedy•s death. He had to succeed with his 

own program before he could expect support from the U.S. 

Eventually -- but not until after the death of President 

Kennedy ~- firmer indications of support were offered. Even then 

: d1e -Yo1Wili! of equipment promised was not large, especially to a 

~ ~r.an who claimed to have· the "necessary people and equipment inside 

· [Cuba] to accomplish· {the) overthrow ••• • The nature of the 

relationship never did firm up. As late as the fall of 1964 

(page 77, Book V of the SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1 

that it could not be associated with his concept of the first step 

of a coup, which he viewed as requiring the death of Castro. While 
! • one can reason that any association with AMLASH/1 included 
I I association with all his plans, it nevertheless appears that those 

·- I ..) directly involved structured their thinking differently. 
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The Inspector General's report in 1967 tr~ated ~~e AMLASH 

operation in its study of assassination, as did the sse Interim 

Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG 

report there was no issue of how to characterize the operation at 

different times, and the question was not addressed. Facing that 

questi~n now, it is clear that however the operational relationship 

developed after the death of President Kennedy, it was unformed and 

without substance during his life. During that time it was not an 

assassination plot. The treatment of this q~estion in the sse 
Report is both imprecise and misleading • 
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Volume V of the sse Final Report conveys an impression of 

11m1ted effort by CIA in the course of the ~larren Commission 

inquiry. As is noted in other annexes to the present report. 

CIA did seek and collect information in support of the efforts 
. ..,.. 

of the Warren Commission. Additionally, it conducted studies and 

submitted special analyses and reports. 

The following pages 1~st reports and other papers submitted 

to the FBI {which had primary responsibility for the investigation) 

and to the Warren Commission. It is felt that this compilation 

is appropriate to consideration of the extent of the CIA effort, 

to the extent that it reveals something of the results of that 

effort. 

The lists fall into the following sections: 

E.1_ Dissemination to the Intelligence Corrrnunity 

. E.2 Dissemination of Information to the Warren Commission 

E.3 Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations 

E.4 Memoranda to Warren Commi~sion 
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AGENCY SUPPORT TO THE F AND THE WARREN CO!ot!ISSION 

Information received from the Agency's field stations was dis· 
seminated to appropriate agencies and departments as soon as 
possible after receipt. The following list of scme 100 cabled 
disseminations, CSCI's, and memoranda were forwarded to the Federal ·'4':>f.h·',·. 
Bureau of Investigation, et al. The listing covers the period from 
10 October 1563 through September 1964. 

AGENCY DISSEMINATION OF HIFORt'AT!ON TO THE INTELLIGENCE 
COM"'UNITY (FORMAL At:O H!FOR!lAl DISSE11!NATIONS) 

I 

*10 October 1963 

n 
OUt 74673 

UI 

(WH/3/Mexico) 

•on 1 October 1963, a reliable and sensitive source 
in Mexico City reported that an American male, who 
identified himself as lee OS~LD, contacted the 
Soviet Embassy in Mexico City ••• • 
Recipients:· FBI, I&NS, Navy, State. [Warren Com· 
mission] 

DIR 77978 (WH/3/Hexico) 

Request for two copies of most recent photograph of 
lee Harvey OSloiALD. 
Recipients: Navy. [Warren Commission] 

23 November 1963 DIR 24915 (WH/3) 

Information relating to telephone call on 28 Sep­
tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico City. 
Recipient: fBI 

I - Document Date 
1 I • Docur.~ent Number 
III - Originating Office 

* - An asterisk indicates that the document was also made available 
to the Marren Commission • 
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24 November 1963 TDCS-3/565,829 

Subject: Cu~n Precautions following Assassination of 
President Kennedy. 
Recipients: State/INR, State/DIR. DIA, Army/ACSI, Navy. 
Air, JCS, SECOEF, NSA, NIC, AID, USIA, OCI, Or~E. OCR, 
ORR, 00, EXO. 

25 November 1963 DIR 84950 (WH/3/Mexico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City; 
Contact with lee Harvey OSWALD. • 
Recipient: FBI. · 

25 November 1963 DIR 84951 (CIISIG) 

Agency requests information relating to OSWALD's 
Activities in Mexico City. 
Recipient: FBI 

26 November 1963 CSCI- (WE/BC) 

Subject: Reported Anonymous Telephone Message. 
Re<;ip1ent: FBI. ' 

26 November_1963 _ " CSCI-3/778,826 (WH/3) 

Subject: lee-Harvey OSWALD, ·suspected Assassin of 
- President Kennedy. Encloses transcripts of tele­

phone calls made on 27 and 28 September and 1 and 
·. 3 October 1963. 

Recipient: FBI. 

26 Novenber 1963 CSCI-3/778,829 (WH/3) 

... : ~ 

Subject: lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
President Kennedy. (Encloses transcripts of te1e­
pho~e calls made by OSWALD or concerning OSWALD 
between 27 September and 3 October 1963). 
NB: This dissemination may be identical with 
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to 
be the correct one, according to a copy -Rf_ the 

- document in CI/SIG file No. 568. · 
Recipient: FBI • 
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26 November 1963 OIR 85069 (WH/3} 

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress­
m3n to Texas on 26 November 1963. 
Recipient: FBI 

*26 November 1963 OIR 85089 (C/WH/3} 

G11berto ALVARADO. a professed Castroite Nicaraguan. 
stated to u.s. Embassy 1n Mexico City on 26 November 
1963 that "on 18 September 1963 he saw Lee Harvey 
OSWALD receive six thousand five hundred dollars in 
a meeting inside the Cuban Embassy .in Mexico Cityu. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

26 November 1963 DIR 85176 (WH/3) 

Subject: Marina Nikolaeva OS~ALD (information volun­
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed 
REGGAB studying in West Germany). 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. 

· 26 November 1963 · · DIR 851n ('WH/3/Hexic:o) 

Subjeet: Telephone communication between Cuban President 
OORTICOS and Joaquin HERliANDEZ Armas. Cuban Ambassadro to 
Mexico. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service re­
ceived copy. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report rao. 10815. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 108Hi. 
Recipient: FBI. 

(CIISIG) 

(CIISIG) 
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27 November 1963 CSCI-3/778,881 (WH/3/Mexico) 

Subject: lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in 
Mexico City, 18 - 24 November 1963. 
Recipient: FBI. 

*27 November 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico) 

Subject: lee Harvey OSWAlD. On 23 November. Richard 
Thomas GIBSON, an ~nerican living in Switzerland, who 
was acquafnted with OSWALD, made statements regarding 
latter to a close friend in Bern. 
Recipi~nts: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 flovt>nber 1963 DIR 85195 (C/WH/3) 

United States Ambassador to Mexico requests passage 
of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE, 
and f~r. HOOVER. 
Recipients: FBI, State. \~hite House; Secret Service 
receh~ copy. 

27 November 1963 OUt 85196 (C/WH/3) 

. According to information from Nicaraguan Security 
Service, Gilberta AlVARADO Ugarte was a Nicaraguan 
fnt~11igence source from 1962 to August 1963. 
Recipients: FSI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

*27 November 1963 DIR 85199 {WH/3/Mexico) 

Information solicited from Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85222 {WH/3/Mexico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, 
contact of Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 
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27 ffovember 1963 CSCI-3/178,881 (WH/3/Mexico) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. Soviet Activities in 
Mexico City, 18 - 24 November 1963. 
Recipient: FBI. 

*27 November 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard 
Thomas GIBSON, an ~nerican living in Switzerland, who 
was acquainted with OSWALD, made statements regarding 
latter to a close friend in Bern. 
Recipi~nts: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 Nov•nber 1963 DIR 85195 (C/WH/3) 

United States Ambassador to Mexico requests passage 
. of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE, 
and r4r. HOOVER. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
receive~ copy. 

27 November 1963 DIR 85196 (C/WH/3) 

. · : : .· . According to infonnation from rucaraguan Security 
. · · Ser•iii::e, Gilberte ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan 

-· fnt~lligence source from 1962 to August 1963. 
Recipients: fBI .• State, White House; Secret Service 
received copy. . 

'*27 November 1963 DIR 85199. (WH/3/Mexico) 

Information solicited from Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85222 (WH/3/Mexico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, 
contact of lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 
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27 November 1963 DIR 35246 (WH/3) 

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information 
regarding Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. (Also relayed to s. PAPICH of the FBI 

·by CI Staff on 27 November 1963.) 

27 November 1963 . DIR 85471 

Subject: Rearrest of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI. State. White House. 

27 November 1963 DIR 85573 

(C/WH/3) 

(WH/3/Mexico) 

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary 
of State RUSK regarding ~bassador HERNANDEZ, Cuban 
Ambassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO. 
Recipients: FBI. State, White House. 

27 November 1963 .· : Unnumbered (CI/SIG} 

Information on Ernesto RODRIGUEZ relayed by tele­
- ;»hone to S. -PAPICH. 

Recipient: FBI. 
_.- < -· .. -... . - . . . - ~. I --

.' ·_ .: 27 November 1963 . . - --: - Unnumbere<t - (CI/SIG) 
·, - Information regarding photographic coverage of 

Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed 
to·s. PAPICH of the FBI. 

·- - I~ \ 

: ,, Reeipient: FBI. 

27 _.tlovember 1963 · Unnumbered (CI/SIG} 

.. - Telephone contact with S. PAPICH with regard to 
OSWALD's presenc~ in New Orleans in September 1963. 
Recipient: FBI. 

28 November 1963 DIR 35657 (C/WH/3) 

On 26 November 1963 a British journalist named John 
WilSON-HUDSON gave information to the American Em- o 

bassy in london indicating that an "American gangster­
type named RUBY" visited Cuba a round 1959. ' 
Recipients: FBI. State, White House. 
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*28 November 1963 DIR 85662 (C/WH/J) 

Further interrogation of Gilberta ALVARADO Ugart@, 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren 
Conmission] 

*28 November 1963 DIR 85665 (C/WH/l) 

The Hague Station reports that on 23 November 1963, 
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to 
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Emb4~'Y· 
SNETHlAGE claimed she knew the Mr. lEE [sic] who 
murdered President Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 CSCI-3/778,893 (WH/3/M@x ico) 

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURA" 
and Horacio DURAN Navarro. 
Recipient: FBI. 

*29 November 1963 DIR 85666 

--.. Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADO· 
~~;, . ·. be turned over to Mexican authorities for additional 
Ji ·- interrogation and investigation. 
~·~.-; . Recipients:. FBI, State, White House. [Warren Com .. 
, ~~-. · ... : ._ · mission] . _ . 

. . ·29 November 1963 ·· DIR 85668 (WH/3/Mtx h:o) 

... ' 

. -, ~ 

f: . ~ •. 

Highlights from interrogation of Horacia DURAN Navarro 
and his wife, Silvia Tirado de DURAN • 
Recipier.ts: FBI, State, White House-

*29 November 1963 DIR 85670 (C/W/3) 

,.. ··, 

' f.~ ' '". 

Sensitive sources ••• have reported that when tht 
23 November arrest of Silvia DURAN became known to 
the personnel of the Cuban Embassy there was a 

·great deal of discussion. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren 
C01m1ission] 
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SECRET. 

29 November 1963 DlR 85676 (WH/3/Hexico) 

Subject: Travel of Soviet diplomatic couriers. 
Recipient: FBI. 

*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3) 

Series of anonymous telephone calls to the office of 
the Naval Attache in Canberra. Australia, by a man 
claiming to have knowledge about a Soviet plot to 
assassinate Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. • 

29 November 1963 DIR 85714 

Release of Silvia DURAN for second time on 
28 November. 

(C/Io:H/3) 

Recipients: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. 

*29 November 1963 DIR 85715 ( WH/3/Hex i co) 

Subject: Travel of lee Harvey OSWAlD (October 1959 
to Hili 1962). 
Recipie~ts: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. 

DIR 85744 (C/WH/3) 

Interrogation of Gilbert AlVARADO Ugrate. 
Recipients: FBI. State. White House; Secret Service 
received copy. 

*29 November 1963 DIR 85758 (WH/3/Hexico) 

Translation of interrogation of Silvia DURAN and 
Horacia DURAN Navarro. 
Recipients: FBI, State. White House; Secret Service 
received copy. (Warren Coomission] 
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*29 November 1963 DIR 85770 (C/WH/3) 

Series of incidents which have produced a report alleging 
advance information on assassination. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service re­
ceived copy. [Warren Commissi9n] 

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that 
Oswald had made a bank deposit. 

29 November 1963 Unnumbered Memora~dum (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH relaying the Director's 
suggestion that FBI check all bank accounts and safe 
deposit records in New Orleans. Fort Worth, and Dallas. 

30 November 1963 esc I -3/778/894 

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington 
· Post suggesting two men involved in assassination. 

Recipient: FBI. 

*30 November 1963 DIR 86063 (C/WH/3) 

. Gflberto AlVARADO Ugarte admits his story; a fabrication. 
Recipients: FBI. State, White House. [Qarren Commission] 

·3 December 1963 lliR 86496 (C/WH/3) 

Information relating to OSWAlD's presence in Mexico. 
Recipient: FBI. 

*4 December 1963 DIR 86702 (C/WH/3) 

Travel information regarding OSWAlD and his wife, 
June 1962. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service. 
received copy. [Warren Commission] 
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.SECRET 

5 December 1963 DJR 87189 (C/WH/3) 

Known Soviet intelligence officer in New Delhi 
demanding full probe into assassination. 
Recipients: FBI, State. White House. 

*6 December 1963 IJIR 87520 (C/WH/3) 

Correction of DJR 87502. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Comm1s~1on] 

*7 December 1963 DIR 27667 (C/WH/3/) 

Reinterrogation of Gi1berto AlVARADO concluded. 
Recipient: FBI. [Warren Commission) 

9 December 1963 DIR 87731 (WH/3/Iiexico) 

Richard BEYMER, American movie actor. in touch with 
Cuban Embassy, Mexico City. 
Recipient: fBI. 

*9 December 1963 IJIR 87796 (WH/3) 

letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 
alleging assassination arranged by Communist 
Chinese. 
Recipients: fBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

9 December 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity 
of a source who claims plot to assassinate Kennedy 
prepared and executed jointly by the Communist 
Chinese and Cubans through intermediaries. (See 
JMWAVE 8658 IN 75902). 
Recipient: FBI. 

11 December 1963 TOCSOB 3/658,408 

Subject: Comments of Soviet official regarding 
(a) Moscow views on international situation 
following death of President Kennedy, and (b). 
resumption of disarmament talks. 
Recipients: General distribution. 
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12 December 1963 CSCI-3/779,048 (C/WH/3) 

Subject: WILSON, Carlos John (also: HILSON-HUDSON, 
John; WILSON. John Hudson.) 
Recipient: FBI. 

*12 December 1963 DIR 88643 

Subject: letter Relative to Assassination of Presi­
dent Kennedy Sent to United States Embassy in Costa 
Rica. 
Recipients: FBI. State, White Hou~e. (Warren Com­
mision] 

12 December 1963 DIR 88682 (C/WH/3) 

Cuban Ambassador to France received instructions not 
to comment upon the assassination. 
Recipients: FBI. State, White House. 

12 December 1963 DIR 88747 (C/WH/3) 
. . 

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipients: fBI, State, White House. 

*13 December· 1963 CSCI-3/779,136 (C/WH/3) 

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto AlVARADO. 
Recipient: FBI. [Warren t~ission] 

16 December 1963 CSCI-3/779,135 (C/WH/3) 

Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy 
Assassination. 
Recipient: FBI. 

*18 December 1963 . DIR 89970 (C/WH/3) 

Further information on Richard Thomas GIBSON. 
Recipients: FBI. State. White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 
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SECRET 

*18 December 1963 DIR 89980 

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

19 December .1963 CSCI-3/779,225 

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by 
lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

19 December 1963 

Subject: 

CSDB-3/658,870 (WH/Reports) 

a. Disagreements between Fidel CASTRO and 
Rauo ROA y Garcia. 

b. Probable Future Plan of-Action_for 
Carlos RAFAEL Rodriguez. 

Recipients: State (Miami) and others (not identified. 

27 December 1963 . CSCI-3/719,297 

Subject: Assa-ssination of Presid-ent Kennedy (arranged 
by the Cuban Government and the Communist Chinese). 
Recipient: FBI. . 

l January 1964 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

'telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964 
regarding newspaper article appearing in E1 Caribe 
on 27 November 1963 and possible connection with 
AlVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 November. 
Recipient: FBI. 

*10 January 1964 CSCI -3/779,482 {WH/3/Mexico) 

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 
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SECRET 

14 January 1964 CSCI-3/779,510 (CIISIG) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Regarding liaison with FBI and latter's handling of 
information from CIA.) 
Recipient: FBI. 

27 January 1964 CSCI-3/779,729 (CI/SIG) 

Subject: Possible Relatives of Marina tUko1ayevna 
OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 January 1964 CSCI:-3/779,814 

Subject: Jack l. RUBY, lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

4 February 1964 CSCI-3/779,817 

(Cl/SIG) 

(SR/CI/R) 

Subject: lee Harvey OSWALD. (Information on names, 
addresses. and telephone numbers relating to the 
Soviet Union.) 
Recipient: FBI. 

18 february 1964 DDP 4-0860 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. Subject: Assassination of John F. 
Kennedy. 
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 february 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. Subject: Assassination of 
President John F. Kennedy. 
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 february 1964 DDP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret 
Service. Subject: Assassination of President 
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John F. Kennedy. (Verification of entry in "Historic 
Diary" relating to OSWALD's attempted suicide.) 
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0864 

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes. The Director ~f 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in "Historic Diary". 
Recipient: State. [Copy to Warren Commission] 

20 February 1964 CSCI-3/779,988 (SR/Cl/R) 

Subject: lee Harvey OSWALD. (Information regarding 
SETYAEVA and RAHM.} 
Recipient: FBI. 

22 February 1964 DIR 03101 (C/WH/3) 

Subject: Further Information Provided by Moroccan 
Student Mohamed REGGAB. 
Recipient: White Hous~ (att~ntion Secret Service). 

11 March 1964 CSCI-3/780,344 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohamed REGGAB Relative to Marina ~SWALD. 
Recipient: FBI. 

20 March 1964 CSCI-3/780,612 (SR/CI!R) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Photo9raph of an individual closely resembling 
OSWALD}. 
Recipient: FBI • 

.. ~ 16 April 1964 CSCI-3/780,996 

Subject: Yuriy Ivanovich NOSENKO. 
Recipient: FBI. 

20 April 1964 CSDB-3/660,704 

(SR/CIIR) 

Subject: Plans by British and French to Publish 
BUCHANAN Articles on Assassination. 
Recipient: FBI (?) 
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22 April 1964 CSCI • 3/780,881 (SR/CI /R) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Information regarding Lydia DY\HTRUK.) 
Recipient: FBI. 

30 Apri 1 1964 Unnwnbered ~femorandum (CI/SIG) 

Telephone Contact with S. PAPICH on 29 ~ove~ber 
advising PAPICH to contact SOLIE of the Office 
of Security for information. 

8 May 1964 DDP 4·2351 

t.femorandum from Richard HELMS., DDP, to J. Lee R.A.'HCIS. 
Subject: ~arina OSWALD's Notebook. 
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI. 

11 \fay 1964 esc. CSCI-3/781,112 

S~bj~ct: Lee Harvey OS\'t'ALD. (Traces on Soviet names, 
addresses, and telephone numbers from an address book 
belonging to ~!arina OS\'t'ALD.) 
Recipient: FBI. 

13 May 1964 CSCI-3/781,282 (SR/CI/R) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification 
of photographs sent to CIA by FBI.) 
Recipient: FBI. 

• lS !\fay 1964 

~lemorandum from Richard HE~-iS, DDP. to J. Lee RANJCI~. 
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reac!ion of that Service 

-to the Assassination of President Kennedy. 



SEC 

13 May 1964 CSCI-3/781,351 

Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified 
Information about the U-2. 
Recipitnt: FBI. [Warren Commission - DOP 4-2444] 

19 May 1964 CSCI-3/781,386 

Subject: Paul DIMlTRIK (aka Pavel DIMITRUK). 
Recipient: Navy. 

5 June 1964 CSCI-3/781,543 (CI/R&A) 
• 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla-
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in letter 
of 27 November 1963 from Mario del ROASRIA Milina. 

10 June 1964 CSCI-3/781,841 (CI/R&A) 

Subject: Information Concerning Jack Ruby. 
Recipient: FBI. 

29 June 1964 CSCI-3/782,058 

- Memorandum from Richard HEU~. DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier. Morocco. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

2 July 1964 DDP 4-3401 

•~randum from Richard HELMS, DOP. to J. lee RANKIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD. 
Recipient: Copy to FBI. 

6 July 1964 DDP 4-3470 

Memorandum from Richard HELMS. DDP. to J. lee RANKIN. 
Subject: Statements Reportedly Made by George and 
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD 
and the Assassination of John F. Kennedy. 
Recipient: Copy to FBI. 

15 

.. SEC 

-' . 

I 
~-
• 

;, --! - -.' 
"~-· ·_ 
~ '• • w 

I 

l~ 
J--



','1 

27 August 1964 CSCI-316/00856-64 

Subject:_ No Indication of Subject's Defection Having 
Been Used for Propaganda by the Soviet Union. 
Recipient: FBI. 

3 September 1964 DDP 4-4600 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban 
Government. 
Recipient: Copy to FBI. 

1 October 1964 DOP 4-5110 

Memorandum from Richard HELMS, DDP. to J. lee RANKIN.' 
SubJect: Joachim JOESTEN. 
Recipient: Copy to FBI. 

6 October 1964 CSCI-316/01446-64 

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His 
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI. 
Recipient: FBI. 

23 October 1964 CSCI-316/01709-~ 

Subject: Raymond F. FRIESECKE. 
Recipient: FBI. 

2 -.November 1964 CSCI-316/01779~64 

Subject: Testimony in the Warren Commission Report in 
the Assassination of President Kennedy. 
Recipient: FBI. 

23 Decem~r 1964 CSCI-316/02545-64 

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of 
Cuban Involvement in Assassination. 
Recipient: FBI. 
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.SECRET 

2 March 1965 CSCI-316/00925-65 

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi­
gation of lee Harvy and f-tarina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

8 April 1965 CSCI-316/01398-65 

Subject: Correspondence to the Soviet Embassy in Mexico 
City. 
Recipient: FBI. [Copy to Secret Service] 

30 June 1965 CSCI-316/02654-65 
• 

Subject: Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. 

2 September 1966 CSCI-316/04482-66 

Subject: Rima L~llROOK, lee Harvey OSWALD's Intourist 
Guide in Moscow. 
Recipient: FBI. 

9 Hay 1967 CSCI-316/02153-67 

Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by 
Jim GARRISO~I to show that OSWAlD was a CIA agent and 
was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON 
alleges he has letters signed by CIA representatives-or 
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans 
toework with Cubans for the assassination of CASTRO. 
This memroandum is intended to record that such letters 
never eiisted and therefore could not be in GARRISON's 
possession. 
Recipient: FBI. 

14 June 1967 CSCI-316/02669-67 

Subject: Allegations of Unidentified ~oman Regarding 
Mario GARCIAS et al. 
Recipient: FB-I -
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SECRET 

24 July 1967 CSCI-316/03243-67 

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS. Mexican newsman, 
that OSl&AlO visited UNAM Campus shortly after the Cuban 
Embassy refused him a visa to visit Cuba. CONTRERAS' 
statement of dubious credibility; infonmation passed to 
Mexican authorities. 
Recipient:. AI. 

1 May 1968 CSCI-316/01678-68 

Subject: Promotional Literature Concerning the Alle~ed 
Assassination Conspiracy of JFK Written and ~diled by 
Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim 
GARRISON's Allegations. 
Recipient: FlU. 

Ui September 1969 CSCI-316/03323-69 

Subject: Charles William THOMAS. 
Recipient: FBI. 

DISSEMINATION OF REPORTS TO CI STAFf 

Since CI Staff held the Agency's official file on OSWALD. 
a11 cable traffic (theoretically) including disseminations by 
cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad­
ditionally, cables disseminations were released by CI/liaison. 
Copies were, therefore, available to the Staff. 

Sfnce CI Staff released all long-form CSCI's. coordinated 
on short-form CSCI's, and maintained the CSCI log, the CI Staff 
received copies of all CSCI's. 

DISSEMINATION OF fo'ATER!Al TO TilE WARREtl COMMISSION 

[Commission Document No. 100] 

Memorandum 
Subject: Analysis of World Reaction to President 
Kennedy's Assassination. 
(Supplied by A. W. DUllES.} 
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SECRET 

21 January 1964 [Commission Document No. 300] 

Note from Richard HElMS, DOP, to J. lee RANKIN. 
Attachments: a. Recent Soviet Statements on 

lee Harvey OSWALD. 
b. FBlS-28 on OSAALD case. 

21 January 1964 

Mer.~randum from Richard HElMS, DDP. to J. lee RANKIN. 
Subject: Draft Questions for Submission to the 
Government of the Soviet Union. 

22 January 1964 [Commission Document No. 691] 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Suggested Questions for Marina OSWALD. 

25 January 1964 [Commission Document No. 321] 

Memorandum from Richard HELMS. DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD's Stay in 

the Soviet Union. 

31 January 1964 

Alphabetical List of Persons in the Soviet 
Union Who Were Known to or Mentioned by 
lee Harvey OSWAlD or His Wife. 

[Commission Document No. 347] 

Kemorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Information Developed by CIA on the Activity 
of Lee Har1ey OSWAlD in Mexico City, 28 September - 3 
October 1963. 

5 February 1964 

Note from Thomas H. KARAHESSINES to J. lee RANKIN. 
Fourteen attac~nts including recent Soviet State­
ments on Lee Harvey OSWAlD (as of 5 February 1964). 

5 February 1964 [Commission Document No. 361] 

Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to 
J. lee RANKIN forwarding three copies of Appen~ix B, 
a summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives. 
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SECRET 

8 February 1964 [Commission Docjment No. 1182] 

Letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee 
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of 
lee Harvey OSWALD's documents. 
[Information passed to FBI.] 

18 February 1964 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi­
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi­
nation of President John F. Kennedy. (Request for 
information which might be helpful in interpreting 
avail~ble materials relating to OSWALD's activities 
abroad.) 
[Copy to Warren Commission.] 

18 February 1964 DDP 4-0060 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi­
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi­
nation of John F. Kennedy. (Request for information 
relating to OSWALD's attempted suicide.) 
(Copy to Warren Commission.] . 

18 February 1964 DDP 4-0061 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi­
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi­
nation of President John F. Kennedy. (Request for copies 
of 47 photographs found among the effects of Lee Harvey 
OSWALD.) 
[Copy to Warren Commission.] 

18 February 1964 ODP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret Service; 
signed by Richard HELMS, DDP. Subject: Assassination 
of President John F. Kennedy. {Verification of entry 
in "Historic Diary" ralating to OSWALD's attempted 
suicide.) 
[Copies to Warren Commission and the FBI.] 
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18 February 1964 DDP 4-0864 

Memorandum for Mr. Thomas l. HUGHES, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John f. Kennedy. 
(Verification of Entry in "Historic Diary".) 
[Copies to Warren Commission and the FBI.] 

19 february 1964 [Commission Document No. 384] 

M~randum from Richard HEUlS, OOP, to J. lee RAilKIN. 
(TS No. 187908.) Subject: Information Developed by 
CIA on the Activity of lee Harvey OS~AlD in Mexico 
City. September 28 to October 3, 1963. 

19 february 1964 DDP 4-4581 

Memorandum from Richard HElMS. ODP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. 

*21 february 1964 DDP 4-0940 [Commission Document No. 426] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Translations of Interrogations Reports of 
Silvia DURAM. 
Attachments: OUT Telegram No. 35758, 29 November 1963. 

5 March 1964 

Translation of Interrogation of Silvia 
DIAAN and Horacia DURAN Navarro. 

CSCI-3/779,482 of 10 January 1964. Trans­
lation of Official Mexican Polic Report 
on the Second Interrogation of Silvia 
DURAN. 

DDP 4-1171 [Commission Document No. 448] 

Memorandum from Richard HElMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohammed REGGAB Relative to f~rina OSWALD. 

*6 March 1964 DDP 4-1224 [Commission Document Mo. 692] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Infonmation in CIA's Possession Regarding 
lee Harvey OSWALD Prior to November 22, 1963. 

21 
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18 March 1964 DDP 4-1423 [Commission Document No. 528] 

Memorandum froo Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Article Alleging that OSWALD was Interviewed 
by CIA in Moscow. 

24 March 1964 DDP 4-1555 [Commission Document No. 674] 

Memorandum from Richard HELMS, ODP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Information Disseminated to the Secret 
Service but not yet made available to the President's 
Corrrnission. 

*24 March 1964 DDP 4-1554 [Commission Document No. 631] 

Memorandum fro~:~ Richard HEWS, DDP. to J. Lee RANKIN. 
Subject: CIA Dissemination of Information on lee 
Harvey OSWALD, Dated 10 October 1963. 
Attachments: OUT Message No. 74673. dated 10 October 

1963. 

25 March 1964 

OUT Message No. 77978. dated 23 October 
1963. 

DDP 4-1576 

Note from Richard HElMS to J. lee RANKIN. 
Attactvnent: Five copies of "Ruoors about lee Harvey 
OSWALD", dated 23 March 1964. 

27 March 1964 DDP 4-1606 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to Thomas l. HUGHES, 
Director of Intelligence and Research, Department of 
State. Subject: Verification of Entry in "Historic 
Diary". 
[Copies to Warren Commission and the FBI.] 

*31 March 1964 DDP 4-1655 [Commission Document No. 698] 

Memorandum from Richard HEWS, DOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Reports on Activities and Travel of lee 
Harvey OSWALD and Marina iHko1evna OSWALD. 
Attachments: OUT Message No. 86702, 4 December 1963, 

22 
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to the White House, the Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

OUT Message Ho. 97520, dated 6 December 
1963, to the White House, the Department of State, 
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to 
the Secret Service. 

OUT Message No. 85715. dated 29 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

OUT Message No. 85182, dated 22 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

OUT Message Ho. 85665, dated 28 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

*l April 1964 DDP 4-1699 [Commission ·oocument No. 710] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP. to J. Lee RANKIN. 
Subject: P.ichard Thomas GI3SON. 
Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 Decembe( 
1963, to White House, Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the 
Secret Service. 

6 April 1964 DDP 4-1739 [Commission Document No. 708] 

Memorandum from Richard· HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Reply to Questions Contained in Your Memo­
randum dated 12 March 1964. ("Certain Questions Posed 
by the State Department Files") 

7 April 1964 DDP 4-1787 [Commission Document No. 726] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP. to J. Lee RANKIN. 
Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First 
Interrogation. 

23 
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7 April 1964 DDP 4-1786 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Mohammed REGGAB. 

20 April 1964 DDP 4-1997 [Commission Document No. 817] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN. 
Subject: BND Report Pertaining to A11egations'Con­
cerning Anton ERDINGER. 

21 April 1964 

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN. 
Attachment: CSDB 3/660,704 {Plan' of British and 
French Publishing Firms to Publish the Thomas 
BUCHANAN Articles on Assassination of President 
Kennedy.) 

24 April 1964 DDP 4-2099 [Commission Document No. 844] 

Memorandum from Richard HEU':S, DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD: 

29 April 1964 DDP 4-2160 [Commission Doc•!ment No. 871] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
SUBJECT: Photograph of lee Harvey OSWALD. 

4 May 1964 DDP 4-2256 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Additional Information on Lee Harvey OSWALD. 

6 May 1964 DDP 4-2296 [Commission Document No. 902] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Criteria for Dissemination of Information to 
the Secret Service; Recommendations of the Central 
Intelligence Agency Relative to Presidential Prot::!ction. 

8 May 1964 DDP 4-2351 [Commission Document No. 911] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee ~~KIN. 
Subject: Marina OSWALD's Notebook • 
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13 May 1964 ODP 4-2444 [Commission Document No. 931] 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation. 
Subject: lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa­
tion about the U-2. 
[CSCI-3/781,351 -copy to Warren Commission] 

15 May 1964 [Commission Document No. 935] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination of President Kennedy. 
[Copy to FBI] 

19 May 1954 DDP 4-2533 [Commission Document No. 944] 

Memcrandum from Richard HELMS, OOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates; 
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas; 
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from 
Cuba. 

*19 May 1964 OOP 4-2534 (Commission Document No. 943] 

Memorandum from Rixhard HELMS, OOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Allegations of Pfc. Eugene B. DINKIN, u.s. 
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi­
dent Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November 
1963, to the White House, State Department, and the 
federal Bureau of Investigation, with a copy to the 
Secret Service. 

*22 May 1964 DDP 4-2624 [Commission Document No. 971] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States 
Embassy in Canberra, Australia, Relative to Planned 
Assassination of President Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November 
1963, to the White House, Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation. ·.with a copy to 
the Secret Service. 

25 
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27 Hay 1964 ODP 4-2688 [Commission Document No. 985] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: letter Accusing the Chinese Communists of 
Plotting the Assassination of President Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 December 
1963, to the White House, Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation. with a copy to 
the Secret Service. 

27 Hay 1964 DDP 4-2692 [Commission Document No. 990] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEV and 
Hr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD. 

June 1964 ODP 4-2741 [Commission Document No. 1000] 

Memorandum from Richard HELMS, ODP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 85199, dated 27 November 
1963; subject: lee Harvey OSWALD. 

OUT Message No. 85662. dated 28 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 86063, dated 30 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 85666, dated 28 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 87667, dated 7 December 
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. 

Memorandum, dated 12 December 1963; 
subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO. 

3 June 1964 DDP 4-2764 [Commission Document No. 1001] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by 
the Soviet Government. 

3 June 1964 OOP 4-2770 [Commission Document No. 1012] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee ~~KIN. 
Subject. George and Jeanne de MOHRENSCHILDT. 
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4 June 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP. to J. lee RANKIN. 
Subject: Information Developed on the Activity of le~ 
Harvey OSAALD in Mexi~o City. 

5 June 1964 OOP 4-2844 [Commission Document No. 1041] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RruiKIN. 
Subject: Allegations Regarding Intelligence Training 
School in Minsk. USSR. 

10 June 1964 OOP 4-2922 [Commission Document No. 1054] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee ~~KIN. 
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

'*12 June 1964 DDP 4-2988 [Commission Document No. 1089] 

.! 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: letter Relative to Assassination of President 
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica. 
Attachment: OUT Message No. 88643, dated 12 Dece~ber 
1963, to the White House. Department of State, and the 
federal Bureau of Investigation • 

19 June 1964 ODP 4-3169 [Commission Document No. 1131] 

Memorandum from Richard HELMS. DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Brainwashing Techniques. 

26 June 1964 DOP 4-3366 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Soviet Brainwashing Techniques 

29 June 1964 DDP 4-3347 [Commission Document No. 1188] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RA~KIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWAlD was 
in Tangier. Morocco. 
[Copy to the FBI.] 
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1 July 1964 DDP 4-3389 [Commission Document No. 1201] 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. lee ~~KIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki -
on 10 October 1959. 

2 July 1964 DDP 4-3401 [Commission Document No. 1216] 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul 
Pavel Antonovich YATSKOV). 
[Copy to the FBI.] 

6 July 1964 DDP 4-3470 [Commission Document No. 1222] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. tee RANKIN. 
Subject: Statements Reportedly Made by George and 
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD 
and the Assassination of President Kennedy. 
[Copy to the FBI.] 

22 July 1964 DDP 4-3712 [Commission Document No. 1273] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP. to J. Lee RANKIN. 
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur­
nished the Commission by CIA and the Department of 
State. 

23 July 1964 OOP 4-3769 [Commission Document No. 1287] 

Memorandum from Richard HELMS, ODP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD. 
Attachment: Affidavit respecting origin and circum­
stances of a photograph of an unknown individual 
furnished by this Agency to the FBI on 22 November 
1963. 

23 July 1964 DDP 4-3770 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD. 
Attachments: Translation (original documents included.) 

28 
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31 July 1964 OOP 4-3916 [Commission Document No. 1358] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee ~~KIN. 
Subject: Length of Ti~~ Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. 

7 August 1964 DDP 4-4037 [Commission Document No. 1356] 

Memorandum from Richard HELMS. DDP, to J. lee AAiiKIN. 
Subject: Soviet Hunting Societies. 

28 August 1964 DDP 4-4479 (Conrrdssion Document rio. 1443] 

Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. 
lee RANKIN. 
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY. 

31 August 1964 DDP 4-4581 

Memorandum from Richard HElMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. 

3 September 1964 DDP 4-4600 [Document No. 50, list 2] 

Memorandum from Richard HELMS, OOP. to J. lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplies by the Cuban Government. 
[Copy to the FBI] 

14 September 1964 DDP 4-4775 [Commission Document No. 1483] 

Memorandum from Richard HElMS. DDP. to J. lee AAr!KI N. 
Subject: length of Time Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Wester Europe in 1964. 

11 September 1964 DDP 4-4793 

Memorandum from Richard HELMS, ODP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Publication of Documents Furnished to the 
Commission by the Central Intelligence Agency. 

11 September 1964 ODP 4-4794 [Commission Document No. 1479] 

Memorandum from Richard HElMS, ODP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Certain Questions Posed by the State Depart-
ment files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479) 
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11 September 1964 DDP 4-4795 [Commission Document No. 1479] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised) 
(Attachment to CD No. 1479.) 

11 September 1964 DDP 4-4796 [Commission Document No. 1479] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. 

15 September 1964 ODP 4-4801 [Commission Document No. 1493] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Concerning Jack RUBY {aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

17 September 1964 DDP 4-4823 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates; 
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas; 
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from 
Cuba. 

17 September 1964 
I 

DOP 4-4838 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: State Department Files. 

17 September 1964 DDP 4-4893 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Valeriy Vladimirovich KOSTIKOV. 

17 September 1964 ODP 4-4841 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD. (Regarding Agency approval 
for the publication of memorandum, dated 2 July 1964, 
concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.) 

30 
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18 September 1964 DDP 4-4847 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: COmmunications from the Department of State. 

18 Septem~r 1964 DOP 4-4848 

Hemorandwo from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens 
Harr;ed to Foreigners. 

18 September 1964 DDP 4-4850 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Passport and Visa Office. 

18 September 1964 DOP 4-4873 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Intourist Hotels in Moscow. 

18 Septe:lber 1964 DDP 4-4882 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Technical Examination of Photographs of Lee 
Harvey OSWALD's Application for a Cuban Visa. 

18 September 1964 DOP 4-4886 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR. 

22 September 1964 DDP 4-4921 

Hemorandw from Richard HELMS, DOP, to J. lee RANKIN. · 
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN. 

17 September 1964 DDP 4-4922 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE) - Fonner Cuban 
Consul. Mexico City. 
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18 Septe~ber 1964 DOP ~-4952 

11flllor.Jndu:ii fro:l' Rid:ard llEU!S, DDP, to J. lee H;\WW:. 
Subjer.t: lPP llarv~y 05'.-:LAO. (InforwJt ion !·egilrd i ng 
OSHALD's stay in Helsinki.) 

18 September 1964 DD? 4-4953 

Memorandum fro!fl Richard HEWS, DDP, to J. Lee RAWWI. 
Subject: Identification of Persons Appearing in fBI 
Photograph 11o. 0 33-46 (Co:nmissfon Exhibit :lo. 2625). 

1 October 1964 DO? 4-5110 (Comnission Document flo. 1532j 

~lemorandum frcm Richard HEll-IS, DOP, to J. lee RAfliWI. 
Subject: Joachim JOE:STE!I. 
[Copies to rBI • I&.ifS. State] 

13 October 1964 DDP 4-5275 

MemorandUil1 from Richard HEUIS, DDP, to J. lee !WI KIN. 
Subject: Publication of Documents Furnish~ to the 
Commission by the Central Intelligence Agency. 

16 October 1964 DDP 4-5334/1 

Memorandum for The President's Committee on the Uatren 
Commission Report. 
Subject: CIA's Role in the Support of Presidential 
foreign Travel. 

20 October 1964 DO? 4-5341 [Commission Document lb. 1545) 

Memorandum from Richard Ht:LMS, DDP. to J. lee RANKIN. 
Subject: Informaticn Developed on the Activity of lee 
Harvey OSRALD in Mexico City. 

29 October 1964 DDP 4-5558 

r-'.emor.1ndum from Richard HEU.IS. DDP, to J. lee RAiiKIN. 
Subject: Transmittal of OCR Publication: •roreign 
Press Reaction to the Warren Report", and follow-Up 
Report. dated 22 October 1964. 
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AGENCY OISSEM!NATIC~S TO THE F9I ET Al REGAADI~lG RUPIO~S AND 
AlLEGATiONS REGA?.;:;i:tG ?RES!:::~;n K.E:~~;EOY Ass:..sSI:iATICN. 

10 October 1963 OUt 74613 

Lee Harvey OSWALD, Contact with Soviet Embassy, Mexico 
City. 1 October 1963. 
Recipients: FBI, ~~~s. State, White House. 

· 23 November 1963 DIR 84915 

Info~ation relating to telephone call on 28 September 
1963 to Soviet ~oassy in Mexfco City. 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 DlR 84950 

·Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico Cityi 
Contact with Lee Harvey OS~O. 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 OUt. 84951 

CIA requests informat~bn relating to OSWALD's ac­
tivities· in Mexico City (from FBI interrogation 
of OS'IIALD) • 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 

Subject: Reported Anonymous Telephone Message. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 CSCI-3/778,826 

Subject: lee Harvey OS~ALO. Suspected Assassin of 
President Kenneqy. Encloses transcripts of tele­
phone calls made on 27 and 28 September and 1 and 
3 October 1963. 
Recipient: FBI. 

RET • 

. , .. ._ ................ ,..;r...~ .. .,..,,. .. -.- .. -·· 

I ..., ' 
I • .w 
--~· 



26 Noverber 1963 CSCI-3/778.829 

Subject: Same as above. 
(Comment: This dissemination may be identical with 
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to 
be the correct one. according to a copy of the docu­
ment in CI/SIG file no. 568.) 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85069 

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress­
man to Texas on 26 November 1963. 
Representatives of this Agency in Costa Rica suspect 
that Julio SUNOl leal, pro-Communist. pro-Castro deputy 
to the Costa Rican National Assenbly; will try to 
gather data in Texas to use in pro-communist-pro-Castro 
propaganda in connection with the assassination of 
President Kennedy. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85089 

Gilberta ALVARADO, a professed castroite Nicaraguan, 
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November 
1963 [sic - 25 November 1963] that "on 18 September 
1963 he saw lee Harvey OSWALD receive six thousand 
five hundred dollars in a meeting inside the Cuban 
Embassy in Mexico City." 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received a copy. [Warren Commission] 

26 November 1963. DIR 85176 

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun­
teered on ~Iarina OSJNALD by Moroccan student Mohamed 
REGGAB studying in ~est Germany). 
Recipients: FBI, State. White House; Secret Service 
received copy. 

26 November 1963 DIR 8S1n 

Subject: Telephone Communication between Duban Presi­
dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas. Cuban Am­
bassador to Mexico. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 
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26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10815. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10816. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the ,\1~ ... ~­
Whit~ House. (OSWALD's reported presence in Mexico 
City on 18 September 1963.} 
Recipient: FBI. 

21 November 1963 CSCI -3/778 ,881 

Subject: lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in 
Mexfco City. 18 - 24 November 1963. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 DIR 85182 

Subject: lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard 
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who 
was acquainted with OSWALD, made statements regarding 
latter to a close friend in Bern. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85196 

According to information from Nicaraguan Security 
Service, Gilberte AlVARADO Ugarte was a Nicaraguan 
intelligence source from 1962 to August 1963. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

27 November 1963 DIR 85199 

Information solicited from Gilberta AlVARADO Ugarte • 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 
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· ._ 27 November 1963 DIR 85222 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Bmployee of the Cuban 
Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with 
lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85246 

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information 
regarding Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re­
ceived copy. {Also relayed to S. PAPICH of the FBI by 
CI Staff on 27 November 1963.) 

27 November 1963 DIR 85471 

Subject: Rearrest of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI. State, White House. 

27 November 1963 DIR 85573 

Information from U.S • .Ambassador MANN for Secretary of. 
State RUSK regarding Ambassador HEP~ANOEZ, Cuban Am­
bassador to Mexico, and Gilberta ALVARADO. 
Recipients: FBI, State, White Hous·e. 

27 November 1963 · Unnumbered 

Information on Arnesto RODRIGUEZ relayed by telephone 
to S. PAPICH. . 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 Unnumbered 

Information regarding photographic coverage of Cuban 
and Soviet Embassies in Mexico City passed to S. PAPICH 
of the FBI. 
Recipient: FBI. 

28 November 1963 DIR 85657 

on 26 November a British journalist named John WILSON­
HUDSON gave information to the American Embassy in 
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london indicating that an "Mierican gangster type named 
RUBY" visited Cuba around 1959. 
Recipients: FBI. State, White House. 

28 November 1963 DIR 85662. 

Further interrogation of Gilberte AlVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commissionj 

28 November 1963 DIR 85665 

The Hague Station reports that on 23 November 1963, 
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to 
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy. 
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. lee [sic] who 
murdered President Kennedy. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 CSCI-3/778,893 

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN and 
Horacia DURAN Navarro. 
Recipient: FBI. 

29 November 1963 DIR 85666 

Acting upon an FBI request. the Agency requests AlVARADO 
be turned over to ~xican authorities for additional 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85668 

Highlights from the interrogation of Horacia DURAN Navarro 
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

29 November 1963 DIR 85670 

Sensitive sources ••• have reported that when the 
23 November arrest of Silvia DURAN became known to 

i. 
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal 
of discussion. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85691 

Series of anonymous telephone calls to the office of the 
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming 
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate 
President Kennedy. . 
Recipients: FBI, State. White House; Secret Service re­
ceived copy. 

29 November 1963 DIR 85714 

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85744 

Interrogation of Gilberte ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House• Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85758 

Translation of interrbgation of Silvia DURAN and 
Horacia DURAN Navarro. 
Recipients: FBI, State. White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85770 

Series of incidents which have produced a report 
alleging advance information on assassination. 
Recipients: FBI. State, White House• Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 Unnumbered memorandum 

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor 
that OSWAlD had made a bank deposit. 
Recipient: FBI. 

~SECRfT. 
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30 November 1963 CSCI-3/778,894 

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington 
Post suggesting two men involved in assassination. 
Rec:-pient: FBI. 

30 Novemb~r 1963 DIR 86063 

Gilberto AlVARADO Ugarte Admits his story a fabrication. 
Recipients: FBI. State, white House. [Warren Commission] 

3 December 1963 DIR 86496 

Information relating to OSWAlD's presence in Mexico. 
Recipient: FBI. 

1 December 1963 DIR 87667 

Re-interrogation of Gilberto ALVARADO concluded. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

9 December 1963 DIR 87731 

Richard BEYMER. American movie actor. in touch with 
Cuban Embassy. Mexico City. 
Recipient: FBI. 

I 
9 December 1963 DIR 87796 

letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging 
assassination arranged by Communist Chinese. 
Recipients: FBI, State, White House• Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

9 December 1963 Unnumbered Memorandum 

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity of 
a source who claims plot to assassinate Kennedy prepared 
and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans 
through intermediaries. {See JMWAVE 8658, IN 75902.) 
Recipient: FBI. 

12 December 1963 CSCI-3/779.048 

----------~----

Subject: WILSON, Carlos John (also: WILSON-HUDSON, 
John; WILSON. John Hudson.) 
Recipient: FBI. 
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12 December 1963 DIR 88643 

Subject: letter Relative to Assassination of President 
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica. 
Recipients: FBI. State, White House. [Warren C~mission] 

12 December 1963 DIR 88682 

Cuban Ambassador to France r~eived instructions not 
to comcent upon the assassination. 
Recipients: FBI. State, White House. 

12 December 1963 DIR 88747 

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI. State. White House. 

13 December 1963 CSCI-3/779,136 

Subject: Mex1can Interrogation of Gilberta ALVARADO. 
Recipient: FBI. [Warren ~ission] 

16 December 1963 CSCI-3/779.135 

.,c;;;::.._.- ----.....: 

Subject: Peter OERYABIN's Comments on Kennedy Assassination. 
Recipient: FBI • 

- ·- ·- 18 December 1963 DIR 89970 

Further Information on Richard Thomas GIBSON. 
Recipients: FBI. State, White House; Secret Service 
received copy. [Karren Commission] 

18 December 1963 DIR 89980"' 

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first 
interrogation. 
Recipients: FBI. State. White House• Secret Service 
received copy. [~arren Commission] 

27 December 1963 

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged 
by the Cuban Government and the Communist Chinese). 
Recipient: FBI. 



SECRET 

3 January 1964 Unnumbered ~randum 

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964 
regarding newspaper article ~Pearing in El Caribe 
on 27 November 1963 and possible connection with 
ALVARADO's interview in the u.s. Embassy on 26 No­
vember. 
Recipient: fBI. 

10 January 1964 CSCI -3/779,482 

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia 
OURAM. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

27 January 1964 CSCI-3/77~,729 

Subject: Possible Relatives of ~~rina Nikolayevna 
OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 January 1964 CSCI-3/778,814 

Subject: Jack l. RUBY, lee Harvey OSWALD. 
Recipient: fBI. 

4 February 1964 CSCI -3/779,817 

Subject: lee Harvey OSWALD. (fnformatfon on names. 
addresses. and telephone numbers relating to the 
Soviet Union.) 
Recipient: FBI. 

18 February 1964 DDP 4-0860 

Memorandum for the Director. federal Bureau of 
Investigation. 
Subject: Assassination of John F. Kennedy. 
(=In connection with our efforts to assist the 
President's Commission on the Assassination of 
President Kennedy by providing info~tion which 
might be helpful in interpreting available ma­
terials relating to os~·s activities abroad. 
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we have considered the entry with regard to attempted 
suicide. We consider this entry as being.of consider­
able importance and one ~hich might be subject to 
verification."} 
Recipient: FBI. (Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director. Federal Bureau of 
Investigation. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(" ••• 47 photographs which were among the effects of 
lee Harvey OSdALO, . • • • It appears that most of 
the photographs were taken in the USSR and depict 
Soviet contacts of OSWALD or scenes in the Soviet 
Union.") 
Recipient: FBI. (Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret Service. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Verification of entry in "Historic Diary" relating to 
OSWALD's attempted suicide.) 
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 

Memorandum for Mr. Thcmas l. Hughes. The Director of 
Intelligence and Research, Oepar~ent of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in "Historic Diary". 
Recipient: State. [Copy to Warren Commission] 

20 February 1964 CSCI-3/779,988 

Subject: lee Harvey OSWALD. {Information regarding 
Annette SETYAEVHA and UH ie May RAHH.) 
Recipient: FBI. 

22 February 1964 DIR 03101 

Subject: further Information Provided by Moroccan 
Student Mohamed REGGAB. 
Recipient: White House (attention Secret Service.) 
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11 March 1964 CSCI-3/780,344 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by ~~h~~ed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 
Reeipient: FBI. 

20 March 1964 CSCI-3/780,612 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Photograph of an individual closely resembling 
OSWAlD.) 
Recipient: FBI. 

16 April 1964 CSCI-3/780.881 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Information regarding lydia DYMITRUK.) 
Recipient: FBI. 

8 May 1964 DDP 4-2351 

Memorandum from Richard HElMS, DDP, to J. lee RA.~KIN. 
Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI. 
[Warren Commission] 

11 May 1964 CSCI-3/781,172 

Subject: lee Harvey OSWAlD. (Traces on Soviet names, 
addresses, and telephone numbers from an address book 
belonging to Marina OSWALD.) 
Recipient: FBI. 

13 May 1964 CSCI-3/781,282 

Subject: lee Harvey OSWALD. (Identification of 
photographs sent to CIA by FBI.) 
Recipient: FBI. 

15 May 1964 
Memorandum from Richard HElMS, DDP, to J. lee RA.~KIN. 
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in Processing 
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assassi­
nation of President Kennedy. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

43 

I 

I . 



.-...., 
I 

5 June 1964 CSCI-3/781,543 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla­
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter 
of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA M11ina.) 
Recipient: FBI. 

10 June 1964 CSCI-3/781,841 

Subject: Information Concerning Jack RUBY. 
Recipient: FBI. 

29 June 1964 
·~ 

CSCI-3/782,085 

Memorandum from Richard HELMS, ODP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier, Morocco. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

2 July 1964 OOP 4-3401 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RAPII<IN. 
(Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV.) 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

• 
27 August 1964 CSCI-316/00856-64 

Subject: No Indication of Subject's Defection Having 
Been Used for Propaganda by the Cuban Government. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

l September 1964 DDP 4-4600 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban 
Government. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

6 October 1964 CSCI-316/01.446-64 

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His 
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI. 
Recipient: FBI. 
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23 December 1964 CSCI-316/02545-64 

Subject: Aiiegation of Unidentified Scientist of 
Cuban Involvement in Assassination. 
Recipient: FBI. 

2 March 1965 CSCI-316/00925-65 

Subject: Marvin KANTOR. Possible Connection with 
Investigation of lee Harvey and Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 June 196!\ CSCI-316/02654·65 

Subject: Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. 

2 September 1966 CSCI-316/04482-66 

Subject: Rima ZMITROOK, lee Harvey OSWALD's In­
tourist Guide in Moscow. 
Recipient: FBI. 

14 June 1967 CSCI-316/03243-67 

Subject: Allegation of Oscar COOKTREAAS. _Mexican 
Newsman. That OSWALD Visited UNAH Campus Shortly 
After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to 
Visit Cuba. CONTRERAS' Statement of Dubious 
Credibility; Information Passed to Mexican au­
thorities. 

31 January 1964 

Subject: Information Developed by CIA on the 
Activity of lee Harvey OS~ALD in Mexico City. 
28 Septenber - 3 October 1963. 
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5 March 1964 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by !lo!J:u:r:-r>~ed ·i?·£GGA!l Relath'e to Marina OS\o!ALD. 

18 March 1964 

Subject: Article Alleging that OSWALD was interviewed 
by CIA fn Moscow • 

. 31 March 1964 DDP 4-1655 

Subject: Reports on Activities and Travel of Lee Harvey 
OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD. 
Enclosures include the following: 

l April 1964 

Teletype Message No. 87515, 29 November 1963 -
paragraph g - Marina SNETHLAGE. 

Teletype Message No. 85182, 22 November 1963 -
Remarks made by Richard Thomas GIBSON. 

Teletype Message ~o. 85665, 28 November 1963 -
Remarks Hade by Maria SNETHLAGE and Third 
Secretary Ricardo ~~TOS of the Cuban Em­
bassy in The Hague. 

DDP 4-1699 

Subject: Richard ThOI'Ias GIBSON. 

1 AprU 1964 DDP 4-17sl 

Subject: Mohar.rned REGGAB. 

4 Hay 1964 DDP 4-2256 

Subject: Additional Information on lee Harvey OSWALD. 
•A survey of Agency files indicates that all ••• 
information known to the Agency on OS~D's association 
(with communists or criminals, either in United States 
or abroad) has been made available to the Cornmission.a 

8 Hay 1S64 DDP 4-2351 

Subject: Marina OSWAlD's Notebook. 
(Compilation of traces on what appear to be Soviet 
names. addresses. and te 1 epr.one n!.lllbers fran an ad­
dress bOOk identified by ~4rina OSWALD as belonging 
to her.) 
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15 May 1964 

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination of President Kennedy. 

19 May 1964 DDP 4-2534 

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, U.S. 
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi­
dent Kennedy. 

22 May 1964 DDP 4-2624 

Subject: Anonymous Telephone Calls to United Stat~s 
Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned 
Assassination of President Kennedy. 

27 May 1964 DDP 4-2688 

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of 
Plotting the Assassination of President Kennedy. 
(Comment: letter received at U.S. Embassy, Stockholm.) 

1 June 1964 DDP 4-2741 

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte. • 
Enclosures: Out Teletype No. 85089, 26 November 1963. 

3 June 1964 

Out Teletype No. 85199, 27 November 1963. 
Out Teletype No. 85662, 28 November 1963. 
Out Teletype No. 85666, 28 November 1963. 
Out Teletype No. 86063, 30 Novem~er 1963. 
Out Teletype No. 87667, 7 December 1963. 
Memorandum, 12 December 1963, Interroga-

tion of Gilberto AlVARADO. 

DDP 4-2769 

Subject: Documents on lee Harvey OSWAlD Furnished by 
the Soviet Government. 

4 June 1964 DDP 

Subject: Information Developed on the Activity of 
lee Harvey OSWALD in Mexico City. 
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10 June 1964 

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

12 June 1964 

Subject: letter Relative to Assassination of 
President Kennedy sent to United States Embassy 
in Costa Rica. 

29 June 1964 DDP 4-3347 

Subject: Investigation of Allegation that OSWALD 
was in Tangier, Morocco. 

2 July 1964 DDP 4-3401 

Subject: lee Harvey OSWALD. 

28 August 1964 DDP 4-4479 

Subject: Konsta~tin Petrovich SERGIEYSKY. 

1 5 September 1964 
o.l 

DOP 4-4808 

Subject: Information Concerning Jack RUBY (.aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

17 September 196f DDP 4-4839 

Subject: Valeriy Yladimirovich KOSTIKOV. 

17 September 1964 DDP 4-4922 

Subject: Eusebio AZQUE- Former Cuban Consul. Mexico City. 

18 September 1964 DDP 4-4953 

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI 
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625). 

-~---- ...... 
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Intelligence Sources on Oswald's Visit 
to Mexico City in 1963 

From the time the !·lexica Station was opened i ......._ _ ___, 

until the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station in 

the Station had developed a support apparatus to exploit 
'---....! 

leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella 

type project (liPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three 

photographic sites, a mobile surveillance team and a mail inter­

cept operation. 

Telephone taps (liFEAT} were placed by 
'-------....1 

the local telephone company who was handled by a Station case 

officer. The number of lines tapped was limited only by the avail­

ability of a listening post nearby and the availability of language 

(English, Spanish, s~viet. Polish. Czech. etc.) transcribers. 

Generally, these were Mexican or Mexican-American recruited agents. 

Three photographic sites were handled by a Station case 

officer assisted by technicians on TOY from Headquarters who 

advised the Station on the best types of cameras. films, and con­

cealment devices. These operations had sub-crypts under project 

liPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICAllA). LIMITED was a 

fixed site directly opposite the Soviet Embassy (across the 

street) which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The 
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of the 

Soviet compound and the LIMITED site was diagonally across a 

double laned street on the southeast corner of that block (See 

attached diagram). LIMITED was the first photo base and opera­

ted strictly on an experimental basis in the early stages. This 

base, however, was closed when the Station received word that the 

photograph of the •unidentified manu was being released by the 

Warren Commission. LILYRIC was an alternate photographic base. 

It was located in an upper story of an apartment building on the 

same side of the street as the LIMITED site but in the middle of 

the block south. It had a planted view of the front gate of the 

Soviet Embassy. liCAlLA, the third photographic site, was located 

1n one of a row of four houses on the south side of the Soviet 

Embassy compound. This site overlooked the back garden of the 

Soviet Embassy compound. The purpose of this operation was to get 

good identification ~hotographs of Soviet personnel. The three 

photographic sites were managed by a recruited agent who was a 

Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father 

(deceased). This agent collected the film from the LIMITED and 

lilYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and 

printed into 8 x 10 contact print strips. liCALlA film was ori-

gina11y processed in the Station but in early due to the 

resignation of a technician. this film like that of liMITED and 

lllYRIC was processed on the-outside by a recruited agent. 
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Mobile surveil lance was c nnducted by two American 

staff officers. These two officers organized a surveillance 

team of six recruited agents which used late model cars and a 

panel truck for surveillance. The team could be activated by 

radio from the liMITED site whenever someone of interest left 

the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of 

the liMITED site since they had been issued liMITED photographs 

for identification purposes. 

The Station also conducted a 
~......... ___ _, i 1 intercept 

operation, liBIGHT, which was handled by an American case officer. 

selected letters from a sub-agent 
I I ~--------~ 
'----;:::==-----,1 

2. ~=~t!!9.!e: 
overage was unreliable and insecure as charac-

t that time. The terized by the nature of the 
~~~~~------~ 

Mexican Direction of federal Security (DfS), 
L_ ______ _, 

was a hip-pocket group run out of the Mexican 

Ministry of Government. This Ministry was principally occupied 

with political investigations and control of foreigners. Their 

agents were cruel ...... u ..... I 
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The listening post had 30 lines connected at one time. The 

transcription room was staffed In 

1961, because of mismanagement by the Mexican principals, 

the Station Chief, himself, became the project case officer. 

A Station officer assisted him in the daily supervision of the 

listening post and in picking up the transcripts and the tapes. 

There was also an American technician inside the listening post. 

3. Oswald Coverage: 

In 

for the telephone numbers of the Soviet, 

Cuban and Satellite Embassies 

age. The Station immediately 

soon thereafter connected five Cuban lines. five Soviet lines, 

three Czech lines, two Polish ·lines. and one Yugoslav line. At 

the listening post, a live monitor made short summaries of con­

versations of interest which were then included in a daily re­

sume for the Chief of Station. Later. when a reel was completely 

recorded, full transcripts were typed and passed to the Station; 

however, there was usually a time lag of a day or two. Reels 

which contained Russian or a language other than Spanish or 
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English were taken to another location for translation and 

typing. Mr. Boris Tarasoff did the Russian translations but 

because of the volume of Russian conversations. the trans-

lations usually ran about a week behind the date of the con­

versation. All transcripts ~~re made in either Spanish or 

English since the Chief of Station could read only these two 

languages and because he personally screened the transcripts 

for operational leads. 

As soon as the Station learned that an American iden-

tifying himself as lee Oswald phoned the Soviet Embassy. Miss 

Ann Goodpasture of the Station started screening all photographs. 

However. here again. there was a backlog because the photographs 

were picked up three times a week. but those picked up were usually 

for dates a few days before since the technician who was proces­

sing the film did so on a night-time basis. Further. photographs 

were not made initially until a camplete roll of film was used. 

later this was changed and the operator cleared the camera at the 

end of each day regardless of amount of unused film remaining. 

The instructions were to cover the entire work day (office hours) 

and to photograph all Soviets. their families. all foreigners. 

and cars with foreign license plates. Human error did occur but 

generally the agents were conscientious. The Cuban Embassy cover-

age had more sophisticated equipment using a pulse camera which /. 

frequently developed mechanical difficulties. 
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Oswald came to the attention of the listening post 

operators from a tap of the Soviet line. It was picked up and 

taken to Mr. Boris Tarasoff for translation because the caller 

was trying to speak in Russian. There was some delay because 

Station personnel waited to review the photographs coincidentally 

with the typed transcript. 

4. Airport Coverage: 

This i~ discussed at Tab B. 
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In the course of the research effort leading to this general 

report. there were newspaper stories relating to the assassination 

of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been 

based on specially designed stories emanating from the House Select 

Committee on Assassinations. At the time of their appearance they 

were the subject of comments prepared in CIA. These newspaper 

stories and the comments are attached. 

The following newspaper stories and comments are listed below: 

Tab G.1 Jack Anderson column on 6 Hay 1977 alleging 
CIA activity in Dallas, Texas in 1963. 

Tab G.2 Jack Anderson column on 20 January 1977 
alleging that CIA is tied to a false Oswald 
story. 

Tab G.l Norman Kempster story on 1 January 1977 
alleging that CIA withheld data on Oswald. 

Tab G.4 Clare Booth luce involvement with Cuban exiles. 

Tab G.S Ronald Kessler story on 26 ~ovember 1976 
alleging CIA withheld details of Oswald tele­
phone calls, with report on handling of documents. 

Tab G.6 John Goshko story on 13 November 1976 alleging 
that Oswald told the Cubans of his plan to kill 
Kennedy. 

Tab G.7 Tabloid Midni t st~ry on 2 August 1976 
regardin d Castro. 

Tab G.8 -io:Wjjasfhci0in1Stonde;P=aostti
0
story on 1 October 1976 concerning 

~ n of possibly inte~viewing 
lee Harvey Oswald in 1960. 
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VIA 
FRO:·! 

SIJBJ£CT 

REfEREiiCE 

Dir::ctor· of Ccntr·,d Ir.t!:!ll i;::~.::<: 

D~puty Directl)r· of Central int=.:lli~~~c~ 

John II. \-Ia 11 er 
Inspector General 

Jack A'lderson 6 l:~y 1977 Coh.:::.1 Entitl<!d 
"Odd CIA Activity in Dallas in 1953" 

OLC l·:ar.oran<!t.•m fer Director of C~ntr;:~l 
Intelligence- CLC 77-lSio (~ttached) 

1. Action Reg•;est'!d: f~one, fot infor,:-:aticn only. 

..... --

2. Ba~d< und: The attach~d Ja:.:k Ar!c!erson col•;:m is a 
mixture of so~~ act and error. At least portio::.; of it S<?Cf;: 

to have been 1eahd by so:r.eone conr.cctcd uith the Hous"? S~le~t 
to~ittee on Assassinations. 

3. factual information on •natters ccver·ed in the article 
fo11m .. s: 

a. Alph<: €'5 was an <:nti-Castro Cu~an E:dl~ 
Organization. Antonio \'eciana t-as one of its 
founders. Vcciana contacte;J the J'.gency on three 
occasions for assistance in an assassir.~tion plot 
against C~stro {Oecc~ber 1950; July 1~52 and April 
1966). On each occasic!1 h~ \~a:; turr~;J ~J~·:n. T!l~ 
Ar;ency had r.o responsibility for or sponso:·sh: 11 of 
Al:>ha 66. 

b. Veciana t;2S n~:"l~st-.::i··:d in ti1:~ Jn:-m<·Sl:!nricc 
P.~g i c; tt-.:t b:,• the tl. S. A"r.•J fot· the pedo1 ::ove:;;:.~.-
1952 to J•Jly 14!:<56 at 1r;hich tir.1a ha 1r.-:~s te:--::~ir:<&!:ed 
\fith:>ut pn:~ju:licc. 

c. Ve:::ia.na re:n··t::.::l1t collabJr.:te:-1 \·;itil a Cub:;:t 
(;.)·1~rnr.-"'!nt Int~n ig~m:a Officer. C':.liller~:> Ruiz, in· 
co:m:-ctio!'l '::iti: r.lphJ 55 <:cti•:iri~s. P.•Ji! is tl..!i"t"i:'(~ 
to a c:o~t:=ir! oi \'ccia:1-1. 
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d. Ar.0ers'J:; ·=-tt~··,ts t'J C'l:::-:·.:~ c'm:- 1-:--~~---~s 
ti5'l:)P ~tith C!A in 0Jl1as; nQ,;~p?.:;:!:"S ir 0:: '!~:; 
hiive tr~cd to identify Bisho;> ,;it:o o::r DCD rc;:r·<!-
sentati·H~ in 0.::11-:!s. :-lr. J. l·::~Ho·· 1::>-ji"C. ;.~-
cording to cur recor~s. ~o h)~n:y 0fficer3 e~~r 
cs::d th~ nar,::! of l·::uds Bi si:op i'$ an ul ias. i:o 
one n<lr'l~d f·!orris Bishop \iJS ev<:r t:':'ploy;:,c! 1-t.i· the 
Agency. 

e. The FBI identified the three n:en ~-:ho 
visited 1-~rs. Cdio. Lee Harvey Os.;ald \·tas not 
one of th~. The \larr-en Co.-:-mission \·;ao:; s"t is­
fied th:lt O~· .. alc! could r.ot Mve bee:1 in Dall:!s. 
at the time of the visit. 

Attachtr.ent - 1 

Distribution: 
Ori9ina1 - Director of Central Intelligenc~ w/att. 

1 -Deputy Director of Central Inte11ig:::n~e \·J/ltt. 
1 - Assist:1nt to the Cirectcr (?u!Jlic Mfair·s)t~~~:/att. 
1 Office of legislathte Cc!,;•!sel \-t/att. 
1 - Office of General Counsel wjatt. 
1 ~ Executive Registry \-1/att 

1 IG Subject "1/att.' 
1 - IG Ct.rono ~-~latt. , 
1 - J.L.leac!~r Chrono w/att.:....-...,......... 

OIG/J.l.lead~r:aal 
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~tEMOR.\~.oi.m Fl~lt: D::11uty llircctor for (:perarion~ 

FRO'·! 

SUBJEClS 

Rayaond ~- ~arrcn 
Chief. L~tin Acerica Di\'ision 

"' ,\. J::ack Anderson ZO Jan:.~ary 1977 Colu:::n 
Titled "CIA Tjed to false (1:;\;alt! Storr" 

B. Identification of the Mr. X in the 
Anderson Colu~n 

1. The attached col!a:1n, Clttng the testimony of a ~-ir. X', 
alleges th1t a CIA ag~nt tried to lin~ Oswald to Cuban intelli· 
gence officers in ~lcx.ico. Th~re is, of course, no subst.ance :~ 
the colur.:n's allcg:Hions. The colu:.:t iJentifies the source as 
~lr. X because of ::attcC!pts or. his life, but suhs('qucntlr gin~::; 
enough inforon:n:ion on ~lr. X to esta~lish his idt'ntity. · 

2. According to the Anderson colu~n. Nr. X ~as first r~t 
by his ClA contact in Hav~na before relations xith U.S./Cu~a ~ere 
severed. Nr. X had helpcJ to organi:c bank accountants to cn­
bezzle Cuban governaent funds to fin~~ce anti-Castro cause~. 
Mr. X was reportedly recruited hy a ~orris Bish~p (CI~ contact), 
to~lan an att~mpt on Castro's life. The plan •a5 to fire a 
bazooka from a h~arby ::apart~e~t bui.ldi~g ~bilr Castro ~as d~li~cr· 
ing one of his ~3r3tho~ speeches. ~ccorJing t~ the AnJcr~o~ 
colu~n. the pl~t ~as disco~cred by Castro's poli~c and Mr. X 
escaped to ~li3mi. Mr. X alsc reporte~ly tried to assas:sin~!e 
Castro in Chile in 19il ir. lca;ue 'dth thE:' \'enc::.u•.•lan luic; res:!..:<~ 
Carriles, ~~~~ i~ no'' hein~ J~tained in Cou·acas for the 6 lh.:-~!Jc:· 
Cuhan.1 airlin'-' h-:H1bin~. The .\r.der5on ccolu::m ~nds t>ith tht- :·cpo~·­
that ~1r. X "'"tkcJ fer CL\ until 19"'3 for expenses, hut ·~,:1s !';tic 
szs:s.ouo in ~.:ash br :.:lon·is Bishop ~·h·::t hc ,,·ns tC't·:oinatcd. 

ti:\R~I:~G :::"'~TICE 
I:HHUGE:\Ct: SO:li{C!:<; A~ll 1-IHI!il:lS -~~\-"01.\T!l 

s .: c r.. F. r· El l'·IPIJH 
Cl.. B'l 025~:;1 
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r· """'\ 3. Frot:1 the :-~h.n·c description of !·lr. X, it is rca~on;1h!y 
-le:tr that :.Jr. X is Antonio Carlo:; \Tt:L\:'J,\ Blauch (.?nJ -.312~HdJ). 
\'ECl.\ii.\, an a:.;:->istant hank m:magcr anJ l':l"t prcsi,!cnt of a 1 ic 
nccount:wts :fs;;o~iation in ll:n·ana, first cont;~ct•::.! C 
in ltcccr.1her l~lt>ll \,·lwn he asked the ll)S, at that ri:-:~~·r_.;:..;;_:_..:..:..:;.:....:....:..:..:..:::.::....__..., 
to help in nn assassination plot against Castro. 
for visas for ten relatives of the four cen assi~~cd to kill Castro. 
and also requested four Ml rifles with adapters f~r gr~nades plus 
eight grenades. The COS did not encourage VEC!A~\ and su~scqucntlv 
checked with an Emhassy officer who reported that ~lCIA~A h~d made· 
sit:~il:ar "tvild-eycd" proposals to hin. On 23 ~;ove:::hcr 1961 the 
r.liani Ne\115 puhlishcd a rcport of an unsuccessful :lttcmpt hy Antonio 
VECIA~A to kill Castro. VECIANA reportedly had ~rranged to 
assassinate Castro 3nd Cuban President Osvaldo Uorticos on 5 October 
in Havana, but the bazooka he was using failed to fire. 

4. There has been no Agency relationship ~ith VECIANA. A 
POA, \ihich ~•as brantcd for his use in para-nil itarr affairs in 
January 196Z, expired in November 196~. VECIA~A ~as horn on 
4 October 1935 in Havana. He \-:as a ncf.lber of the People's Re\c·o­
lutionary Movement, an anti-Castro croup in Cuba during 1960-61, and 
,,•as one of the founders of .r\lpha-66. A certified puhlic acct::!untant 

· by trade, VECIA~A Kas with A.I.O. in La Paz in 19~8-72. VECI~~A 
was registered in ISR to the U.S. Ar~y in November 1962 and he 
was terminated hithout prejudice in July 1966. Ca 23 July 1962 
VECIA:-lA \\as interviewed, at his request, by l·lr. li:t.rry Real fro~ 
the· DCD New York office. VECI.r\~A as~ed Real to 3rrange a mee:ing 
with a senior CI~ officer to discuss Alpha-b6's plans to assassinate 
Castro and to request CIA's assistance (U.S.SlOO,ODO; 10,000 Cuban 
pe~os; 48 hand grenades). There is no indication that ibis request 
vas ever acted upon hy CIA. 

~s. In April 1966 a LA Division officer, using 
the alias John Livingston, met VECl~~A in Kev or~ 1 • he 
meeting wa~ arr:m~ed by a retired naval officer, Jaoes Cogs<>ell ~ 
\\"ho had informed Chief \'ill Division that he h:1J i:tformation of \·alnc 
conce>rning Cuba. t·ihcn~ arrived in ~cw York Ci tr for the meeting, 
he was introduced by C~ 1 to VECI.-\N.\. He ir:Lle<liately launched 
a discussion of the Cub:1n political situation :~nd noted his strong 
feeling thar thc:- only solution ,,as the assassination of Castro. 

I jadvised \"Ec:J,\NA that he was in no position to provide hi::l \with 
as~nstance or encuural!C him in an :1S$as::>ination ;!ttc111pt and ~~>a::o onlr 
intc:-rested in gatherin~ information 1.-hich he th.:>u~ht w:ts the purpose 
of the meeting. VECIANA subscqu.:ntly said th:.~t hi~. r?ol'i:n:ltc Felix 
ZASAI.A, a Cub:tn r(!fugcc, haJ ~xccllcnt contacts ill Havana. It :\as 
clear toj lhowevcr, VECIAN~ wa~ atte~pting to use ZABALA poten-
tially to get . gcncy finan~ial support for his cr~anization. 
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\"l;t:J:\:'.1:\ .:HI_I!!!L":'lc:"d that )511,;.:-:-:-...:._..:.:....::; hi he necd\.•tJ tn ).!~t hi.S 

• ;H:tio;itie!' off t!u: ,.:round. ill'.licatcd to \'ECI.\:H that he 
·''ouhl look i1~to the : \1~,\LA m•• c and l>ould proh:d1 l:; arran;;e f:>r 
Z:.\B,\1.,\ to be ·..::·mtactc.J in Pucno !nco. 

fi. 1~cre is no indication in the file that any Agency officer 
in contact tdtll. ·Vf.Cl:\:11,\ ever used an alias ~:orris Bishop. Thcre is 
no ~lot·ris Bisi:cp li!=tcd in tt·ue nanc in the i!DO roll~. There 1-:as 
never any cout"ractu:~l relation:::hip •>'ith \"ECI.\~.\ :md ht• was not 
paid CIA funds. 

7. On li January 1977 a saniti:cd copy of VECI:\~.\'s 201 file 
was made avai1~ble to staffers froQ the Senate Select Co~mittce on 
Intelligence. 
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10 Ja."U.lary 1977 

!-IBIJR.\\ll.N roR: Olief, Counterintelligence Staff 

FRC'-'1 Russell S. ilol~~s 
CI Operations Grocp 

Article by ~o~ K~ster Appearing in 
the Los . .\."ll!eles Ti::es of 1 Januarv 19ii 
a.'ld Enti tleC. "CIA i\i t.i.l}eld Data on Os"'-a1d" 
(copy attached) 

In light of the inac.:u.rate and misleading statements 
attributed by l.:e!rpster to Sprague. the foll""·bg co::xnents are 
offered in re~uttal. 

·a. 'The CIA 1oithheld f~ the FBI for almst 
t\o'O months 1n 196.> lnto!!".atlcr. t:.at Lee r.:srvey US'Io-ald 
had talked ,.·ah Ci.!han and :xn-:et ottlc:l.a!s aoout his 
desire to Yislt t.l1ose countnes ••. " 

Cement: Oswald's nax:~e did not surface in ~le::dco City until 
1 OCtober 1963 wen a hitherto ~ mle telephoned the 
Soviet E::bassy. During this telephone call. t.":e caller identi­
fied himself as "Lee Oslo-ald." Cr. S Cctc:ber 1!?63. the ~le::dco 
City Station cabled to Headquarters the highlights of the 
transcript of the con\"ersation. 

(1) On 1 October 1963, an ...Wrican male 'hho 
spoke broken Russian and said his nar:e 'lo"3S Lee 
Oslo.-a.ld (phonetic), stated he ... as at tile Soviet 
Etba.ssy on 28 Septeti>er ....::en he spoke hi t.'lt a consul 
'lobom he belie\"ed to be \"aleriv Yla.d.L'"liroYich 
Kostiko\·. 05\.-ald asked tbe sOviet guard Ivan 
(l)yedkov. ...no ans1o-ered, if there ~o-as anything new 

ing a telegr.c to ;iashington. Cbyedkov upon 
g said nothing had been recei\"ed yet, but 

the request had been sent. 

(2) ~~xi co Stat ion said it had !).'lotographs of 
a male ...no awea.red to be an . .\J::Ierican entering the 
Soviet Et:lbassy at 1216 hcurs. lea••ing at 1Z2l an 
1 October. His apparent :1g1e 1o-as · 35, athletic 
build, about six feet. receding hairline, balding 
top. tiore khakis and sport shirt. 
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(3) ~ local dissemination 1o·as being made by 
the Station. [~~XI 6~53 (IN 36017), B October.] 

CNote: Cablese has been rendered here into readable English, 
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and 
pseudonylli.S ha\-e been om:i tted or put into clear text.) 

The above information "'-as received in Headquarters on 
9 October; the following day Headquarters incorporated this 
info~tion in an electrical dissemination to the Federal Bureau 
of Investigation, the Depart::~ent of State, the Depan:ment of 
the Navy. and the Ii:111igration and Naturalization Service. 

(1) On 1 October 1963 a reliable and sensitive 
source in ~~rico re:JOrted that an American male 
~oho identified himself as Lee Oswald, contacted the 
Soviet E.T.bassy in ~lerico City inquiring whether the 
Embassy had received any news concerning a telegram 
"hich had been sent to Washington. The American 
was described as approximately 35 years old, with an 
athletic build, about six feet tall, with a "receding" 
hairline • . 

{2) It is belie\-ed that Oswald may be identical 
to Lee Henry [sic] 05\.ald, born on 18 October 1939 
in New Orleans, Louisiana, a forner u.s. ~Iarine ...no 
defected to the Soviet lllion in October 1959 and later 
made arrangements through the United States Embassy 
in }.bscow to return to the United States with his 
Russian-born wife, ~Iarina Nikolae\na Pusakova [sic] 
and their child. 

(3) The information in paragraph (1) is being 
disseminated to your representatives in ~~xico City. 
kry further information rec:ei ved on this subject 
will be furnished you. This information is being 
made available to the !::migration and Naturali:.ation 
Service. [DIRECIOR 7-1673, 10 October 1963.] 

(Note: It should be pointed out that for some unkn~n reason 
the Headquarters desk responsible for making the dissecination 
neglected to include the infur::Jation that Oswald had visited the 
Soviet E:t>assy on 28 Septemer 1963.) 

It VcB.S not until 22 ~ove::ber 1963, lohen the Station initiated 
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy 

- _ .......... 
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that the Station learned that Oswald's call to the Soviet E~assv 
on 1 October 1963 was in connection with his request for a visa · 
to the USSR. Because he lo<mted to tra\'el to the USSR by way of 
Cuba, OS'hald had also visited the CUban E-rbassy in an atteq>t to 
obtain a visa allowing him to transit Cuba. 

Inasmuch as OSloo-ald was not an investigath-e responsibility 
of the Cl-\ and because the Agency had not received an official 
request from those agencies having im-estigath·e responsibility 
requesting the Agency to obtain further information, the Station 
did nothing other than ask Headquarters on 15 October 1963 for 
a photograph of Oswald. [1-IEXI 6534 (IS .10357). 15 October 1963.] 
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department 
of the Na'IIY for a photograph of os ... -ald. [DIRECI'OR 77978, 
24 October 1963.] It .,.'35 not until 26 :\o\"e!!'ber 1963, however. 
that the Xa'lr-y Departnent apparently responded to thls request by 
sending directly to the ~Sex.ico City Station a photograph of 05'1\ald. 

In response to a question from the l\'arren Cor.mission, the 
Federal Bureau of Investigation, on 6 .-\pril 1963 stated that: 

------ _ .. ____ --. 

'"The im-estigation of OSloo-ald in 1963 prior to receipt 
of the Central Intelligence Ag~ncy c~ication 
dated 10 October 1963 "'·as directed tOftard the primary 
objective of ascertaining the nature of OS\oo-ald's 
sympathies for, and connection "dth, the FPCC (Fair 
Play for Cuba Cor:mittee) or sub\·ersi\-e eler:Jents. The 
Central Intelligence Agency ca:::unic:ltion "'hich 
reported that a man, tentatively identified as Oswald, 
had inquired at the Soviet E'!lbassy concerning a 
telegram "'nich had been sent to l\"ashington did not 
specify the nature of the telegr.m. This contact 
with the Soviet Er.lbassy interjected a new aspect into 
the investigation and raised the obvious questions of 
"Wily he t.-as in ~Sex.ico and exactly "'nat "'ere his 
relaticns with the So\'i.ets. Hoft·ever. the information 
available was not such that any additional conclusions 
coUld be dra"'n as to 0Sft-ald's sympathies, intentions 
or acth'ities at that time. Thus. one of the objectives 
of the continuing in\"estigation ,.,'35 to ascertain the 
nature of his relations with the Soviets considering 
the possibility that he could have been recruited by 
the Soviet Intelligence Services. The Central 
Intelligence Agency c::a:r.runication. dated 10 October 1963, 
stated that any further infom.ation rKeived concerning 
Oswald "'-ould be furnished and that our liaison repre­
sentatives in ).Sexico City were being advised. On 
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18 October 1963, one of our FBI liaison repre­
sentatives in >1e:dco City was furnished this infor­
mation by Central Intelligence Agency and he arranged 
follow-up with Central Intelligence Agency in ~1exico 
City for further information and started a check to 
establish Oswald's entry into ~lexico. Subsequent to 
the aJsassination, Central Intelligence Agency also 
advised us of Oswald's contact with the Cuban Em.bassv 
in Mexico City at the time of his visit there." · 

[Commission ~xhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankin, 
dated 6 April 1964).] 

b. "Chief Counsel Richard .l.. Sprague said that t.'fote 
committee staff had learned that a CL\ message des­
cribing Oswald's activities· in ~·!e.:dco to federal 
agencies such as the Fa! had been rehTitten to elimi-
nate anv mention of his request for Cuban and SOviet 
visas. Tiw message ,.,.as s~nt m Octooer, roore tnan a roonth 
before the Noveiiiber 22,1963 assassination." 

CoJmnent: It is not CL-\ practice to disseminate raw infonnation in 
the form it is received from the field. Field reports are received 
in Headquarters \\"here they are first reviewed by the action desk. 
The infonnaticn is then written in a form suitable for dissemination 
to the intelligence community, including additional information, 
-~f available, from the Agency's central counterintelligence files 
to make the report more meaningful to the rec_ipient (s). 

Upon learning that on 1 October 1963 a., American identifying 
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the ~!exico 
City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of 
Oswald's conversation with the Ernbassy. Because the Station at that 
time did not know that Oswald \oo"3S Lee Harvey Oswald and that he had 
come to Mexico to apply for visas to the So\iet Union and Cuba, the 
Station reported only that information obtained through telephone 
tap operation against the Soviet Errbassy. 

On 10 October 1963, the day after it received the infot'lNltion 
relating to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy, 
Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi­
nation to the comnunicy and included a brief sumnary of biographic 
infOrmation obtained from central counterintelligence files on the 
possible identity of Lee Os,.-ald. Since Headquarters had no indi­
cation before 22 ~ovell'ber that Oswald had gone to ~Texico to apply 
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any 
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mention of Oswald's request for such visas. 

Within its limitations and capabilities, ~1e:dco Station had 
complied with the Agency regulations pertaining to reporting on 
Americans abroad. The Station had informed Headauarters which in 
turn had alerted those agencies with an investigative or policy 
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters 
also instructed the field station to inform the local representath·es 
of those agencies. 

As mentioned above, the action desk in Headquarters neglected, 
for unknown reasons, to include the fact that O~ald had visited 
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been 
included it would have indicated to recipients of the report that 
OSliald had more than a fleeting reason to be in contact with the 
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 September 
contact and the subject of the telegram to Washington were, at that 
time, unknown. 

c. "The CIA's decision to w-ithhold information 
was reversed shortlv after Kennedv was killed." 

CoTl'IIOOnt: This statement is patently false and misleading. It is 
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representati\~S 
in Headquarters on 24 ~ovember 19i6, i.e., "he will not prejudge the 
Agency for any sins of 'omission or ccmmission'." 

. ·. d. ·"§prague told a press conference that it WclS 

~ssible without roore infomation to know Khv the CL.\ 
a censored 1ts own message. 

.. ·~ 

Comment: If Sprague needed more information, why did he not ask 
the Agency for an explanation, instead of making it appear to the 
public that the Agency has been dishonest in its dealings with the 
~telligence community? 

e. "But he said the incident raised tw·o interesting 
auestions: what might the other a&endes have dOne 

ifferentlv if they had been more tullv info~J, and 
to.'fiy did the CIA decide to remO\·e 1 information that was 
considered oortinent enough to be out in an initial 
draft of the message?' •r- · 

Col!lllent: As already mentioned, the Agency did not know initially 
1oo'hy Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963 • 
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It was only after the news of the assassination had reached the 
Station that the Station initiated a review of its holdin~s. As 
a result of this review, the Station learned that 0~4ld had also 
visited the Cuban Embassy and that 0~-ald' s contacts ,,.-i t."l the two 
ermassies were in connection with his desire to travel to the 
Soviet Union by way of Cuba. 

As to ... nat "other agencies" might have done had t.'-.ey had more 
infonmtion, attention is drawn to the FBI's cor.ment i:1 resoonse 
to the Warren Cor.mission' s question. According to t."'..e FBI's 
response, some investigation had been initiated on or about 
18 October in Mexico. By the 25th of October. FBI hea.1qua:-ters had 
informed its field office in New Orleans "that another Agency had 
determined that Lee Oswald was in contact with the So1'iet Embassy 
in ~lexica City in the early part of October 1963." 'ibe Xew Orleans 
field office in turn infonned the Dallas office '~>nic."l ?:ad juris­
diction O\~r Oswald's place of residenc~. (For furtr..er cietail, see 
IV H 447 and 459.) There was, ho-wever, no request, o"f:idal or 
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in 
\\'ashington for further details as to Os;.cald' s presence in ~lexica 
and his reasons for contacting the Soviet Embassy. 

Co1m1ent: Sprague's characterization "a fonner CL\ agent" is probably 
In reference to David Phillips. The latter's "revelations" to staff 
investigators (and also to Ronald Kessler) ... ·ere unforn.na.te to say 
the. least, in that they were inaccurate, so far as we know. There 
is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a 
deal with the Soviets in return for a free trip to the USSR. The 
"additional witnesses" in ~lexico, it is believed, are Boris Tarasov 
and his wife, both of whom had been under contract .,.i t.'l the Agency 
in 1963. We have not been informed, officially or othe~~se, by 
Sprague 1onat Phillips and the Tarasovs told the staff investigators. 

g. " 'These witnesses had never been so ht a..-t 
before by any investigative b . , non."l tanainil: t.i.e 
fact that thev had imoortant information ccnce~~g 
state..--ents bv Lee Harvev Oswald L'l =·le:dco within c.J 
davs of the assassinatiOn of President KennedY. I the 
report said." 
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Cmnient: If "these witnesses" include people other than the Tarasovs 
· lt woUld be impossible, at this time, to make an appropriate comment. 
The fact remains, ho\oooever, that if Sprague had obtained additional 
details. he should hold such info~tion and not make it public 
tmtil the Agency has had a chance to review it and conment. There 
are many examples in the Oswald files of statements made by people 
claiming to have knowledge of Lee Harvey Oswald "'hich have been 
proven to be fabrications. One such person was Gilberte Nolasco 
A 1 v a r a d o Ugarte who, on ~6 ~ovember 1963, came to the U.S. 
Embassy in ~lexico City. He clain:ed he had been in the Cuban 
Consulate in ~lexico City on 18 Septerrber 1963 \oonen a man he later 
recognized to be Lee HaT\~y Oswald received $6,500 in cash to kill 
an important person in the United States. After thorough investi­
gation by :.lexican authorities, the ~lexico City Station, and the FBI, 
it "~ concluded that .~varado had completely fabricated his story 
about r ;wald. 
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MH:O!WlDUM FOR: Director of Central Intelligence 

VIA Deputy Director of Central Intelligence 

FR0!1 John H. }:a11er 
Inspector General 

SUBJECT President Kennedy Assassination - f~rs. luce Story 

1. Action Required: None; for information only. 

2. Background: In 1975, ~Irs. Clare Boott;e luce telephonically 
informed Director Willia~ C~lby of su~;ort she had rendered to certain 
Cubans wno were conducting their o;.~n independent o;:>erations against 
the Castro Government in 1961 and 1362. :·Irs. luce s ta tej, that she and 
~lr. William Pawley, an American financier lo:1g associated \•ith the 
Dominican Republic, helped finance a ~~torboat for three Cubans. The 
three Cubans. concurrently, were members of.a CIA supportej Cuban 
exile organization. After the 1962 missile crisis. all resistance 
groups against castro were ordered to cease operations. At this tirne, 
Rrs. luce and Mr. Pawley also ceased tteir financial support. In 
1963, very shortly after the assassir.a~ion of Presi~ent Kennedy, the 
Cuban captain of the rr.otor~at. which ~rs. luce helped to subsidize, 
phoned Mrs. luce to infom her that ·~swald \iU a hired gt.>n". She, in 
turn, infor.ned him to tell all to the FBI. At the ~ehest of Director 
Colby. firs. luce passed tile story on :o Senator Richard Sc!':-. ..-eiker,. 
chairman of the subcommittee investisa~ing the Warren Co~ission Report. 

A version of the inforr:-.ation was given to cohsnist BeUy 
Beale and "'as published in the Washir.oton Star on 16 r:o·1er;:!::er 1975 
(attached). A staff !':'ember of the Senate Select Cc:;-..rittee. on 10 
December 1975, inquired as t::~ \ihat the Agency tho1..-ght of t~ story. 
The Agency oral response \·:as that it had nothing to ac!d to the r.ews­
paper story and that since this query involved U.S. resid~nt C~ban 
refugees, the FBI would be the proper agency to contact. 

-·--... --·-' ~~-----·· 
- - ·-- .. -------- . 
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The tran:;crf pts \'.ere ri!cei ved by CIA's Inspector Geriera 1 
on 22 December 1976 frorn Hr. Colby's secretary. At the :i!.;gest;on 
of the Inspector General, the Office of Security sant co~ies of the 
transcripts and a background note to the Federal Bureau of Investi· 
gation in January 1977. ~~e do r.ot Y.nc·.., \·lhether the FBI p~ssed this 
information to the House Select C~ittee on Assassinations. 

This story is sunmarized here for your background in the 
event that it should be replayed by the press as a result of releases 
which may be made by the House Assassination Subcor.,mittee. ~!hile it is 
not a new story. the actual CIA transcript of Hrs. luce's conversation 
with 11r. Colby could be considered newsworthy and could te presented 
in a manner detrimental to CIA. 

I Attachment: a/s ,_. 

cc: Asst. for Public Affairs w/att 
Mr. H. Hetu 

Dis tri buti on: 
Original - Addressee w/att. 

1 - DDCI w/att. 
1 - Asst. for P1/Mr. Hetu w/att. 
1 - ER w/att. 

·T - IG Subject (Task Force) w/att. 
1 - IG Chrono w/o att. 
1 - J.l.leader Chrono w/o att. 

OIG/J.l.leader:aal 

2 
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~lfaScinating ,Talie\ 
Jne d3:f i~'th~-~~tt;~part ~i October, Clare l~~~ ;e~· I ~ 
iv~ a c:!ll fror:t Se:'l. Ric:h~rd Sc!'lwei:Oer, R.·Pa .• l Bcthr· Beale . 

••I 

airman<:! tf:~ s~bCO;:t::'ll::ee i;westi;;;:Jti~g t.'l::: 'War· j 
:'i Co:=:r:::us:on Re;2ort. He wanted her to persual!eo 1 
me c~.::::l."ls sr.e h:!d k'"!:o·.vn- Cu!:la:u w~o hac kr.own : 
e. Har.·ey Oswald- to testify b~iare his committee. i 
n;. L~.:.cc:'s c~for-..s to l:::c:::!~ii! t.i>! C~.:ban.s led to a sor:~e- • 
1at b!cc;;!:-.c:~l!r.~ wami.-:g. But let her tell the storJ · 

tl.,.... • • • >m ....... eg:r .. -:u:g. · I 
•·n:e yeu is 1951, a )'ear of gr~at. Ar::e::-lcan . 
i1Um3:" sl':~ began l':.:!r xumtio:'l to rece:~t di:-::ot;:or ~ 
aest; 1:"1 her aqua-colored Waterga~e apartment. "l ' 
ad a fz:-ie::d r..:t.r.:.e-d Bi!i Pawley \'lho was brou~ht 1.-u i:"l \ 
10:1 a~<! who was Tru::-:an's arnbssac!or t'l P?ru ~~d 
:o1-.:il. I ~;ct. t~ know Biil very well i:l Indla and Cnir..l. . 
her!! h h.:::d built u~ a voh.:n!.'lry ou:.iit caU'!d Tl':e : 
lyi:l~ Ti_;!r$. Bill was a!s:) c.:n~ in by the CIA tore- I 
'Wt C~':::.lns fo: t.'le Bay of Pi;t:o O;Ji!%'3tii:ln. A.f>erwarc!s t' 
! was 3 'V:!rj urw'lapoy rr:ar_ • • . 
''Om: ~:1y h!!' cal!~ rne uo ao::d S3id. 'How would you 

;.e to ge! in on tl:.e c~l::a:t Fi:flng Tiger C;le!r3tio:'l?' P.~ I 
:ad i.n :o:i:::! ::t i!e~t of ::'IOtor:oa:.s sub$idi.:ed by A:-r:eri· 1 
1:-:s ::md r.un;:ed by Cuba::u ·.;.ho had been in the Bay : 
: Pig;; ope:r.!tlon- ~u t.'!ese :r-ou."'g kids who had ba~n i 
:rar.!!td 2!:ert:1a Eay of Pi~s. · · I 
"1 nid. 'Fine.' So ll':.e!?!d to fir:.a:ce a motorboat. : 

he :.h:~ b:!s who rna:-:r:~ :-::i::e carne u, to see ::'Ia 1 
~venl ti::-:1es. They would ha"'~ !.h1e coast of Fioric!a 
nd l:!.r.::l i:1 Cuba a:td com~ out wi:.'l i:'l!ormation. The I 
!.formation t.'ley ~o.:e 01,;t wit.'\ w:u rem:ul<abi1 ::!C:C'!.I· : 
ate-bt !..':.e Russians W!::-e buHci:-:g r::issi:e si:es b: 
:Uba.. 1 was tcld that t..~~ i.".!or.:'.3tic:'l was event!.l;!liy ! 
!d to S!::t. Ke'!'l Kuti::g z:-:d o;:..·as passed on to t.':!:l • 
(nita Hc•J.S~. You re:::~mber- what an i.-n;lres3ion it i' 
ude a~d hr.rt aCC'Jrate it. was. 

.. ... .. . . 
""lliEN CA!.rE: T.-ffi M!SS:r.z showc!a·.vn. Soon a:!ii!r 

he s:-tow~.,·..m l got a tt!~;~ho:-:e call fro:-:1 Allen DuH~s 
3yin~ the Neutr:dit'.! Act h3d b~.!n i:~vo~e!i ar:::l ll!l' 
\m~r.o:-.:; ol!st ce:!H a:~d cesist !:-~ any further eHc~s I 
u•.•<mis tl~a- HJ'!r<lti\ln of Ct:b3. Of ccurse. wa desist· : 
:d... ... .... .. . ! 

I·Fo ye~rs la~e:r s':':e and her ht:sbacd Harry ·(Hen:-J) ; 
.::.::e \',·ere ~:ttir.g i:'l :..ieir- New York ::p.::~rtme::t list~:\· · 
"t to tl:'! tc!e•1i:>ed ril;;orts of :P.rcsicent Ke:'l!'le-!y's i 
•-''>'!»::ir:.lti::n w!-:en ar;;u."ld rnld:'ligl':t she receiv~ .::a ; 

I 

"'TIE YOu"'XG C'U3A.'t 7.ri0 c~l:c--; rna," c:cn:i::ucl 1 
fcrr:~er- Ar::b:;s:u!:lr t::ce, "s:l id C:~t the:-e wa;; a • 
Cub3n c~!";l:':':U:l!s: a_~S3ii:n3~iO:l 1~~? ·;;o:-kih6 sorn~· : 
\'i'here-m D:!tl:t;,l\a·"-0:-:e:m::> or "";::!:e·,er- I <!on'\ ·1 
rcn~er::ber, :!n:l t.":::! c.-~ ... a:c! was t.': ~i• h!:oo gu..'1. o3 •. l 

. v.-:~ld, he s::;l, !:2~ ::-:;::! ~J :-c;;_Jrt t::~ ~::-::-!'!~::is: pl<:!:'lS i 
to the FBI sOr:!i! t1=:-:~ 1:-::o::::-e t:-:a C.H3~i::::2~!0n. B!.!t b- : 
C3\:Se he \il~S o~t !:lr ~e ~;:~:, tC::; c!i~'"l"t b!!iev~ hi~. i 

• o ., I 

·. 
j. 
I 
I 
I . 
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I 
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J ~·-.;:o:;e tbt tr.~· FBI T::t:st he:a:- fro;-:, ::1. thO!IS:!:::l 
cr2c!:put;;' ::1 wc:ek. • .. . • 

Ir. :my cve::-:t. on l..'l~ teh;:ho::e my )".:Ja:-:~ fd<!::c to::i 
me tr..lt !~ey had the.>'! t.l::e reccn:!::'lg.i d 0.;· ...... 11<1 :l::d 
pho:nF::;::~s M\J wh:~t shi::~!.:i t~ey t!:J? I :;::i<!, 'Go to 
the f ~! :::-:d te!l them e11er;;~:•i::z )'i>:A kr.o· .... • 1':-tl~ i::~v· 
ing b!:~::'l s:~ii! I ;::at t~: ,;hol;a- fn~.-:~ o~t c! r.ty m::!~. 
Crimfs :he Warrc:t Co::::mi.;.;i;::'\ acd S3YS Qp,~!d ::iQ~ 
was re~.lr.sili:: as:.d I ic:-i:ot tlle whole 1':\:J.tter • 
. ... Then, in 15&7, a feLlow r.:1m~ Jim G:!rris.:m, d:s­

t::ict ::r.::r.ey in New Or:e:~..r.s. hi: the 1:£-:ac!!in~s c~:~r:;­
in:;:: t.i3t the :IHassir.:l•io:l W3S :1 C:OI\i~incy. At tr.:.t 
mome::.t I was Ur:l!r.d~ of t!l.e in[:>;m::~.tion I had r~ 
cei'l~ il:'ld J bao~l:'l to wonder whetlter or r:ot the 
'WaiTe;, Cor:~:nissicn bd got :~!I H:~ facts. I CC1J!!!n"t 
re::~e.r::~r L'le r.::mes of t.ie· C~!llnS t:u~ lli:'lall;,' !oo::~t­
ed one c~ewman .... ho was living in Mi:u-:1i :.g:~ir: and 1. 
as~ed ::::n what lu;.pc:ned after he we::t to t.~il F!U. 

••;.:;: S3id, 'We tu::-::~ o,;er cil;:ies of ~veryt.":i::g."We 
wen: tl':!:n told.to ke~;~ ou: traps s!':ct om.l t.iO!t w~ 
W•Jul.i b! de..,o::ted ii ... ~ said any".hing p~.:!:llicly.' He 
s::t.i:1 or.:! of the crew was deported to G~.:a:-:::-:<~~!a. and 
O:te \'135 r.:urc!e:ed- s:.a!::bed in front of ::1. s;.::re. 

··."'!:-ErR INFO~~f.-\TION. HE SA.TD. r.ev;,.r appear- . 
ed b t.'"le Wurcn Co:-::.::::issi.:ln reoort •. Ha s:~id, "i am 
rnal":'i~d r.o·.,, 1 Jive in :.liarni a::d 1 C::on't want to zet 
invo' .. !"d in=· e•t':t>"" """""':" • .. : Vti~:., Se;;_ s;h.;e~~~~ rna<!e his req.!!est of Cl:lr! 
·Luc:~ l~•s t.'l:1:1 U:~ ""'e!ks ago. she tele;Jho::ed a::ot!l­
c;;- C:.:b:m friend to se;: :f he co~;.!d locate and pe:-salce 
t..'le y:;;•.::'lg r:lln to tes:i!J behir.d clcsed ~cors. Re;t:ied 
the o?~;.>:- Cu'J:HI, ii t~e testimony was be..iir.d JJ clGSed 
doo::; it wou:d still i:;~me p!!b!ic. • · • 

.. Ame:io::~r.s tilir.!c. t.":~y are pl:1ying games.'' he told 
her. "They c!on't k::ow t.i.ey are involved in a .me or 
C:eat~ 'businen. ~o. I won':. tell you where l:e c:~n be 
fou~d. "i".r.e P~='le ·o~~~ol:'!,ir.g for a free Cuba would !;,se 
their lh·e.s. A lot cr t.':eM h3V!' ::ke:ldy. They ara :\Ct 
inte:u:ed i:l ::aid::3 W':liitlcal h!:~c::nas fa~ pcii!lci:u:s. 
You t.".t..._:. t.i.e B3:t or Pigs. t.':! r.ccle-:!r rn•ssi:es. t.ie 

• 1\ssassl.r.atlon of t~e p:"!Si.:!e::t was t!:a er.d o.f tl':e s:ory? 
• . I tell j'O•J i~ is just t:~e bagi:-_,!ng. Wb::t yo!.! A~er!.-::l.r.S 

.C:on't \:r.:!arst::::ci is. t.ie:e are :r3i;:ed CoF.~:::'I:.::tii: te~­
.• roris:S. as:;assi..-:ation. hlc!::.:~ppir:g. l::oF.Illir:~ a::-:d s:1b.,. 
-;_!a~ tea~ :lll.ov_~r t.~e c~::try and the world." . . 
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' · · · Clare Boc!l:e Luce , • 

••• .. ~yea.~. of great_A~e:'"~~.~~~u~ ·~. : :. 

Th!! ... -er·/ t!:ty eJter that conversation. obs~n·ed 1 
• Clare Z:"3'Jely, to:::'l!a V~ent o:i at t::e St::!!! Dep:\:f.·· 

rne::t h~:~. :lt :...'";~ U.S.·U .. N. rniisi~n :t!':d !~·..1r h::tks i:s; 
New Y.::~k and ::t 1..'::-e~ p:.lc~s i:: Chi:.:!gJ. ;..:-:11 c:~;;e t:»; 
~'te s::tm~ f';o::r s~! -.:.ra; reco~.u~:;:;; L"t'! w!:~:e !.lsei~t~ 

. mg s~c:"J to . t:er gu~.;::s. .l C:.: :Jaa,; a:-.~·Cvr:'l~v~:..~~ 
· ~ea:!er w:l.S exp!t!!t'.! i~~o bits in his ~...ria :-:i:J.;l'!i. -· I 
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R-1252 !WI 6 January 1977 

C:Oioi.MINTS (No"'ber eoc" , __ .., to •h- !toM ""­

llo .......... o.- 0 ,;,. -- co~v- ..,.., -" ·-··· 

OlC f f 
11
1

1 
ll/' SUBJEC·1: Attacned Transcr1pts 

Ami: Lyle Miller ·I& ~,.:. ~~-- The OLC and the IG concur that 
m------------+---+----lf-~=--l the attached transcripts should 

l 

~ be provided to the FBI. A blind 
memo is also attached. 

3. 

"· 
5. 

1. 

I. 

'· 
10. 

n. 

12. 

u. 

.... 
. 

Director of Security 

. 

It is requested that the 0/S 
pass the package to the FBI. 

~~~' 
John H. \~a11er' 

-~ 
- ........ ,.,e.~----



.. 

.) 

) 

6 January 1977 

MEIDAANDUH 

SUBJECT: Transcripts of October 1975 Telephone Conversations 
Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe luce and 
Mr. Justin McCarthy 

1. Attached herewith are transcripts of bia telephone conversations 
between Director William Colby and Mrs. Clare Boothe Luce, and one bet~een 
Director William Col by and Mr. Justin HcCarthy. The conversations took 
place in October 1975 and discuss Mrs. luce's concern that certain infor­
mation, from a former boat captain, a Cuban refugee. regarding the Presi­
dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. ~hile the 
information in these transcripts have been provided to investigating 
authorities, they may be of some assistance to the House Select Committee 
on Assassinations as it investigates various allegations. 

2. The transcripts were received by the Agency Inspector General on 
22 December 1976. The transcript of the 25 October 1975 conversation was 
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcri~ts 
were typed by Ms. Pindar on 21 December 1976 from her stenographic rer-erds 
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pin~ar 
was Mr. Colby's secretary during his Di'rectorship. 

3. A version of the telephone conversation transcript was published 
1n the Washington Star on 16 November 1975 (attached). A staff member of 
the Senate Select Committee on Intelligence, on 10 December 1975~ in~~ired 
as to what the Agency thought of the story. The Agency oral response was 
that it had nothing to add to the newspaper story and that since this 
query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be the pro?er 
agency to contact. 
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4. The attached transcripts indicate that the matter 1r1as brought to 
the attentiofi of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation. 
(Telephone conversation between Director Colby and Mrs. Clare Soothe luce 
on 25 October 1975, pages 2 and 3). 

Attachments: a/s 
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